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las empresas como en el 
ámbito laboral, fomen-
tando la progresiva rein-
corporación de los traba-
jadores. Además, se han 
puesto en marcha planes 
de apoyo para los secto-
res estratégicos más gol-
peados por esta crisis, 
como el del turismo, el 
del transporte o la auto-
moción. 
 
Sin embargo, esto no se-
rá suficiente para recu-
perar la senda de creci-
miento en la que estába-
mos hasta marzo. Por 
eso, el Gobierno trabaja 
ya en un Plan de Inver-
siones y Reformas que 
impulse el relanzamien-
to de la economía espa-
ñola, para afrontar los 
desequilibrios que arras-
trábamos desde hacía 
tiempo y que se están 
viendo exacerbados con 
esta crisis –como la deu-
da, el desempleo, la po-
breza o la desigualdad— 
y también reorientar 
nuestra economía para 
hacer frente a los gran-
des retos de este siglo, 
particularmente la tran-

ESTE 25 DE JULIO CE-
LEBRAMOS EL DÍA DE 
GALICIA MÁS ATÍPICO. 
Durante los casi cuatro 
meses que han pasado ya 
desde el estallido de la 
pandemia, nos hemos 
acostumbrado a una 
nueva rutina de mascari-
llas e higiene de manos y 
hemos incorporado co-
mo algo natural el tele-
trabajo o el distancia-
miento físico. Al mismo 
tiempo, hemos pasado 
por una caída muy inten-
sa de la actividad econó-
mica que está reactiván-
dose, iniciando un cami-
no aún largo y no exento 
de incertidumbres. 
 
A nuestro favor tenemos 
un país fuerte, sereno, 
creativo y con activos 
muy sólidos sobre los 
que construir la reacti-
vación. Y también conta-
mos con la ventaja de 
haber respondido a este 
shock de forma decidida, 
desde el primer momen-
to, tanto en el plano sa-
nitario como en el eco-
nómico y social.  
 
Esta pronta reacción, 
que comenzó ya a me-
diados de marzo, ha per-
mitido preservar cientos 

de miles de puestos de 
trabajo gracias a la flexi-
bilización de los expe-
dientes de regulación 
temporal de empleo (ER-
TEs), ha dado oxígeno a 
las empresas de nuestro 
país gracias a los avales 
del Instituto de Crédito 
Oficial (ICO) y protegido 
a cientos de miles de au-
tónomos ante la caída 
súbita y abrupta de su 
facturación gracias a la 
prestación extraordina-
ria por cese de actividad. 
Estas medidas, adopta-
das por el Gobierno y 
apoyadas por el Parla-
mento, comportan un al-
to coste fiscal y suponen 
un importante esfuerzo 
colectivo del conjunto de 
la sociedad. 
 
Tras el plan de choque 
para la fase de resisten-
cia, llega el momento de 
impulsar la reactivación. 
Para ello, hemos adopta-
do los distintos instru-
mentos a las nuevas ne-
cesidades del tejido pro-
ductivo, tanto en térmi-
nos de financiación para 
preservar la solvencia de 

A nuestro favor 
tenemos un país 
fuerte, sereno, 
creativo y con 
activos muy 
sólidos sobre los 
que construir la 
reactivación. Y 
también 
contamos con la 
ventaja de haber 
respondido a este 
shock de forma 
decidida, desde el 
primer momento, 
tanto en el plano 
sanitario como en 
el económico y 
social
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NADIA MARÍA 
CALVIÑO 

SANTAMARÍA 

Vicepresidenta tercera del 

Gobierno y ministra de 

Asuntos Económicos y 

Transformación Digital de 

España

sición ecológica, la digi-
talización o el cambio 
demográfico. 
 
Este plan, centrado en 
los próximos dos años, 
debería basarse en seis 
grandes pactos, sobre los 
que existe un amplio 
consenso social —para la 
transición ecológica y el 
desarrollo de la econo-
mía verde, por el em-
prendimiento y la trans-
formación digital, por el 
empleo y la Formación 
Profesional, por la cien-
cia, por los servicios pú-
blicos y por el medio ru-
ral—. Con el fin de movi-
lizar los recursos necesa-
rios, las inversiones han 
de imbricarse en los pla-
nes europeos de recons-
trucción.   
 
Por delante hay incerti-
dumbres, pero también 
grandes oportunidades 
para que, trabajando jun-
tos, podamos modernizar 
nuestro país e impulsar 
un crecimiento más sóli-
do, sostenible e inclusivo. 
¡Feliz Día de Santiago, fe-
liz Día de Galicia! 
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tas fundacionales de los hos-
pitales: “El fin principal que 
nos mueve a crear esta fun-
dación es la curación y con-
suelo de los enfermos, asi  en 
lo temporal como en lo espiri-
tual”. El trabajo se repartía 
entre los afanes de hospita-
leras, enfermeros y hasta del 
celario, función asumida, co-
mo nos dice Antonio Viñayo,  
por “algún monje curandero 
habilidoso que infundiera 
confianza en los dolientes, de 
manera que no echaran de 
menos a sus familiares”.  
 
En el contexto de la peregri-
nación a Compostela, la 
preocupación por la salud 
pública fue progresivamen-
te ensanchando sus hori-
zontes. Tras visitar la capital 
gallega en 1486, los Reyes 
Católicos comprendieron la 
necesidad de crear un gran 
centro asistencial destinado 
a los peregrinos, y expidie-
ron una Real Cédula al efec-
to, cuyas disposiciones que-
darían materializadas con la 
conclusión, en 1511, del pre-
cioso edificio que hoy sirve 
de parador.  
 
Las dinámicas que facilitan 
la interconexión de los seres 
humanos han llegado en 

POCOS FENÓMENOS SO-
CIALES Y CULTURALES na-
cidos en siglos remotos pue-
den, como el Camino de San-
tiago, ser identificados como 
precursores de la movilidad, 
de los intercambios y del 
cosmopolitismo que definen 
el mundo actual en una pala-
bra: globalización. La pere-
grinación a la tumba del 
Apóstol, desde su descubri-
miento en el siglo IX, ha re-
presentado una diversidad 
que no conoce de fronteras, 
que acorta las distancias en-
tre las naciones y que pone 
en contacto a hombres –y 
mujeres, cuya presencia se 
remonta a Gildeberta de 
Flandes– como miembros de 
una comunidad universal.  
 
Siendo ello así, puede com-
prenderse además que la ru-
ta jacobea no fuese ajena a 
los indudables retos que 
plantea una humanidad en 
movimiento. Sin disponer de 
las herramientas conceptua-
les que Marshall McLuhan 
forjaría en nuestra época, la 
sociedad de otros tiempos su-
po sin embargo calibrar im-
plicaciones y necesidades 
que nosotros hemos pareci-
do soslayar, porque, confia-
dos en nuestro asombroso 
desarrollo científico y técni-
co, considerábamos anacró-
nica la posibilidad de enfren-
tarnos a una calamidad de 
tanto alcance como la que ha 
resultado ser el Covid-19. 
Ciertamente, en la Edad Me-
dia no se sabía nada sobre los 
virus u otros patógenos, y las 
precarias condiciones higié-

nicas contribuían a la propa-
gación de las enfermedades; 
pero la noción de la dignidad 
humana y el deber de soco-
rrer al prójimo ya constituían 
los fundamentos éticos sobre 
los que habría de desarrollar-
se la conciencia de Occiden-
te. Y fueron esos valores los 
que dieron forma a una serie 
de instituciones y de activi-
dades destinadas a cuidar la 
salud y la vida de los pere-
grinos. Como afirmaba Mi-
guel Cordero del Campillo, 
el eminente parasitólogo fa-
llecido a comienzos de este 
año: “Albergues y hospitales 
de peregrinos generalmente 
fueron creados por obispos, 
abades, reyes y nobles, o rde-
nes militares, gremios o in-
dividuos piadosos, de mane-
ra que, a partir del siglo XI, 
aparece una red hospitalaria 
a lo largo del Camino”. 
 
La necesidad de prevenir la 
expansión de enfermedades 
contagiosas impulsó la crea-
ción de magdalenas y lazare-
tos como los que existían en 
Ferrol, en Betanzos, en Neda 
o en Pontedeume. Aunque 
escaseaban los médicos for-
mados en facultades univer-
sitarias, la vocación sanitaria 
quedaba recogida en las ac-

Confiados en 
nuestro 
asombroso 
desarrollo 
científico y 
técnico, 
considerábamos 
anacrónica la 
posibilidad de 
enfrentarnos a 
una calamidad de 
tanto alcance 
como la que ha 
resultado ser el 
Covid-19
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un legado de solidaridad 

en el espíritu jacobeo
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nuestro tiempo a un ex-
traordinario grado de desa-
rrollo, y a pesar de hundir 
sus raíces en precedentes 
tan inveterados como la pe-
regrinación a Santiago, he-
mos sufrido como por asalto 
el embate de un flagelo que 
obliga a nuestros gobiernos 
y a nuestras sociedades a 
prepararse mejor para en-
frentar el futuro. Desde el 
tiempo de los lazaretos e 
instituciones caritativas, la 

evolución de los derechos 
ciudadanos nos ha permiti-
do desarrollar un Sistema 
Nacional de Salud que es el 
pilar fundamental de nues-
tro estado del bienestar, y 
que debe, hoy más que nun-
ca, ser optimizado y fortale-
cido por políticas responsa-
bles y previsoras. Sin embar-
go, la moderna formación y 
la profesionalización de 
nuestros sanitarios sigue te-
niendo como base ese pro-
fundo sentido de la solidari-
dad humana del que deriva 
la vocación asistencial. En 
esta pandemia no sólo les 
hemos visto curar y cuidar, 
sino acompañar, consolar, 
animar; aun a costa de su 
propia salud física y mental, 
y sin contar con una seguri-
dad que ha debido garanti-
zárseles con muchos más 
medios. Y, junto al recuerdo 
perenne que debemos a las 
víctimas, es la gratitud que 
sentimos hacia todos esos 
profesionales la que nos 
obliga a trabajar para que, 
en lo adelante, podamos 
asegurarnos esa “abundante 
ayuda y protección para to-
dos” que el famoso Dum pa-
ter familias –el himno de los 
peregrinos- busca en la in-
vocación de Santiago.
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todo o que poidamos, 
con máis ou menos 
aparencia pero con 
máis ganas de seguir vi-
vos e compartilo. Por 
iso, Santiago debe bri-
llar canto poida sobre o 
reflexo das súas pedras, 
ceo aberto, son de cam-
pás que rachan as ba-
rreiras físicas para co-
nectarnos, brisa de noi-
te esmorecida no soño 
dun horizonte ateigado 
de apertas e bicos. 
 
Este ano Santiago en-
galánase de nós, dos 
que a queremos, dos 
que a admiramos, dos 
que a imaxinamos, dos 
que a necesitamos, aí 
sólida, esperando, aí 
referente, acollendo, aí 
serena, calmando. Fes-
texamos que estamos e 
que estivemos, que so-
mos e que fomos, dese-
xamos seguir estando 
e sendo, e mentres nos 
protexemos e os prote-
xemos, aos pequenos, 
aos mozos, aos maio-
res, a todos e cada un 
dos que, con esforzo, 

UN ANO MÁIS, ante o 
convite do Grupo Co-
rreo nesta tradicional 
cita do día de Santiago, 
asomo as miñas refle-
xións a esta ventá da 
comunicación para ten-
tar transcender as sim-
ples palabras e expresar 
os meus sentimentos 
como compostelá de na-
cemento e de corazón. 
 
Este ano preséntase agri-
doce, sendo antesala do 
vindeiro Ano Santo 21, 
pero vivindo unhas cir-
cunstancias, desafortuna-
damente, complexas e di-
fíciles que nos distancian 
na proximidade, que nos 
afastan na xuntanza. Cal 
sorte de paradoxo, temos 
que renunciar á nosa 
condición de seres so-
ciais para coidar e ser-
mos coidados, sendo a so-
lidariedade a que non 
comparte, a xenerosida-
de a que non cede, a afec-
tividade a que non abra-
za. Unha sucesión de 
emocións, incluso contra-
ditorias, está a suceder 
nos nosos interiores tan 
individuais, nos nosos ex-
teriores tan colectivos. 
 
Lugares comúns, como 
Compostela, de súpeto 

quedaron sen a maxia 
dos encontros, sen as bá-
goas das despedidas, sen 
os sorrisos das novas 
amizades, sen os aplau-
sos de ledicia, sen as me-
lodías improvisadas. Re-
inventámonos nun espa-
zo alongado, nun tempo 
incerto, nunha inquedan-
za agochada detrás dun 
día a día forzado a unha 
nova realidade que trata-
mos de vivir coma se fo-
se unha sorte de película 
cuxo final descoñecemos. 
As persoas relativizamos 
a secuencia de feitos que 
nos acosa o subconscien-
te, tratando de vivir o 
presente coma se non 
houbese alternativa e de 
non planificar un futuro 
que non responde ás no-
sas expectativas. Pero so-
mos quen de resistir con 
serenidade, máis ou me-
nos finxida, apoiando aos 
que nos son achegados 
nesa órbita de segurida-
de que alenta as nosas 
esperanzas. 
 
Este ano, máis ca nun-
ca, precisamos celebrar 

Este ano 
preséntase 
agridoce, sendo 
antesala do 
vindeiro Ano Santo 
21, pero vivindo 
unhas 
circunstancias, 
desafortunadamen
te, complexas e 
difíciles que nos 
distancian na 
proximidade, que 
nos afastan na 
xuntanza. Cal sorte 
de paradoxo, temos 
que renunciar á 
nosa condición de 
seres sociais para 
coidar e sermos 
coidados

Reinventando Compostela
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deste mar, Galicia, o 
mellor para navegar. 
Orgullosos do que te-
mos e do que estamos a 
construír, a pesar das 
dificultades, como os 
antepasados que cruza-
ron rumbo ao descoñe-
cido en viaxes que pro-
curaban o benestar das 
familias e o mellor pan 
para os fillos. Sen pau-
sa e coa permanencia 
da imaxe que nos con-
duce ao camiño de par-
tida, para non esque-
cer, nunca, de onde vi-
mos e ter presente, 
sempre, o que nos trou-
xo ata aquí. 
 
No camiño das pegadas 
dos que voaron ás estre-
las, do que amaban a 
Compostela e sentíanse 
xacobeos de razón e de 
corazón, brilla este ano 
a luz do meu pai, vaia 
para el este conxunto de 
parágrafos acompasados 
que resoan desde o pro-
fundo da miña alma. 
 
Feliz día, Santiago. Fe-
liz día, Galicia   
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con traballo, con agari-
mo, facemos desta te-
rra, Galicia, a mellor 
para crecer e facemos 
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cidade de  produccion; 
cunha   fabricacion en conti-
nuo, foi preciso tomar o con-
trol diario da distribución ás 
comunidades   autonomas  
segundo  a  ocupación das  
UCIs, e asi cubrir  as necesi-
dades incrementadas ata se-
te veces;  monitorizar a dia-
rio a  dispoñibilidade nacio-
nal de cada medicamento, 
as entregas a cada hospital; 
procurar a implicación de 
produtores  de vidro, tapóns 
e  etiquetaxe para o envasa-
do dos medicamentos;  ava-
liar ensaios clínicos de me-
dicamentos ou ventiladores 
noite e día... pero movidos 
pola mesma e importante 
motivación. E así estaba es-
crito ben grande nun póster 
na sala de traballo entre ca-
dros de mandos e protoco-
los onde cada día  encerra-
bámonos: “salvamos vidas”.  
 
Atopamos a mesma actitude 
en grupos innovadores que 
puxeron toda a súa creativi-
dade e vontade en atopar so-
lucións a problemas  peren-
torios,  como iniciativas   ci-
dadás de impresión 3D para 

HAI EXPERIENCIAS QUE 
CONFIGURAN O   CARAC-
TER E MARCAN A VIDA, 
algunhas che transforman, 
danche unha mirada nova 
que che impide ser o que fu-
ches aínda que o estrañes. 
Unha desas situacións vivi-
na pouco despois de ser no-
meada  xefa  de servizo de 
Farmacia do Hospital Clíni-
co Universitario de Santia-
go, co desgraciado acciden-
te do Alvia en  Angrois.  Co-
mo experiencia profesional 
foi dura, pero agora, sinto 
que  aquilo me preparou  
dalgunha maneira para fa-
cer fronte os retos que trou-
xo  a pandemia; boto a vista 
atrás e podo identificar  
aquilo que aprendín. 
 
Nestas dúas ocasións  sou-
ben que somos tan fortes e 
eficaces como  é o noso 
equipo, que fronte a desa-
fíos que nos levan ao limite 
da nosa resistencia e capaci-
dade, só hai unha opción, 
contar cos mellores e unilos 
cara a un obxectivo común. 
A principios  de marzo deste 
ano, cando a emerxencia sa-
nitaria aínda comezaba,  
nos  reunímos todo o   Co-
mite de dirección da   
AEMPS e, lembrando as 
sensacións tras o accidente 
de  Angrois, díxenlles: “To-
can momentos duros. Tere-
mos que loitar contra a frus-
tración sen perder a enerxía 
para seguir traballando; de 
forma discreta, facendo po-
sible o imposible. Non sere-
mos noticia se facemos ben 
as cousas e cumprimos coas 

imos buscar uns aos outros 
porque necesitaremos saber 
que  facemos o correcto, e 
do apoio do equipo  tomare-
mos as forzas para seguir e 
resistir a presión”.  
 
De ambas  situacións podo 
dicir –orgullosa-  que saímos 
cun equipo fortalecido do 
que o seu esforzo e talento 
quedou  amplamente proba-
do.  Ás veces, hai traballos 
discretos que non parecen 
determinantes, pero  sen 
eles non funcionaria  a  pri-
meira liña, onde se baten os 
protagonistas. Nestes casos, 
é preciso atopar o obxectivo 
que lle dea sentido á entre-
ga. Sendo unha axencia re-
guladora, atrevémonos a 
fixar unha  meta irrenuncia-
ble, ningún enfermo sen o 
seu tratamento.  
 
Isto conseguiámolo  toman-
do decisións valentes: un 
control da  produción de 
medicamentos  críticos, che-
gar a acordos con fabrican-
tes de principios activos es-
pañois e doutros  países pa-
ra  incrementar  a súa  capa-

Ás veces, hai 
traballos discretos 
que non parecen 
determinantes, pero  
sen eles non 
funcionaria  a  
primeira liña, onde se 
baten os 
protagonistas. 
Nestes casos, é 
preciso atopar o 
obxectivo que lle dea 
sentido á entrega

Seguir traballando; de 
forma discreta, 
facendo posible  

o imposibleMARÍA JESÚS 
LAMAS 

Directora de la Agencia 

Española de Medicamentos 

y Productos Sanitarios 

(AEMPS)

sector farmacéutico, indus-
tria, distribución, profesio-
nais ... foi imprescindible e 
memorable.  
 
Non podo máis que recoñe-
cer o valor das  persoas da 
Axencia, o valor dun equipo 
altamente profesionalizado 
e comprometido cunha   
mision moral: coidar da 
saúde e as vidas dos de-
mais. Sen baixar a garda, 
enfrontamos a nova etapa, 
a da conseguir unha  vacina 
segura e eficaz, coa mesma 
entrega e ilusión,  porque   
desto depende a saúde e ta-
mén a economía deste país. 
 
Ao percorrer as rúas da 
miña cidade, puiden escoi-
tar con  preocupacion  as 
cuitas dos comerciantes, 
as empresarias... sentín o 
seu medo ao que poida 
vir, “a sentirse  privados 
dun porvir”, coma dixera 
Albert Camus. Vaian as ul-
timas palabras deste escri-
to en homenaxe a todos  
os que constrúen o futuro 
con esperanza: profesio-
nais sanitarios, docentes, 
científicos, empresarios e 
en particular aos empren-
dedores, que, en tempos 
de tribulación, arriscan 
unha vida de traballo pero 
cada mañá levantan a per-
siana para  atender as no-
sas necesidades. Confiade, 
volveremos comer e beber 
fóra, comprar cousas que 
embelecen a vida e a go-
zar dun futuro saudable e 
afortunado, coma o pasa-
do que añoramos.  

APÓSTOL 
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crear   EPIs (equipos de  
proteccion  individual) e   
respiradores  cando máis 
falta facían. E tamén puide-
mos colaborar e incentivar a   
fabricacion en sectores máis 
establecidos pero igual de 
comprometidos, como é o  
téxtil,   destilerias   alcolicas 
ou o cosmético, e guiarlles e 
autorizalos para facer  más-
caras, batas, xeles   hidroal-
colicos... A colaboración do 

necesidades dos hospitais, 
os profesionais e os enfer-
mos. Sentiremos a soidade 
cando descansemos o final 
do día, a vertixe cando es-
coitemos as chamadas de 
axuda, a pena polas vítimas. 
E é posible que ninguén en-
tenda  polo que estamos a 
pasar, nin os nosos; non vos 
sintades decepcionados,  
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ron na defensa dunha Gali-
za soberana, libre para de-
cidir o seu futuro, libre pa-
ra gobernarnos desde nós. 
 
Para o BNG é unha honra 
ser continuidade do lega-
do daquel puñado de ilus-
tres que fai cen anos cele-
braron por vez primeira o 
Día da Patria, unha honra 
e unha responsabilidade 
ser ese fío condutor que 
nos leva desde as Irman-
dades da Fala á mocidade 
da Galiza do 2020, mozos 
e mozas que o pasado 12 
de xullo expresaron co seu 
voto que o BNG é a forza 
política na que confían pa-
ra facer realidade as súas 
expectativas, o seu proxec-
to de vida,  a forza para a 
que miraron con esperan-
za. A miña palabra de que 
imos dar o mellor para 
que teñan neste país un 
lugar no que vivir e traba-
llar, un país no que os 
seus soños se cumpran. 
 
Porque o BNG ten pasado 
pero, sobre todo, ten un 
proxecto de futuro para a 
sociedade galega do século 
XXI, unha sociedade en 
marcha que aspira a todo e 

ESTE 25 DE XULLO, celé-
brase nunhas circunstan-
cias excepcionais, a Covid-
19, púxonos ante unha si-
tuación límite. Mais neste 
contexto de dificultade  po-
demos celebrar que Galiza 
é un pobo que sabe plan-
tarlle cara á adversidade e 
que sabe facelo desde a so-
lidariedade, celebrar que 
non damos media volta an-
te os problemas senón que 
sumamos esforzos para 
buscar solucións, e volve-
mos demostralo de nestes 
meses de confinamento.  
 
Quero aproveitar este es-
pazo para, unha vez máis e 
nunca serán suficientes, 
trasladar o meu recoñece-
mento a todas as persoas 
que estiveron loitando en 
primeira liña contra a pan-
demia; enviar unhas pala-
bras de afecto a quen per-
deu algún ser querido en 
condicións tan difíciles e 
unha mensaxe de confian-
za ás persoas que están loi-
tando por superar o virus. 
A mellor homenaxe que 
lles podemos facer a todos 
e todas elas é a defensa a 
ultranza dos servizos pú-
blicos, unha sanidade for-
talecida e libre de recortes 
e un sistema de coidados 
das persoas maiores onde 

se garanta o dereito a un-
ha vellez digna. 
 
O Día da Patria é a oportu-
nidade de reivindicarnos 
como nación, como pobo 
orgulloso da nosa historia, 
un pobo con capacidade 
para construír unha Galiza 
con futuro desde a confian-
za no que somos, no poten-
cial do país, no talento e na 
capacidade de traballo dos 
galegos e das galegas. En 
definitiva, construír unha 
nova Galiza confiando nas 
nosas propias forzas. 
 
E unha mostra desa con-
fianza é a que está detrás 
do histórico resultado do 
BNG, a que está detrás do 
enorme apoio social a un-
ha forza política que ten 
como sinal de identidade a 
defensa de Galiza e da súa 
xente, que ten un proxecto 
serio, solvente, con ideas 
novas, con solucións aos 
nosos problemas, unha for-
za política que ten pasado, 
claro que si, que bebe da 
tradición galeguista e na-
cionalista, que se inspira 
nos homes e nas mulleres, 
moitos e moitas delas anó-
nimas,  que nos precede-

Quero aproveitar 
este espazo para, 
unha vez máis e 
nunca serán 
suficientes, trasladar 
o meu 
recoñecemento a 
todas as persoas que 
estiveron loitando en 
primeira liña contra a 
pandemia; enviar 
unhas palabras de 
afecto a quen perdeu 
algún ser querido en 
condicións tan 
difíciles e unha 
mensaxe de 
confianza ás persoas 
que están loitando 
por superar o virus

Unha nova Galiza en marcha

ANA BELÉN 
PONTÓN 

MONDELO 

Portavoz nacional do BNG

res produtivos avanzados, 
que aposta pola ciencia e a 
investigación, cun rural vi-
vo e un territorio preser-
vado; porque a aposta ga-
ñadora pasa por unha eco-
nomía verde, sustentable, 
na que collamos do terri-
torio o que precisamos pe-
ro desde o respecto e a 
mesura no aproveitamen-
to dos recursos naturais.  
 
O Día da Patria é tamén 
un momento para reivin-
dicar unha Galiza de mu-
lleres libres e iguais, de 
mulleres empoderadas 
que queremos ocupar o 
noso lugar no mundo e 
que imos seguir loitando 
para acabar cos chans 
pegañentos e cos teitos 
de cristal. As mulleres te-
mos dereito a ser o que 
queiramos ser. 
 
E quero rematar felicitan-
do o 25 de xullo a todos os 
lectores e lectoras de El 
Correo Gallego, pensen co-
mo pensen, pero que sin-
tan a este País no corazón, 
porque é desde o amor po-
lo país, desde o orgullo do 
noso que poderemos cons-
truír unha Galiza mellor.

APÓSTOL 
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á que queremos repre-
sentar para, man a man, 
entrar na modernidade e 
ser todo aquelo que pode-
mos ser: un país con 
oportunidades, con secto-
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de manifesto un valor en-
gadido do que poucos 
ecosistemas culturais po-
den presumir en igual 
medida: a creatividade, o 
compromiso, a solidarie-
dade. Un fervedoiro de 
iniciativas, aquí e acolá, 
deste diversos eidos ar-
tísticos, rompedoras de 
vellos moldes e das fron-
teiras físicas do confina-
mento, ofrecidas xenero-
samente. Claro que a Co-
vid-19 tamén puxo en evi-
dencia a precariedade do 
sector cultural galego en 
termos de subsistencia 
económica e laboral. To-
dos os indicadores apun-
tan no sentido de que, se 
nuns ámbitos da cultura 
o impacto está a ser simi-
lar ao do conxunto da 
economía, noutros está 
sendo moito máis grave e 
demoledor, e todo isto 
nun sector produtivo que 
xa se viña caracterizando 
polo atraso na recupera-
ción tras a recente crise 
económica. Un sector 
mal pago e moi golpeado 
que rexurdiu, a trancas e 
barrancas, da crise de 
2008 a base de moitas 
doses de entusiasmo, im-
pulso creativo, fortaleza 
intelectual, compromiso 
cívico, confianza no pro-
xecto colectivo, axudas 
familiares... e, en definiti-
va, sacrificio. A sociedade 
galega debería recoñe-
cerlle co seu apoio o seu 

CHEGAMOS A UN NO-
VO 25 DE XULLO. O do 
ano en que a Covid-19 
nos puxo a proba como 
sociedade, tamén como 
cultura, como país. Un 
Día de Galicia ben dife-
rente, afastados das 
grandes concentracións, 
das romarías festivas e 
das agardadas xuntanzas 
anuais con familiares e 
amigos, mais non por iso 
será un día menos sina-
lado no calendario anual 
da expresión da nosa 
identidade. Celebralo 
sen congregación e sen o 
contacto físico que inter-
cambia afectos supón ta-
mén facelo sen un dos 
nosos sinais culturais; 
mais celebralo, así a to-
do, con todos os hono-
res, consonte os tempos, 
partillando as diversas 
formas virtuais de diálo-
go e experiencia coas no-
vas formas de relación 
física –afastando leve-
mente a proximidade, 
salvando creativamente 
os espazos de distancia-
mento real–, é a demos-
tración da nosa resilien-
cia como comunidade, 
como pobo. Estes meses 
foron tempos de repen-
sarmos, de buscarmos 
novos formatos, de fa-
cermos camiño polo que 
antonte eran vereas ape-
nas enxergadas, de cam-
biarmos os modos e mo-
delos de comunicación. 
De grandes mudanzas 
sen que a esencia da tra-
dición cambie.  

dea global. Con perseve-
rancia, ano a ano, as con-
ferencias e seminarios 
presenciais son grava-
dos, transmitidos en di-
recto e ofrecidos en liña; 
cada libro que sae do 
prelo ten a súa edición 
dixital en acceso libre; os 
fondos que imos preser-
vando (sonoros, audiovi-
suais, hemerográficos, 
documentais...) van sen-
do ofrecidos en formato 
web, etc. Exploramos, 
ora con timidez ora con 
afouteza, o universo dixi-
tal e fomos gardando a 
anada que, no confina-
mento, nos permitiu go-
zar dun nutrido e polié-
drico acervo nas nosas 
tullas. O noso fondo co-
brou nova dimensión du-
rante o estado de alar-
ma, pois axiña puidemos 
ofrecer en liña contidos 
culturais, diversos e de 
calidade, para que a ci-
dadanía tivese recursos 
con que repensar desde 
a casa, gozar do coñece-
mento novo ou anovado, 
e entender as claves cul-
turais desta sociedade. O 
adestramento dixital 
permitiu tamén ofrecer 
axiña a nova creativida-
de do sistema en pílulas 
de autoestima que nos 
reencontran cos nós 
mesmos, que nos refor-
zan como comunidade. 
 
A Covid-19 volveu poñer 

A Covid-19 volveu 
poñer de 
manifesto un valor 
engadido do que 
poucos 
ecosistemas 
culturais poden 
presumir en igual 
medida: a 
creatividade, o 
compromiso, a 
solidariedade. Un 
fervedoiro de 
iniciativas, aquí e 
acolá, deste 
diversos eidos 
artísticos, 
rompedoras de 
vellos moldes e 
das fronteiras 
físicas do 
confinamento, 
ofrecidas 
xenerosamente

O (normal) día de Galicia

ROSARIO 
ÁLVAREZ 
BLANCO 

Presidenta do Consello da 

Cultura Galega

teñen o deber de apoia-
lo, cada quen na medida 
das súas posibilidades, 
máis alá das palabras de 
conforto e esperanza 
(así a todo benvidas e 
necesarias). 
 
A dimensión asesora, 
mandato fundacional do 
Consello da Cultura Ga-
lega, evidenciouse máis 
necesaria ca nunca, pois 
cumpría e cómpre infor-
mación fiable para com-
prender e avaliar a mag-
nitude da crise, e tras o 
diagnóstico elaborar as 
mellores propostas para 
o rexurdimento; tamén 
para reclamar o necesa-
rio investimento público 
e privado, apostando po-
la cultura. Un labor 
mancomunado, que 
xunte aos datos cuanti-
tativos a percepción de 
organizacións ou per-
soas significativas sobre 
os retos e estratexias de 
futuro para todo o eco-
sistema cultural galego, 
e que conte para esa ra-
diografía coa voz dos 
sectores máis vulnera-
bles. Un traballo polifó-
nico que fixe e alume o 
camiño, mesmo se vol-
ven outros días grises. 
Xuntemos creatividade, 
coñecemento, experien-
cia e compromiso, e ce-
lebremos un novo Día 
de Galicia orgullosos de 
nós mesmos. 

APÓSTOL 
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exemplo de responsabi-
lidade cívica: progra-
men actividades, asistan 
aos eventos, compren e 
regalen cultura. E os 
que teñen a gobernanza 

No Consello da Cultura 
Galega levamos máis de 
dúas décadas a cultivar o 
eido dixital, con iniciati-
vas que nos destacan no 
mapa dos bits desta al-
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de traballo. Así, resulta 
que se ofrece mellor re-
tribución e condicións 
laborais a quen coida ás 
máquinas, que a quen 
coida ás persoas. 
 
Porén, as profesións de 
coidado,  desvaloriza-
das en situacións de 
normalidade sanitaria, 
eríxense nas profesións 
máis necesarias nestes 
momentos para o trata-
mento de persoas en-
fermas e a contención 
da enfermidade. Non só 
son as máis necesarias, 
tamén son as máis ex-
postas ao risco de con-
taxio. De feito, as per-
soas contaxiadas en 
profesións do ámbito 
sanitario foron maiori-
tariamente mulleres.   
 
Como consecuencia, xé-
rase un crecente con-
senso social e institucio-
nal na necesidade de 
atribuír maior valor ao 
traballo de coidados en 
todas as súas variantes. 
Un consenso que roza a 
unanimidade cando a 

O HOSTAL DOS REIS 
CATÓLICOS foi erixido, 
por decisión dos Reis 
Católicos, coa finalidade 
de ofrecer hospedaxe e 
asistencia médica a 
quen culminaba o Cami-
ño de Santiago. Como se 
recolle no documento 
da súa fundación, moi-
tos dos peregrinos po-
bres e enfermos pere-
cían por non ter quen os 
recibise e  apousentara. 
Tanto na súa función de 
hospedaxe, como sobre 
todo na súa función de 
hospital, o Hostal, desde 
o ano 1511, en que fina-
lizou a súa construción, 
ata a actualidade, é mo-
numento representativo 
da importancia dos coi-
dados para a sociedade 
enteira e elemento in-
dispensable para a per-
manencia de Santiago 
como centro de peregri-
nación. 
 
Nestes tempos da pan-
demia do  Covid-19, evi-
denciouse intensamente 
a importancia dos coi-
dados. E tamén se evi-
denciou que son as mu-
lleres as que están en 
primeira liña porque 
son as que asumen este 
traballo. Están  femini-

zados o sector da sani-
dade a todos os niveis 
(médicas, enfermeiras 
ou auxiliares), o da de-
pendencia e coidado de 
persoas maiores ou con 
discapacidade (tanto as 
coidadoras non profe-
sionais como as de 
atención domiciliaria, 
centros de día e resi-
dencias), o coidado de 
nenas e nenos, o empre-
go no fogar e o sector 
de limpeza. 
 
A segregación profesio-
nal das mulleres nos 
traballos de coidado (as 
paredes de cristal) de-
terminou, desde os pri-
meiros tempos da revo-
lución industrial nos 
que as mulleres e os ne-
nos eran cualificados 
como medias forzas, 
unhas condicións de 
emprego e traballo in-
feriores ás doutros sec-
tores profesionais  mas-
culinizados onde os em-
pregos son máis segu-
ros, as retribucións 
maiores e en xeral son 
mellores as condicións 

Nestes tempos 
da pandemia do  
Covid-19, 
evidenciouse 
intensamente a 
importancia dos 
coidados. E 
tamén se 
evidenciou que 
son as mulleres 
as que están en 
primeira liña 
porque son as 
que asumen este 
traballo

Coidar a quen nos coida

DOLORES 
FERNÁNDEZ 

GALIÑO 

Valedora do Pobo 

opinión emana de orga-
nismos de igualdade a 
todos os niveis. No ám-
bito internacional con-
vén destacar o chama-
mento realizado por 

ONU Mulleres, e o Insti-
tuto Europeo de Igual-
dade de Xénero. 
 
Os desafíos crecentes 
aos que se enfrontan as 
persoas dedicadas ao 
traballo de coidados, 
maiormente mulleres, 
deben conducir a unha 
mellora do seu recoñe-
cemento social que su-
poña mellora das súas 
condicións de traballo, e 
igual remuneración en 
termos comparativos 
con outros traballos de 
igual valor. 
 
Volvamos de novo a mi-
rada ao Hostal dos Reis 
Católicos, monumento 
emblemático de Santia-
go de Compostela e de 
Galicia enteira. O esfor-
zo de construción entón 
asumido para coidar a 
quen viña ao noso país 
en peregrinación xaco-
bea, que nos sirva de 
exemplo para coidar a 
quen nos visita, para 
coidarnos a nós mesmos 
e tamén para coidar a 
quen nos coida. 

APÓSTOL 
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20



PUBLICIDADEL CORREO GALLEGO 11SÁBADO 25 DE JULIO DE 2020



12 SÁBADO 25 DE JULIO DE 2020EL CORREO GALLEGOESPECIAL

En momentos tan difíci-
les como los que esta-
mos viviendo por la cri-
sis del coronavirus, es 
cuando aspiraciones co-
mo esta cobran un espe-
cial realismo. 
 
En esta crisis, las entida-
des financieras no solo 
hemos sido uno de los 
sectores esenciales, 
sino que formamos parte 
de la solución. Ser parte 
de ella, es estar en cada 
momento al lado de la 
sociedad, acompañando 
y ayudando allá donde se 
nos necesita. 
 
Desde el primer momen-
to de esta pandemia, en 
BBVA hemos puesto la 
salud por delante de to-
do. La salud de nuestros 
clientes y la de nuestros 
empleados ha sido nues-
tra prioridad. Nada es 
más importante. Gracias 
al proceso de transfor-
mación digital que ini-
ciamos hace más de 10 
años, hemos podido es-

Es un honor para mí te-
ner de nuevo la oportuni-
dad de compartir las pá-
ginas de El Correo Galle-
go con tantos referentes 
de mujeres valiosas que 
trabajan con pasión por y 
para Galicia. En una fe-
cha tan señalada para to-
das nosotras como la que 
celebramos hoy, 25 de ju-
lio, día de Galicia, quiero 
felicitar a todos los galle-
gos, pero sobre todo te-
ner un recuerdo muy es-
pecial para aquellos que 
se han visto afectados 
por la Covid-19 o que han 
perdido a un familiar o a 
una persona querida, pa-
ra ellos todo mi apoyo y 
mi ánimo. 
 
Galicia es tierra emble-
mática, llena de contras-
tes, donde conviven en 
armonía los principales 
elementos de la naturale-
za: el mar, la lluvia, el 
sol, el viento…. es azul y 
es verde, pero sobre todo 
es a alma da súa XENTE. 
 
Personas siempre com-
prometidas, que nos han 
dejado legados tan me-
morables como la lucha 
por valores tan presen-
tes en nuestros días co-
mo el de la igualdad. 

Buena muestra de ello 
es la figura de Concep-
ción Arenal, de quién 
celebramos este año el 
bicentenario de su naci-
miento. Esta gallega 
universal, primera mu-
jer en asistir a una Uni-
versidad en España, se 
enfrentó a los cánones 
establecidos para las 
mujeres, reivindicando 
la igualdad en todas las 
esferas sociales. Un 
ejemplo de esfuerzo, sa-
crificio, constancia y 
superación; valores que 
hoy más que nunca de-
bemos afianzar conjun-
tamente hombres y mu-
jeres, empresas e insti-
tuciones, para crecer y 
avanzar en el desarrollo 
de una sociedad más 
próspera y sostenible. 
 
En BBVA compartimos el 
espíritu de superación 
que identifica a la socie-
dad gallega tan histórica-
mente emprendedora y 
trabajamos por un futuro 
mejor para las personas.  

Galicia es tierra 
emblemática, llena 
de contrastes, donde 
conviven en armonía 
los principales 
elementos de la 
naturaleza: el mar, la 
lluvia, el sol, el 
viento…. es azul y es 
verde, pero sobre 
todo es a alma da 
súa XENTE. 
Personas siempre 
comprometidas, que 
nos han dejado 
legados tan 
memorables como la 
lucha por valores tan 
presentes en 
nuestros días como 
el de la igualdad 

 Unidos construiremos 
un futuro mejor

YOLANDA 
MARTÍNEZ-BAJO 

Directora Territorial 

Noroeste de BBVA

los gestores han podido 
teletrabajar desde sus 
casas y me atrevería a 
decir, que nunca hemos 
estado tan cerca de 
nuestros clientes y al 
mismo tiempo, tan cerca 
ellos de nosotros. He 
sentido el cariño y el áni-
mo de tantos gallegos 
que a diario nos han 
trasladado todo su apo-
yo, que desde aquí quie-
ro decirles, ¡GRACIAS! 
 
En este entorno de ele-
vada incertidumbre, es 
crítico continuar traba-
jando por un futuro 
mejor para las perso-
nas, por un futuro me-
jor para las siguientes 
generaciones. Con hu-
mildad y con generosi-
dad. En BBVA continua-
mos avanzando en 
nuestro compromiso de 
ayudar a todos los ga-
llegos en la transición a 
un mundo más sosteni-
ble e inclusivo. 
 
Feliz día de Galicia.

APÓSTOL 
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tar cerca de los clientes, 
apoyándoles y atendiendo 
sus necesidades desde la 
distancia. Más del 90% de 
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ción sanitaria sobre os 
efectos e consecuencias 
do virus, aplausos, la-
mentos, falecementos, re-
encontros a distancia... 
Nestas publicacións co-
tiás tamén leemos a 
maior vulnerabilidade fe-
minina na época da pan-
demia: as mulleres son 
maioría nos sistemas sa-
nitarios polo que están 
más expostas; sofren en 
maior medida o impacto 
económico e son vítimas 
da violencia doméstica. 
 
Nos equipos sanitarios as 
mulleres representan 
máis do 70%  (na nosa 
área sanitaria, en concre-
to o 74%).  A este dato po-
demos engadir que a 
maior parte das profe-
sións esenciais que co-
bren as nosas necesida-
des básicas están confor-
madas por mulleres. 
 
Por iso, os esforzos profe-
sionais e persoais para 
deter, conter, controlar e 
reducir a epidemia, re-

HOXE É O DÍA GRANDE 
DUNHA GALICIA GRAN-
DE. Data para felicitarnos 
uns e outros, e para ma-
nifestar o noso sentimen-
to de orgullo por perten-
cer a esta  terra xenerosa. 
Parabéns ás galegas e ga-
legos na súa festa, e gra-
zas ao xornal El Correo 
Gallego pola iniciativa á 
que ano tras ano, no Día 
do Apóstolo Santiago, me 
convida a participar.  As 
miñas felicitacións tamén 
por teren superado, hai 
poucas semanas, os 
50.000 exemplares. 
 
Sanidade e información, 
compañeiros, máis que 
nunca, nesta dura  pan-
demia que nos situou 
nun sendeiro descoñeci-
do, que fomos quen de 
camiñar con paso firme e 
que non diminuiremos 
mentres non chegue a va-
cina contra o SARS COV 
2. Neste treito, os profe-
sionais que traballan na 
sanidade (médicos, enfer-
meiras, celadores, per-
soal do servizo de limpe-
za e de seguridade, admi-
nistrativos, informáticos, 
técnicos, persoal de coci-
ña, camareiros...) demos-
traron a súa capacidade 
de traballo, entrega, sen-

sibilidade e profesionali-
dade, formando  un exce-
lente equipo do que te-
mos que sentirnos orgu-
llosos e agradecidos. Eu 
así o sinto. 
 
E a ese esforzo diario en-
gadimos o labor de estar 
á disposición da cidada-
nía para transmitir infor-
mación, sosego, alerta, 
consellos.... cando os me-
dios o demandades, sen-
do coñecedores do voso 
papel fundamental para 
manter unha sociedade 
informada pois é a ma-
neira de teren unha so-
ciedade segura. 
 
Durante estes meses o 
Covid ocupou un impor-
tante número de páxinas 
de todos os xornais nacio-
nais e internacionais, 
(aínda o fai, pero en me-
nor medida, bo sinal). No-
vas sobre o estado de 
alarma, as diferentes fa-
ses que sorteabamos, da-
tos de contaxios, de per-
soas curadas, informa-

Sanidade e 
información, 
compañeiros, máis 
que nunca, nesta 
dura  pandemia que 
nos situou nun 
sendeiro 
descoñecido, que 
fomos quen de 
camiñar con paso 
firme e que non 
diminuiremos 
mentres non chegue 
a vacina contra o 
SARS COV 2

A pandemia do Covid  
e a loita en feminino

ELOÍNA NÚÑEZ 
MASID 

Xerente da Area Sanitaria 

de Santiago de Compostela 

e Barbanza

lleres realizan o triplo do 
traballo de coidados non 
remunerados en compa-
ración cos homes. 
 
Un bo exemplo deuse 
cando chegou o momento 
de pechar os colexios. Da-
quela aumentou a carga 
de coidados domésticos 
que normalmente recaen 
sobre as mulleres, ao que 
se suman as restricións 
da maioría das industrias 
do sector servizos, co-
merciais e de man de 
obra con maioría de mu-
lleres traballadoras o que 
acrecenta a debilidade 
económica feminina. 
 
Non quero rematar sen 
reflexionar sobre o pro-
blema da violencia do-
méstica. O confinamento 
provocou un aumento 
das chamadas ao teléfono 
da muller en máis dun 
cento por cento, con res-
pecto ao mesmo período 
do ano pasado. 
 
Soño co día no que nada 
disto que hoxe nos preo-
cupa sexa noticia. Soño 
cun mundo sen medos. 
 
Hoxe é o día de Galicia, 
Galicia Nai, como canta o 
poema de Manuel María. 

APÓSTOL 
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quiren unha atención es-
pecial por seren as máis 
expostas. Existen máis 
probabilidades de infec-
tarse polo virus, polo pa-
pel predominante como 
coidadoras xa que as mu-
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-“Salud móvil”, que posi-
bilita que el paciente uti-
lice plataformas móviles 
como teléfonos o tablets 
para comunicarse con un 
portal donde tiene sus 
datos, tratamientos o 
realizar consultas sobre 
alguna duda.  
 
Así, la telemedicina es 
una herramienta tanto 
más potente cuanto me-
jor se integra con los 
procesos de asistencia 
tradicionales, sin susti-
tuirlos, si no comple-
mentándolos.  
 
Además,  está demostra-
do que, contrariamente a 
lo que pueda parecer, la 
telemedicina puede 
atraer un mayor número 
de pacientes al sistema 
asistencial.  identificando 
personas afectadas por 
una patología que requie-
ren asistencia, y cuyo 
problema no se habría 

COMO EN OTRAS TAN-
TAS DISCIPLINAS, la pan-
demia provocada por el 
coronavirus está acele-
rando cambios en la for-
ma de enfocar la relación 
médico-paciente. 
 
La telemedicina ya estaba 
sobre la mesa antes de la 
crisis sanitaria. Desde ha-
ce tiempo, existen unida-
des en nuestros hospita-
les que la vienen aprove-
chando para prestar asis-
tencia médica cuando no 
es posible realizar una 
consulta presencial o bien 
cuando, aun siendo posi-
ble, es más eficiente ha-
cerlo telemáticamente 
(recetas electrónicas, tele-
diagnóstico basado en 
imágenes, monitorización 
de pacientes en ingreso 
domiciliario, etc.).  
 
La pandemia provocada 
por el COVID  hace inevi-
table que los hospitales 
se vuelquen en imple-
mentar medidas de asis-
tencia remotas que les 
permitan atender a pa-
cientes que no pueden o 
no desean acudir a los 
hospitales y que minimi-
cen el riesgo de contagio 
tanto de pacientes como 
de profesionales.  

Existen cuatro formas de 
realizar la telemedicina : 
 
-Comunicación directa en-
tre médico y paciente em-
pleando una videoconsulta 
 
-Telemedicina híbrida: el 
paciente acude a un cen-
tro para realizar determi-
nadas exploraciones que 
luego son evaluadas en di-
ferido por el médico, 
quien le comunica el re-
sultado y plan terapéutico. 
  
-Monitorización remota 
del paciente, que se refie-
re el registro de datos del 
paciente durante las acti-
vidades de su vida diaria.  
En oftalmología, existe ya 
alguna aplicación para 
móviles que permite mo-
nitorizar la distorsión de 
las imágenes, exploración 
de ayuda en el segui-
miento de la DMAE (de-
generación macular aso-
ciada a la edad). 

La pandemia hace 
inevitable que los 
hospitales se 
vuelquen en 
implementar 
medidas de 
asistencia remotas 
que les permitan 
atender a 
pacientes que no 
pueden o no 
desean acudir a 
los hospitales y 
que minimicen el 
riesgo de contagio 
tanto de pacientes 
como de 
profesionales

Consideraciones sobre 
la telemedicina en 
tiempos de Covid

VICTORIA DE 
ROJAS SILVA 

Directora médica 

 Instituto Oftalmológico 

Victoria de Rojas

Ahora bien, lo importante 
es asegurarnos de que la 
telemedicina cumple los 
estándares propios de los 
tiempos de normalidad, 
siendo fundamental el de-
sarrollo de una normativa 
legal que ampare este ti-
po de actividad sanitaria 
así como la regulación de 
los sistemas relacionados 
con la protección de datos 
y el consentimiento infor-
mado de los pacientes.  
 
Por último, me parece 
muy importante señalar 
que corresponde al médi-
co la responsabilidad de 
decidir si la consulta ha 
de ser presencial o tele-
mática, no al paciente, ni 
a la compañía asegurado-
ra.  Además, la humaniza-
ción de la relación médi-
co-paciente deberá seguir 
siendo un pilar básico del 
acto médico, puesto que 
corremos el riesgo de que 
los procedimientos tele-
máticos acaben siendo un 
medio para buscar solo la 
eficiencia y el puro aho-
rro de costes, de forma 
que los pacientes acaben 
teniendo un servicio más 
parecido al de un centro 
de atención telefónica 
que no al de una consulta 
médica tradicional. 
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identificado antes debido 
a la saturación del siste-
ma tradicional. 
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mundial e un gran número 
de falecidos. 
 
Non cabe dúbida que o noso 
mundo fai frente a moitos 
desafíos e crises  que amea-
zan a nosa  seguridade, o de-
senvolvemento e a armonía 
social entre os pobos do 
mundo. A Covid-19  marcou 
un antes e un despois na no-
sa forma de ver as cousas e 
deixará unha impronta no 
noso pensamento para futu-
ras accións. Agora os exper-
tos, ante a falla actual de va-
cina e inmunidade de gru-
po, prevéñennos sobre o ris-
co dunha segunda ou 
sucesivas ondas da pande-
mia, pero para entón estare-
mos mellor preparados, con 
maior coñecemento sobre 

EL CORREO GALLEGO 
danos a oportunidade co-
ma mulleres de facer un-
ha pequena homenaxe á 
nosa terra no día de Gali-
za.  O 25 de xullo celebra-
mos o día da nosa Patria 
e esta vez na preentrada 
do ano xacobeo, do ano san-
to compostelán, o cal é  
sempre un motivo de xúbilo 
para tódolos galegos e gale-
gas. Esta celebración fainos 
reflexionar sobre o impor-
tante que é sentirnos orgu-
llosos das nosas  raíces e 
implicarnos no presente e 
no futuro que desexamos 
para a nosa terra, e no que 
as mulleres temos un espa-
zo que nos pertence por de-
reito propio para lograr un-
ha sociedade máis xusta e 
igualitaria, sen fisuras de 
ningún tipo.   
 
Nesta iniciativa que me ofre-
ce este xornal e pola miña 
vinculación profesional ó 
sector sanitario, non podo 
deixar pasar esta oportun 

idade de poñer en valor a la-
bor de tódolos profesionais 
e da sociedade en xeral que 
enfrontaron moitos medos, 
romperon barreiras e supe-
raron atrancos para vencer 
esta pandemia na que aínda 
nos atopamos. Por iso este 
ano é particularmente signi-
ficativo debido á situación 
excepcional que vivimos e 
que parecía inimaxinable se 
non nos pasara, ainda que  
algúns de xeito illado  xa nos 
alertaran  dese risco: unha 
pandemia causada polo vi-
rus SARS-CoV2 que produce 
a enfermidade  Covid-19 
nunha alta porcentaxe de ca-
sos que nos levou a un esta-
do de alarma e confinamen-
to e que supuxo uns 10 mi-
llóns  de infectados a nivel 

A Covid-19  
marcou un antes e 
un despois na 
nosa forma de ver 
as cousas e 
deixará unha 
impronta no noso 
pensamento para 
futuras accións

O 25 de xullo no 
ano da Covid-19

MARÍA LUZ 
COUCE PICO 

Xefa de Servizo de 

Neonatoloxía no CHUS. 

Pofesora Titular de 

Pediatría na USC

cómo actúa o virus  SARS-
CoV2 e as autoridades sani-
tarias terán máis tempo pa-
ra ter establecido un plan de 
continxencia. Os galegos de-
bemos actuar como adoita-

mos facer sempre: con res-
ponsabilidade, prudencia, 
moderación, sentido común 
e autocrítica, tendo moi pre-
sentes as medidas sanitarias 
recomendadas de manter a 
distancia entre persoas, la-
vado de mans e o uso de 
máscaras, sen relaxarse, e 
que isto supoña tamén unha 
forma de respeto cara as 
víctimas que esta pandemia 
se levou por diante.  Este 25 
de xullo o noso sentimento 
vai estar dividido, por un la-
do a satisfacción de que 
xuntos e unidos temos con-
seguido frenar a primeira 
onda, sendo dos primeiros 
en alcanzar unha situación 
controlada, pero por outro 
de mágoa polo acontecido 
a nivel humano, laboral e 
social e de preocupación 
polo que aInda pode che-
gar. A situación de crise 
económica derivada desta 
pandemia que está a afec-
tar a moitos sectores da so-
ciedade non nos pode 
deixar indiferentes.  
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mites de lo que se ha veni-
do denominando “cortesía 
parlamentaria”, hoy des-
graciadamente desapareci-
da del Congreso.  
 
El mantenimiento por par-
te de los Reyes de España 
de la Ofrenda al Apóstol 
Santiago el 25 de julio de 
cada año, instituida por Fe-
lipe IV en 1643, y refrenda-
da por las Cortes españolas 
tres años después, para 
reafirmar a Santiago el Ma-
yor como Patrón de Espa-
ña, supuso un nexo de 
unión con el pasado, pero 
no con el reciente franquis-
ta que a muchos viene a la 
memoria por su proximi-
dad y por la utilización que 
hizo la dictadura de este 
símbolo nacional, sino con 
el reconocimiento de la 
singularidad del hecho 
compostelano, la presencia 
en el territorio de una basí-
lica que es el lugar de ente-
rramiento de uno de los 
discípulos más queridos 
del propio Jesús, a la que 
toda Europa peregrinó des-
de al menos el siglo XI. 
 
Pocas opciones proporcio-
na nuestro sistema consti-
tucional de monarquía 
parlamentaria para que la 
ciudadanía en su conjunto 
escuche al Rey -apertura 

EN ESTA ÉPOCA en la que 
vivimos de manera cotidia-
na la falta de credibilidad 
de las instituciones por 
parte de la ciudadanía, 
muy especialmente de 
aquellas cuya responsabili-
dad depende de políticos 
que, a pesar de ser elegidos 
democráticamente, son los 
más denostados de todos 
en este totum revolutum de 
desprestigio y desprecio, 
algunas ceremonias, como 
la ofrenda al Apóstol San-
tiago que se celebra anual-
mente el 25 de julio y es 
presentada por el propio 
Rey , cobra una importan-
cia fundamental, en un pa-
ís en que las formas y la 
cortesía debida en el ejerci-
cio de la convivencia insti-
tucional y política se están 
perdiendo de manera la-
mentable. 
 
La recuperación de la mo-
narquía parlamentaria en 
España después de 1975 
trajo consigo, por parte del 
nuevo monarca y su fami-
lia, y por parte del gobier-
no del Estado, la creación 
de un moderno protocolo y 
sistema de funcionamiento 
caracterizado por su enor-
me sencillez. Dada la fecha 
en la que esa restauración 
se producía, al consenso 
generalizado de todos los 
partidos en torno a ella y a 
la juventud de los monar-
cas, toda complicación se 
simplificó al máximo y de-
saparecieron muchos sím-
bolos y ceremonias, tanto 
aquellos que habían perte-

necido a la época del mo-
narca anterior, Alfonso 
XIII, que abandonó España 
rumbo al exilio en 1931, co-
mo aquellos otros que po-
dían recordar los cuarenta 
años del régimen previo a 
la restauración de la demo-
cracia, la dictadura de 
Franco. 
 
También en el Parlamento 
español los procedimientos 
se simplificaron al máxi-
mo. El sistema bicameral 
heredero del primer parla-
mento europeo, las Cortes 
de León de 1188, que tuvie-
ron lugar siendo rey Alfon-
so IX, quien por cierto está 
enterrado en la catedral 
compostelana, es sin em-
bargo de los menos proto-
colarios, gobernándose con 
un sencillo reglamento útil 
y suficiente en los prime-
ros años de vida de la re-
cién recuperada, pero que 
ahora debería ser objeto de 
una actualización para cla-
rificar determinados as-
pectos de la vida y el com-
portamiento parlamenta-
rio que simplemente no tu-
vieron cabida en las 
mentes de los redactores e 
inspiradores del momento, 
puesto que no podían ima-
ginar que el comporta-
miento de diputados y se-
nadores traspasase los lí-

El 25 de julio 
constituye una 
ocasión destacada 
para que el monarca 
junto con el 
arzobispo 
compostelano, 
repasen los 
problemas del 
momento y 
propongan 
soluciones 

La ofrenda al Apóstol 
Santiago y su necesidad

MARTA 
GONZÁLEZ 
VÁZQUEZ 

Portavoz Adjunta, 

Diputada del Grupo 

Parlamentario Popular por 

la provincia de A Coruña

solemne de las Cortes, del 
Año Judicial, del curso uni-
versitario y escolar, mensa-
jes navideños- por lo que la 
Ofrenda al Apóstol Santia-
go constituye una ocasión 
destacada para que el mo-
narca, junto con el arzobis-
po compostelano, repasen 
los problemas del momen-
to, propongan soluciones y 
trasladen su visión de futu-
ro de una manera más glo-
bal, menos vinculada a un 
acontecimiento concreto. 
La ceremonia es un precio-
so y anacrónico diálogo en-
tre el monarca -o su dele-
gado, especialmente nom-

brado cada año- y el Após-
tol, en casa de éste, presen-
te su representante en la 
diócesis, el arzobispo, que 
es el que contesta.  
Este año de 2020, en el que 
todos los males posibles en 
forma de coronavirus han 
caído sobre el mundo y 
más intensamente sobre 
nuestro país, cuando llora-
mos aún a los fallecidos, de 
los que no hemos podido 
siquiera despedirnos, 
cuando nuestra forma de 
comunicarnos y relacio-
narnos con nuestros seres 
queridos se ha transforma-
do completamente, y cuan-
do tememos al desempleo, 
la crisis económica y la in-
certidumbre educativa que 
nos acechan tras la esqui-
na del verano, ese diálogo 
y el ruego al Apóstol se ha-
ce más urgente, más atrac-
tivo, más intenso.  
Apreciémoslo y respeté-
moslo como lo que es, uno 
de los escasísimos ceremo-
niales que se mantienen 
en un Estado que los des-
precia y los ha suprimido 
en su práctica totalidad. 
Que sea Santiago, y Gali-
cia, tierra a la que Santiago 
ha dado entidad y carácter, 
quien mantiene esta tradi-
ción, debe ser motivo de 
orgullo y alegría cada 25 
de julio. 
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sobre la idea y la marca de 
una España constitucional, 
fiable y amiga del libre co-
mercio, ajena a la fiebre po-
pulista que recorre Europa 
y los propios EE.UU. 
 
Comprendemos la lógica in-
dignación ante el asesinato 
racista de George Floyd, que 
condenamos, pero el Partido 
Popular rechaza la reacción 
violenta que ha desemboca-
do en la destrucción de mo-
numentos históricos que re-
cuerdan la presencia espa-
ñola en Norteamérica. Las 
estatuas erigidas en memo-
ria de Cristóbal Colón, Fray 
Junípero Serra o Miguel de 
Cervantes no sólo suponen 
para los españoles un ele-
mento de legítimo orgullo 
nacional; también represen-
tan algo más importante: el 
componente autóctono y 
mestizo -es decir; hispano- 
inscrito en el ADN de esta 
gran nación. Por tanto, di-
fundamos nuestro legado 
histórico, trabajemos en me-
jorar la imagen de España 
en el exterior y no permita-
mos que se difame nuestra 
historia común y comparti-
da. Actuando así evitaremos 
empobrecernos humana y 
culturalmente tanto a noso-
tros mismos como a los pro-
pios EE. UU., país que -no 
por casualidad- es el segun-

LA SOLEMNIDAD DEL 
DÍA DE GALICIA va unida 
a la festividad del apóstol 
Santiago, patrono tanto de 
nuestra tierra como del 
conjunto de España. Estas 
dos celebraciones nos ofre-
cen la oportunidad de re-
flexionar sobre la vocación 
internacional del Partido 
Popular, la formación polí-
tica a la que desde hace dé-
cadas votan de manera ma-
yoritaria los gallegos.  
 
Nada menos que Goethe, el 
mayor hombre de las letras 
alemanas, sostenía que Eu-
ropa se construyó peregri-
nando hacia Compostela. El 
magnífico patrimonio galle-
go, tanto el físico como el 
cultural, nos ofrece abun-
dante prueba de esta afir-
mación; y es que Galicia, sin 
perder su identidad, perma-
nece siempre en actitud de 
comunicación constante, 
dialogando con la nación 
española de la que forma-
mos parte esencial, y dialo-
gando también con Europa 
y las Américas.  
 
Lejos de asumir dicotomías 
tan artificiales como empo-
brecedoras, nuestra disposi-
ción hacia la universalidad 
se encuentra en nuestra ma-
nera de ser y sentirnos, a la 
vez, gallegos y españoles. Es-
ta actitud, que aúna la fideli-
dad a nuestras raíces histó-
ricas sin dejar de estar pen-
dientes del futuro, delinea 
igualmente los raíles sobre 
los que transita la política 
internacional del PP.  

una de las violaciones de los 
Derechos Humanos y del 
Estado de Derecho que se 
producen en Latinoamérica, 
especialmente hoy en Cuba, 
en Venezuela, en Nicaragua, 
nos duelen como propias; y 
desde la Secretaría de Inter-
nacional del PP nunca nos 
cansaremos de condenarlas 
con la máxima firmeza.   
 
Luchamos por la libertad en 
Venezuela, exigiendo la ga-
rantía de unas elecciones li-
bres y justas; y luchamos por 
los derechos más elementa-
les de un pueblo al que se le 
niega todo, incluso el pan y 
la sal. Pedimos para los ve-
nezolanos lo mismo que 
queremos para nosotros. 
Nos gustaría contar con el 
apoyo inequívoco del Parti-
do Socialista ante la terrible 
situación que atraviesa el 
país hermano. Lamentable-
mente no es así; las presio-
nes de sus socios de Gobier-
no, hacen a los socialistas 
rehenes de una de las peores 
dictaduras del mundo. 
 
Nuestro vínculo atlántico lo 
es también con los EE. UU., 
la mayor potencia del plane-
ta con independencia de 
quien ostente la titularidad 
de su Administración. De-
fendemos con Norteaméri-
ca una relación construida 

Nada menos que 
Goethe, el mayor 
hombre de las letras 
alemanas, sostenía 
que Europa se 
construyó 
peregrinando hacia 
Compostela. El 
magnífico 
patrimonio gallego, 
tanto el físico como 
el cultural, nos 
ofrece abundante 
prueba de esta 
afirmación

Galicia y España, 
Europa y las Américas

VALENTINA 
MARTÍNEZ 

FERRO  

Secretaria de Relaciones 

Internacionales del Partido 

Popular, Portavoz de 

Exteriores en el Congreso y 

diputada nacional.

nos, la libertad, la solidari-
dad y el bienestar.  
 
La pandemia del Covid-19 
ha hecho que la UE adopte 
una serie de medidas diri-
gidas a encarar las terri-
bles consecuencias econó-
micas de la crisis, así como 
a apoyar los sistemas sani-
tarios. A la generosidad y 
solidaridad europea debe 
corresponderse con res-
ponsabilidad y credibili-
dad. Para el Partido Popu-
lar es de sentido común 
que los países beneficiados 
de tales ayudas se compro-
metan a adoptar las medi-
das necesarias que garanti-
cen la sostenibilidad de sus 
cuentas públicas y la efica-
cia en la ejecución de los 
fondos que reciban. Un di-
nero que, en definitiva, de-
be emplearse con inteli-
gencia; necesitamos reali-
zar reformas que nos per-
mitan mejorar España. De 
este modo, podremos 
afrontar los retos del futu-
ro con mayores garantías. 
 
Vivimos tiempos difíciles, 
sin duda, pero más difícil 
era la época de los Padres 
Fundadores de la UE. Con-
fiamos en que la actual cri-
sis sirva para avanzar en 
el proceso de moderniza-
ción de Europa y, al mis-
mo tiempo, refuerce el pe-
so de la Unión en el mun-
do. El Partido Popular, en 
Galicia y en España, quie-
re contribuir a realizar es-
ta gran misión. ¡Feliz Día 
de Galicia… con el mundo! 
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En otros lugares escribir so-
bre el vínculo transatlántico 
podría resultar abstracto o 
lejano; hacerlo en Galicia, 
en cambio, casi adquiere los 
tintes de una obviedad por 
la infinidad de lazos familia-
res, culturales y económicos 
que nos unen con el otro la-
do del océano. Por ello, cada 

do del mundo en número de 
hispanohablantes.  
 
Fijemos ahora nuestra vista 
en Europa. La historia de la 
Unión Europea y la de Espa-
ña en los últimos cuarenta 
años es la historia de un éxi-
to. Fuimos capaces de trans-
formar siglos de enfrenta-
mientos y de guerras cre-
cientes porque desterramos 
los valores que daban lugar 
a tan amargos frutos para 
implantar nuevos princi-
pios: los Derechos Huma-
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vivencia coa covid-19. No 
meu grupo parlamenta-
rio, o socialista, non clau-
dicamos no empeño de 
abordar esta crise sanita-
ria e social, a peor do úl-
timo século, coa man 
tendida para a unidade e 
o acordo. Hoxe, Día de 
Galicia, recordo ás per-
soas falecidas como con-
secuencia desta pande-
mia e expreso a miña pe-
sar aos seus familiares e 
amigos. E tamén é unha 
boa ocasión para agrade-
cer de novo o traballo es-
forzado de todos aqueles 
que fixeron posible que 
superásemos tan grave 
crise sanitaria.  
 
No plano político, chega-
da esta data, quero poñer 
a vista no futuro e desexo 
intensamente que o hori-
zonte estea libre do bal-
bordo político que vivi-
mos en España durante 
meses. Enténdaseme ben: 
digo balbordo político, 
que detesto, pero si quero 
debate político intenso, 
pero san política e social-

UN ANO MÁIS CHEGA O 
DÍA DE GALICIA e, ta-
mén unha vez máis, os 
galegos queremos cele-
brar tan relevante efe-
méride como merece. E 
farémolo, aínda que será 
unha celebración propia 
do que, con acerto, deuse 
en chamar nova norma-
lidade. Será un Día de 
Galicia con máscara e 
moita precaución para 
evitar rebrotes da covid-
19. Se algo nos caracteri-
za aos galegos é a nosa 
resiliencia; hai quen di 
que, por iso, o soldado 
galego é o mellor solda-
do do mundo. Quizá sexa 
verdade, ou talvez non, 
pero si está sobradamen-
te probada a nosa capa-
cidade de resistencia e 
reinvención. E neste 25 
de xullo, Galicia, inicia, 
goberne quen goberne 
(escribo este artigo a 
véspera da xornada de 
reflexión para as elec-
cións autonómicas), unha 
etapa que será difícil, po-
de mesmo que moi difí-
cil, pero na travesía dos 
meses non nos faltarán 
nin alento nin arrestos 
para superar con éxito, 
coa vista posta no futuro, 
cantas dificultades 
póñansenos por diante. 

Nunca nos faltará aos 
galegos o auxilio de San-
tiago Apóstolo nin deser-
tará do noso ánimo o san 
escepticismo co que nos 
enfrontar á adversidade. 
Acollidos ás leccións que 
nos deixou o irmán Cas-
telao sabemos ben que 
“o verdadeiro heroísmo 
consiste en transformar 
os desexos en realidade e 
as ideas en feitos”. 
 
No persoal, este Día de 
Galicia ten un significado 
especial para min, por-
que coincide practica-
mente co final dos traba-
llos da Comisión para a 
Reconstrución Social e 
Económica de España, da 
que formei parte, como 
portavoz do PSOE, á fron-
te do grupo de traballo 
de Sanidade e Saúde Pú-
blica. Foi unha intensa 
tarefa, na que se alcan-
zou un acordo amplo e 
transversal, un acordo de 
país para fortalecer o no-
so sistema sanitario pú-
blico, e preparar ao SNS 
a curto prazo para a con-

Será un Día de Galicia 
con máscara e moita 
precaución para evitar 
rebrotes da covid-19. 
Se algo nos 
caracteriza aos 
galegos é a nosa 
resiliencia; hai quen di 
que, por iso, o soldado 
galego é o mellor 
soldado do mundo. 
Quizá sexa verdade, 
ou talvez non, pero si 
está sobradamente 
probada a nosa 
capacidade de 
resistencia e 
reinvención

Máis fortes para transformar 
as ideas en feitos 

ANA PRIETO 
NIETO  

Deputada do PSOE 

por Lugo 

Portavoz da Comisión 

de Sanidade

mente. Un debate no que, 
a diferenza do que oco-
rreu no pasado recente, a 
oposición non escatime o 
seu apoio ao Goberno nos 
grandes asuntos de Esta-
do nin disfrace de intere-

se nacional o que non pa-
sa de ser estreito interese 
de partido.  
 
Desde o Día de Galicia do 
2019 ocorreron moitas 
cousas en España, en xe-
ral, e en Galicia en parti-
cular. Foi un ano moi in-
tenso, moi difícil, con 
moita dor; superamos, 
como nación, probas moi 
duras que, sen dúbida, 
fixéronnos máis fortes. E 
esa fortaleza ten que im-
pregnar, de feito impreg-
na, este 25 de xullo. Así o 
desexo e así o sinto.  
 
De novo apoiándome en 
Castelao, quero expresar 
o meu convencemento 
de que a loita nobre e le-
al das ideas é o que ase-
gura o progreso. Confío 
en que Galicia, a miña 
terra, a que dá sentido á 
miña maneira de ser es-
pañola, sexa un ano 
máis, co auxilio de San-
tiago Apóstolo, espello 
no que poida mirarse o 
resto do país. Podemos 
facelo. Farémolo.

APÓSTOL 
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cal, o seu carácter físico 
e a súa proximidade. 
 
Así, nos últimos tempos 
foron moitas as iniciati-
vas de venda en liña pos-
tas en marcha, así como 
os servizos de envío a do-
micilio creados ou de 
atención personalizada 
tanto vía teléfono como 
redes sociais ou outras 
aplicacións.  
 
Porque o noso comercio 
mantén unha fonda vin-
culación co territorio, 
mira cara diante e quere 
amosar,  como o resto 
dos galegos e galegas, a 
súa mellor imaxe no vin-
deiro 2021, Ano Xacobeo. 
Así, a través da Rede de 
Comercios e Mercados 
no Camiño impulsada 
desde a Xunta de Galicia, 
o comercio quere estar 
presente nun dos retos 
nos que Galicia será no-
vamente referente.  
 
E nese camiño, temos 
que acompañalo todas e 

CADA 25 DE XULLO TE-
MOS MOTIVOS PARA EN-
CHERNOS DE ORGULLO, 
para valorar a este pobo 
que camiña unido e que 
conta con mulleres e ho-
mes que loitan, que se es-
forzan e que traballan para 
ofrecer o mellor do seu ta-
lento na tarefa de construír 
o futuro da nosa terra. 
 
Como cada ano, este día 
de Galicia énchese de no-
mes propios, pero hoxe 
eu quero lembrar os de 
todos aqueles galegos e 
galegas que traballan no 
sector do comercio, e es-
pecialmente no comercio 
de proximidade.  
 
Situados ao noso lado, nas 
tendas ao carón das nosas 
casas, ou nos nosos mer-
cados e prazas de abastos, 
xogaron un papel clave 
nos últimos tempos para 
garantir o servizo e o 
abastecemento, ofrecendo 
un sorriso e a súa empa-
tía para as nosas diferen-
tes situacións. Souberon 
adaptarse ás circunstan-
cias, ofrecer seguridade e 
acadar a confianza dos 
clientes sen perder ese 
trato directo, amable, de 
persoa a persoa, que os 
caracteriza.  

De feito, cada vez son 
máis os comercios adhe-
ridos ao programa Co-
mercio Seguro impulsa-
do pola Xunta de Gali-
cia, co obxecto de amo-
sar un especial coidado 
na maneira de facer as 
cousas  e un compromi-
so coa seguridade e o 
benestar dos clientes no 
momento da realización 
das compras.   
 
Temos un gran comer-
cio, un comercio de per-
soas, que evoluciona e 
non se conforma porque 
quere ofrecer o mellor 
de si aos seus clientes. E 
por iso, este comercio 
galego, liderado maiori-
tariamente por mulleres 
autónomas, emprende-
doras e loitadoras, ten 
iniciado o camiño da di-
xitalización, na súa tei-
ma por chegar ao cliente 
a través de todas as can-
les de comunicación po-
sibles, ofrecendo máis e 
mellores servizos sen 
perder a súa esencia lo-

Este comercio 
galego, liderado 
maioritariamente 
por mulleres 
autónomas, 
emprendedoras e 
loitadoras, ten 
iniciado o camiño 
da dixitalización, na 
súa teima por 
chegar ao cliente a 
través de todas as 
canles de 
comunicación 
posibles, ofrecendo 
máis e mellores 
servizos sen perder 
a súa esencia local, 
o seu carácter físico 
e a súa proximidade

O valor do comercio de 
proximidade en Galicia 

SOL VÁZQUEZ 
ABEAL 

Directora xeral  

de Comercio e Consumo  

da Xunta de Galicia

todos. En primeiro lugar 
as Administracións, que 
xogan un papel funda-
mental para apoiar o es-
forzo e  impulsar a com-
petitividade e a capaci-
dade de adaptación das 
nosas empresas de cara 
o futuro, pero tamén de-
be existir un compromi-
so por parte das persoas 
consumidoras, que en 
cada decisión de compra  
poden facer unha aposta 
pola súa terra, pola súa 
vila ou cidade, polos 
seus mercados,  por un-
ha economía moito máis 
sostible e de futuro, pero 
sobre todo, por uns pro-
xectos comerciais, situa-
dos ao seu carón, que 
souberon dar resposta 
cando se lles precisou.  
 
Neste 25 de xullo lem-
bramos a importancia 
deste novo comercio, o 
valor da súa proximida-
de e a súa capacidade pa-
ra dinamizar a vida das 
nosas vilas e cidades.  Bo 
día de Galicia.  

APÓSTOL 
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se desde o smartphone.  
 
Na nosa provincia hai unha 
materia prima excelente en 
todos os sentidos. Bosques 
senlleiros, praias idílicas de 
bandeira, un parque nacio-
nal marítimo-terrestre, cinco 
rutas xacobeas oficiais, cas-
tros emblemáticos, os caste-
los de Soutomaior e Sobroso, 
cinco restaurantes con Estre-
la Michelín, a Denominación 
de Orixe Rías Baixas … Iso só 
por citar algúns dos nosos 
grandes atractivos. Somos 
moito máis que sol e praia. 
Somos un destino para vivir 
experiencias todo o ano, con 
sol ou con chuvia, por iso na 
nosa última campaña dicí-
moslle a todo o mundo, de 
maneira directa e sinxela: 
Ven a As Rías Baixas, ven a 
Pontevedra Provincia. 
 
Os mercados nacionais e do 
norte de Portugal son priori-
tarios para nós e aí centrare-
mos o foco da nosa promo-
ción. Queremos levar a todas 
as cidades o noso destino e 
modelo sostible, mostrar o te-
souro que nos regalou a natu-

GALICIA É UNHA TERRA 
ÚNICA, chea de historia e 
acolledora na que o mar e a 
montaña forman unha paisa-
xe irrepetible. Un lugar de 
lendas e tradicións ao tempo 
que moderno, puxante e de 
talento innovador, cunha ri-
queza que non podería en-
tenderse sen ningunha das 
súas vilas e provincias: todas 
coa súa identidade, todas par-
te da mesma cultura, cunha 
lingua e un legado común do 
que nos sentimos orgullosas 
e orgullosos como pobo.  
 
Temos un tesouro que ensi-
narlle ao mundo e a provin-
cia de Pontevedra está a xo-
gar un papel protagonista ne-
se camiño. O turismo é vital 
para nós. As Rías Baixas 
constitúen un destino de refe-
rencia consolidado pola súa 
beleza, patrimonio e gastro-
nomía, e tamén polo esmero 
das produtoras e produtores 
no coidado da materia prima 
e a calidade da atención que 
presta o sector turístico, cada 
vez máis competitivo e adap-
tado ás novas tendencias e 
demandas das viaxeiras e via-
xeiros. Un sector estratéxico, 
pois supón o 11% do PIB do 
territorio, e co que nos volca-
mos ao máximo neste difícil 
escenario que trouxo consigo 
a crise da Covid-19. O turismo 

é un motor da nosa provincia 
e a súa reactivación resulta 
determinante. Desde a Depu-
tación de Pontevedra xa esta-
mos a poñer todos os medios 
na nosa man para contribuír 
a este obxectivo. Entre todas 
e todos superaremos o reto, 
do que sairemos más fortes e 
con novos recursos. 
 
O destino Rías Baixas - Ponte-
vedra Provincia conta con 
grandes atractivos neste con-
texto, e tamén afronta apaixo-
nantes desafíos que desde a 
Deputación de Pontevedra 
estamos a encarar con deci-
sión e ilusión. O turismo de 
natureza, non masificado, pa-
sou a ter unha grande de-
manda, e este territorio pode 
presumir, tanto na costa co-
mo no interior, dunha rique-
za natural e unha beleza in-
comparables. A seguridade 
sanitaria, por suposto, con-
verteuse nun factor funda-
mental, como tamén a com-
petitividade e a dixitalización, 
para facilitar a información, 
reservas e servizos as e os vi-
sitantes nestes tempos nos 
que calquera viaxe planifíca-

O turismo é vital 
para nós. As Rías 
Baixas constitúen 
un destino de 
referencia 
consolidado pola 
súa beleza, 
patrimonio e 
gastronomía, e 
tamén polo 
esmero das 
produtoras e 
produtores no 
coidado da 
materia prima e a 
calidade da 
atención que 
presta o sector 
turístico

As Rías Baixas, un referente do 
turismo seguro e sostible

CARMELA 
SILVA REGO 

Presidenta da Deputación 

de Pontevedra

reza. Imos da man do sector 
privado e das produtoras e 
produtores, que constitúen o 
motor e a cara da nosa pro-
xección exterior. Están en 
primeira liña e fan un gran 
esforzo por mellorar cada 

día, afrontando as incertezas 
e o fortísimo impacto da cri-
se. A Deputación de Ponteve-
dra está ao seu carón e xa te-
mos en marcha un plan de 
choque dotado con 3,5 mi-
llóns para a reactivación tu-
rística a través de mecanis-
mos de financiación, medidas 
de seguridade, apoio á dixita-
lización, novos produtos, e 
promoción do destino. Avan-
zamos con paso firme na 
aposta tecnolóxica dentro da 
Rede de Destinos Intelixen-
tes, e o novo Plan Estratéxico 
de Turismo 2021-2023, no 
que xa estamos a traballar, 
vai posicionarnos como unha 
referencia entre os destinos 
sostibles, seguros e de calida-
de. 
 
A provincia de Pontevedra 
e as Rías Baixas condensan 
o mellor de Galicia. Vivi-
mos nun pequeno paraíso 
bendecido pola natureza e, 
na era da tecnoloxía e as re-
des sociais, mostrarémolo 
ata no último recanto. Os 
mimbres están postos. Ce-
lebrémolo o Día de Gali-
cia… e o resto do ano. 

APÓSTOL 
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mediante a posta en va-
lor de terreos abandona-
dos  para o cultivo de ce-
reais, a cría de gando en 
extensivo ou a crianza 
con saída libre a campo 
das nosas producións 
campeiras e ecolóxicas. 
 
Nestas páxinas de home-
naxe a Galicia é de xusti-
za recoñecer o papel fe-
minino no campo galego. 
Dende sempre, as mulle-
res galegas contribuíron 
co seu incansable traba-
llo (non sempre valorado 
como se merece) ao de-
senvolvemento do noso 
rural.  E desde fai xa uns 
anos, a súa contribución 
non se limita so a unha 
tarefa produtiva e estén-
dese tamén as áreas de 
xestión e postos de lide-
rado, encabezando pro-
xectos tremendamente 
interesantes cos que, 
ademais de manter vivo 
o campo galego, afianzan 
a súa innovación e mo-
dernización. 
 
Este ano, moi diferente 
ós demais por estar a vi-
vir as consecuencias 
dunha pandemia a nivel 

COMO CADA ANO, neste 
25 de xullo,  Galicia vís-
tese de ledicia. Hoxe, 
Día da Patria Galega e 
Festividade do Apóstolo 
Santiago, é momento de 
festexar a nosa cultura, 
as nosas tradicións e a 
nosa fala. Día de cele-
brar a nosa identidade e 
reivindicar o amor por 
una terra de natureza 
loitadora e hospitalaria 
que ten na súa esencia 
un carácter tolerante e 
xeneroso. Galicia e Com-
postela resoan hoxe con 
forza nos corazóns dos 
galegos, pero tamén fora 
das nosas fronteiras. O 
Camiño de Santiago -tan 
galego e internacional á 
vez- deulle proxección 
mundial á nosa terra, 
representando valores 
como o respecto, a tole-
rancia, a convivencia ou 
a solidariedade. 
 
Nunha data tan especial, 
na que debemos ter máis 
presentes que nunca os 
valores que nos definen, 
é necesario tamén ape-
lar ó afán de superación 
e espírito de loita. Qui-
zais este ano aínda con 
máis forza, para que as 
dificultades dos últimos 
meses e as incertezas 
que nos asaltan ao mirar 
cara o futuro non nos le-
ven ao desánimo e nos 
permitan seguir avan-
zando cara unha Galicia 
máis sólida e moderna. 
Hoxe máis que nunca, 
temos que seguir traba-

Como parte dunha coo-
perativa agroalimentaria 
que ten ADN 100% gale-
go e que leva o nome de 
Galicia polo mundo 
adiante, non me canso 
de defender o sector pri-
mario como un deses ca-
miños polos que debe 
transitar o futuro da no-
sa terra.  Galicia é unha 
terra privilexiada para a 
produción de alimentos 
da máxima calidade, 
axudada polo seu clima, 
a riqueza das súas augas 
e os verdes pastos. Non 
podemos desaproveitar 
esa excelencia e a opor-
tunidade que nos brinda 
de impulsarnos como 
punteiros no ámbito 
agroalimentario, poñen-
do en valor os nosos re-
cursos sempre desde un 
modelo sostible e co má-
ximo respecto ao benes-
tar animal e ao medio 
ambiente. Estamos a fa-
lar, ademais, dun sector 
de gran repercusión para 
o desenvolvemento do 
rural, polo que Galicia 
ten moito que aportar. 
En Coren somos un 
exemplo diso, revitali-
zando o campo galego 

Nunha data tan 
especial, na que 
debemos ter máis 
presentes que nunca 
os valores que nos 
definen, é necesario 
tamén apelar ó afán 
de superación e 
espírito de loita. 
Quizais este ano 
aínda con máis forza, 
para que as 
dificultades dos 
últimos meses e as 
incertezas que nos 
asaltan ao mirar cara 
o futuro non nos 
leven ao desánimo e 
nos permitan seguir 
avanzando cara 
unha Galicia máis 
sólida e moderna

A agroalimentación,  
sector esencial e un camiño 

de futuro para Galicia
MARÍA GÓMEZ-

FRANQUEIRA 
OTERO 

Vicepresidenta do Grupo 

Coren

sector que traballa cada 
día (incluso nas adver-
sas condicións dun esta-
do de alarma como o 
que vivimos hai uns me-
ses) para garantir o 
abastecemento do mer-
cado e manter o pulso 
da economía. É absolu-
tamente necesario con-
tar cun sector agroali-
mentario nacional po-
tente e xustamente reco-
ñecido, por iso seguimos 
a lamentar que non se 
lle estea dando o valor 
adecuado aos nosos pro-
dutos e que a loita por 
acadar uns prezos dig-
nos permaneza vixente. 
 
Grazas a El Correo Ga-
llego por darme nova-
mente a oportunidade 
de sumarme a estas pá-
xinas e compartir opi-
nións, inquedanzas e re-
flexións con outros cola-
boradores que, cada un 
dende o seu ámbito, es-
tán aportando o seu 
gran de area ao desen-
volvemento desta nosa 
terra. O futuro é para 
quen aposta por el. 
Apostemos por Galicia. 
¡Feliz día da nosa terra! 

APÓSTOL 
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sanitario e económico, 
quero aproveitar estas li-
ñas para reivindicar de 
novo o papel esencial da 
agroalimentación, moi-
tas veces esquecida. Un 

llando por facer país. So-
mos moitos os que cre-
mos que Galicia nos 
ofrece un enorme poten-
cial, que aquí hai futuro, 
pero temos aínda moito 
camiño por andar. 
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sector en España. E fixe-
no co obxectivo irrenun-
ciable de avanzar na pro-
fesionalización da compa-
ñía sen renunciar á súa 
esencia familiar. 
 
EMPRESAS 
MÁIS EFICIENTES 
Isto é así porque son un-
ha firme defensora das 
singularidades das em-
presas familiares. Nelas, 
a toma de decisións adoi-
ta ser moito máis rápida, 
case inmediata moitas ve-
ces. E isto fainas máis fle-
xibles e, en liñas xerais, 
vólveas máis eficientes.  
 
Son tamén empresas 
máis solidarias, como 
puidemos, precisamen-
te, constatar durante a 
pandemia con casos co-
mo o de Estrella Galicia 
ou Inditex (cuxo orixe é, 
non nos esquezamos, ta-
mén familiar). Empresas 
que estiveron á altura 
das circunstancias con 
doazóns de diverso tipo 
e que, malia as perdas 
que sufriron, non reali-
zaron ERTEs.  
 
As empresas familiares 
teñen no seu ADN o facer 
unha diferenza positiva 
na sociedade onde fican. 
Empresas que miran o 
longo prazo, onde o 
obxectivo é mellorar a 
empresa e pasala a se-
guinte xeración mellor 

A PRIMAVERA DE 2020 
SERÁ LEMBRADA, para 
sempre, como a época 
que nos obrigou a confi-
nármonos nas nosas ca-
sas mentres uns poucos 
combatían o avance do 
coronavirus ao pé do ca-
nón. Entre eles, por cer-
to, os membros do sector 
primario cuxo traballo 
foi declarado esencial e 
grazas aos cales non nos 
faltaron alimentos du-
rante a pandemia. 
 
Sen dúbida, a Covid-19 
puxo a proba á nosa so-
ciedade e fíxoo dende 
múltiples puntos de vista. 
Puxo a proba, por exem-
plo, a xestión e a eficacia 
dos nosos sistemas sanita-
rios ou a nosa capacidade 
de innovación e eviden-
ciou, tamén, que o investi-
mento en ciencia segue 
sendo unha das nosas ma-
terias pendentes. 
 
Pero, ademais, esta crise 
cuestionou os diversos 
modelos de liderado exis-
tentes, tanto a nivel em-
presarial coma goberna-
mental. Neste sentido, os 
primeiros datos indican 
que os países con mulleres 
á fronte -que representan 
menos do 7% do total do 
planeta- xestionaron me-
llor a crise sanitaria.  
 
Algúns expertos atribúen 
estes mellores datos ao fei-
to de que elas, durante as 
súas carreiras políticas, ti-
veron que sortear con fre-
cuencia máis obstáculos 
que os homes, o que as 
obrigou a pensar máis en 
opcións diversas, a desen-
volver alternativas e a fle-
xibilizar o seu estilo. To-
das estas cualidades que 
representaron valores di-
ferenciais á hora de afron-

amosando a súa capacida-
de para transformar as or-
ganizacións e facelas máis 
humanas e, tamén, máis 
rendibles. Diversos estu-
dos evidenciaron que as 
compañías cun 30% máis 
de executivas nas súas rin-
gleiras obteñen maiores 
beneficios (ás veces, ata 
un 15% máis). 
 
Se hai un nicho empresa-
rial no que as mulleres 
teñen cada vez unha  
maior cabida, ese é, sen 
dúbida, o ámbito das em-
presas familiares. Un 
8,9% deste tipo de compa-
ñías están dirixidas por 
mulleres, segundo datos 
da Cátedra de Empresa 
Familiar MareNostrum.  
 
A cifra é pequena, si. Pe-
ro supón un punto de 
partida esperanzador pa-
ra a progresiva incorpo-
ración feminina ao mun-
do directivo nas firmas 
familiares. En Galicia 
existen xa casos moi re-
coñecibles de mulleres 
que sucederon aos seus 
proxenitores para xestio-
nar con éxito compañías 
e organizacións da talla 
da Fundación Paideia ou 
Adolfo Domínguez. 
 
Logo de finar meu pai en 
2019, situeime á fronte de 
Grupo Leite Río -a única 
empresa láctea galega en-
tre as 10 máis grandes do 

Os países con 
mulleres á fronte -que 
representan menos do 
7% do total do 
planeta- xestionaron 
mellor a crise 
sanitaria.  
Algúns expertos 
atribúen estes 
mellores datos ao feito 
de que elas, durante 
as súas carreiras 
políticas, tiveron que 
sortear con frecuencia 
máis obstáculos que 
os homes, o que as 
obrigou a pensar máis 
en opcións diversas, a 
desenvolver 
alternativas e a 
flexibilizar o seu estilo

O poder transformador 
 do liderado feminino 

nas empresas familiares
MARÍA DEL 

CARMEN 
LENCE 

FERREIRO 

Presidenta do Grupo 

Leite Río

de como a recibiu a xera-
ción á fronte. 
 
Esto e característico da 
empresa familiar no 
mondo enteiro.  Segundo 
un artigo publicado en 
Harvard Business Re-
view (“What you can 
learn from family busi-
ness.” Nicolas Kachaner , 
George Stalk, Jr. e Alain 
Bloch), as empresas fa-

miliares amosan unha 
maior resistencia nas 
épocas de crise e conse-
guen mellores resultados 
no medio prazo, precisa-
mente por este arraigo a 
sociedade onde fican e o 
enfoque no longo prazo.  
 
COMBINACIÓN  
PERFECTA 
Se ás bonanzas do lidera-
do feminino, lle sumamos 
as cualidades que dife-
rencian as empresas fa-
miliares, coido que temos 
a combinación perfecta 
para avanzar na transfor-
mación de obsoletos mo-
delos de xestión e adapta-
los aos novos tempos. 
 
Xunto a isto, as mulleres á 
fronte das empresas temos 
unha gran responsabilida-
de, sobre todo de cara ás 
mozas e ás nenas. Moitas 
de nós medramos sen refe-
rentes femininos no eido 
empresarial e iso provocou 
e provoca que sintamos, ás 
veces, certa vertixe. 
 
Cantas máis sexamos, 
cantas máis esteamos na 
primeira liña, máis doado 
llo poremos as xeracións 
vindeiras: esa é a nosa 
contribución cara a crear 
unha sociedade máis xus-
ta que ofra unha vera 
igualdade de oportunida-
des a homes e mulleres. 
 
Feliz Día de Galicia a tod@s! 

APÓSTOL 

20 
20

tar a propagación do virus. 
De feito, cualidades que 
representan valores dife-
renciais á hora de afrontar 
calquera situación de in-
certeza e crisis.  
 
LIDERADO  
EMPRESARIAL 
Se o liderado político femi-
nino demostrou a súa efi-
cacia nestes terribles mo-
mentos, o liderado femini-
no empresarial leva anos 
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cercana y local tan necesa-
rio siempre, y más ahora. 
 
Nuestra inversión es el me-
jor recurso del que dispone 
el sector agroalimentario 
gallego para reinventarse y 
abrir nuevas vías de desa-
rrollo, basándose en la di-
versidad de su tejido pro-
ductivo como elemento 
clave para su sostenibili-
dad y su contribución a la 
economía, cultura y paisaje 
de cada entorno. Un sector 
clave que la crisis sanitaria 
puso de nuevo en valor ma-
nifestando la importancia 
de contar con un sector 
primario propio que abas-
tezca nuestros mercados.  
 
De nuestros proveedores 
gallegos, de todos ellos, 

UN AÑO MÁS TENE-
MOS QUE ESTAR OR-
GULLOSOS de dónde so-
mos por la fortaleza que 
hemos demostrado du-
rante esta crisis sanita-
ria teniendo claro que 
con esfuerzo, trabajo en 
equipo y actitud, logramos 
un compromiso que nos 
permite salir reforzados de 
las situaciones difíciles. 
 
Un valor seguro de nues-
tra tierra somos todos no-
sotros, y tenemos que ser 
conscientes de ello, impul-
sando nuestra economía. 
En estas letras quiero 
agradecer a todos los pro-
fesionales anónimos que 
se volcaron durante el es-
tado de alarma en dar lo 
mejor de sí, pero en espe-
cial al sector de la distribu-
ción alimentaria por ga-
rantizar el suministro de 
alimentos.  
 
La despensa gallega es se-
ña indiscutible de la iden-

tidad de nuestra Comuni-
dad y debemos tomar 
consciencia de que al com-
prar origen gallego esta-
mos contribuyendo a ha-
cer viable los sectores pro-
ductivos de Galicia.  Con-
tamos con una gran oferta 
de alimentación que es 
ejemplo de calidad y sinó-
nimo de salud, situando 
Galicia en una fuerte posi-
ción en el sector, como lí-
der nacional en exporta-
ciones agroalimentarias y 
mundiales en acuicultura. 
Todos debemos ser emba-
jadores del potencial de 
nuestra tierra, promovien-
do el consumo de lo que 
nos es más próximo, los 
productos km0, porque su 
consumo supone respal-
dar a la economía más 

La despensa gallega 
es seña indiscutible 
de la identidad de 
nuestra Comunidad 
y debemos tomar 
consciencia de que 
al comprar origen 
gallego estamos 
contribuyendo a 
hacer viable los 
sectores productivos 
de Galicia

Potenciar el valor 
de lo nuestro

GABRIELA 
GONZÁLEZ 
MÁRQUEZ 

Directora de RSE y 

Comunicación  

en Vegalsa-Eroski

es el mérito de haber po-
dido salir reforzados en 
esta difícil coyuntura y 
mano a mano seguire-
mos trabajando como lo 

venimos haciendo desde 
hace años, adaptando las 
compras y aprovisiona-
miento de nuestra com-
pañía a su dimensión y 
desarrollando conjunta-
mente proyectos para la 
profesionalización y cre-
cimiento empresarial.  
Porque buscando el ori-
gen Galicia en todos los 
productos estamos gene-
rando empleo en nuestra 
Comunidad y, de esta 
manera garantizamos 
nuestro futuro. Porque 
Galicia es su gente, su 
patrimonio, sus costum-
bres y su idioma, e in-
mersos ya de pleno en la 
“nueva normalidad” es 
ahora nuestro momento 
de devolver a los que más 
han hecho por nosotros 
con su esfuerzo y com-
promiso en estos mo-
mentos difíciles, perma-
neciendo más cerca que 
nunca de los nuestros, 
apostando por el origen 
de la tierra.  
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rrollar un sistema que 
convierta las estaciones 
depuradoras de aguas 
residuales en una herra-
mienta de vigilancia 
frente a posibles rebro-
tes de coronavirus. Estas 
iniciativas resaltan la 
buena disposición de las 
empresas privadas para 
satisfacer las necesida-
des públicas en beneficio 
de todos los ciudadanos.  
 
La colaboración público-
privada es fundamental 
para salir de la crisis 
económica. Siempre que 
hemos unidos esfuerzos, 
el resultado ha sido muy 
positivo y hemos llegado 
más lejos. Así pues, de-
bemos apostar por un 
futuro de sinergias entre 
ambas.  
 
Otro de los puntos esen-
ciales en esta ‘nueva 
normalidad’ radica en la 
seguridad jurídica. El 
sector privado necesita 
certezas y transparencia 
para seguir implicándo-
se con garantías, reali-

EL 25 DE JULIO ES UN 
DÍA MUY ESPECIAL PA-
RA GALICIA. Sin embar-
go, este año en Santiago 
de Compostela no lo fes-
tejaremos como estamos 
acostumbrados. Pero de 
esta anomalía, de la 
‘nueva normalidad’ y de 
la inestabilidad en los 
mercados derivada de la 
crisis sanitaria causada 
por la covid-19 debemos 
salir más fuertes y más 
unidos para reactivar la 
economía.  
 
Estamos viviendo un 
momento incierto, como 
ciudadanos y como em-
presarios. ¿Cuál es el 
camino que debemos se-
guir ahora? ¿Cómo fo-
mentar la recuperación?  
 
La crisis sanitaria ha re-
querido un gran esfuerzo 
por parte de las entida-
des públicas y de los go-
biernos para contener el 
avance de esta pande-
mia. El mismo esfuerzo 
al que se ha enfrentado 
la sociedad, confinándo-
se y respetando todas las 
medidas sanitarias im-
plementadas.  
 
Desde el principio del es-
tado de alarma las em-

presas privadas nos pu-
simos a trabajar mano a 
mano con la Administra-
ción Pública y esta cola-
boración ha resultado 
fundamental en muchos 
campos. Espina & Delfín, 
empresa especializada 
en obra hidráulica y en 
la gestión integral del ci-
clo del agua, fue recono-
cida como servicio esen-
cial. Por ello, toda nues-
tra plantilla de profesio-
nales trabajó para 
garantizar los servicios 
de abastecimiento, sa-
neamiento y depuración 
de agua durante la crisis. 
 
Esta coyuntura ha pues-
to en valor la importan-
cia de la colaboración 
público-privada, que a 
partir de ahora debería 
convertirse en una nor-
ma todavía más extendi-
da. En estos momentos, 
Espina & Delfín partici-
pa en un proyecto co-
mún de la Xunta de Gali-
cia y las universidades 
de Santiago de Compos-
tela y de Vigo para desa-

La crisis sanitaria 
ha requerido un 
gran esfuerzo por 
parte de las 
entidades 
públicas y de los 
gobiernos para 
contener el 
avance de esta 
pandemia. El 
mismo esfuerzo al 
que se ha 
enfrentado la 
sociedad, 
confinándose y 
respetando todas 
las medidas 
sanitarias 
implementadas

Trabajar para reactivar la 
economía y por el bien común

ROSA BLANCA 
RODRÍGUEZ  
GUTIÉRREZ 

Administradora solidaria 

de Espina & Delfín

zando inversiones y em-
prendiendo nuevos pro-
yectos. La seguridad ju-
rídica constituye la pie-
dra angular para fomen-
tar una rápida 

recuperación de los 
mercados y del empleo.  
 
La inestabilidad económi-
ca preocupa al tejido em-
presarial y revertir esta 
sensación será decisivo 
en los próximos meses, 
no solo en Galicia o en to-
da España, si no en Euro-
pa y a nivel global. Los 
fondos europeos pueden 
ser concluyentes para im-
pulsar la estabilidad en 
todas las áreas estratégi-
cas. Una buena gestión y 
distribución de estos fon-
dos resultará crucial para 
la recuperación.  
 
Como escribía al princi-
pio, hoy es un día espe-
cial que me ha llevado a 
pensar que, tras esta si-
tuación tan complicada 
que nos ha tocado vivir, 
debemos salir de ella 
juntos. Todos los ámbi-
tos de la sociedad civil, 
empresarial y adminis-
traciones tenemos que 
arrimar el hombro pen-
sando siempre en el bien 
común.  
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ESTE 25 DE XULLO CÚM-
PRENSE exactamente 100 
anos da primeira celebra-
ción do Día da Patria Ga-
lega, instaurada polas Ir-
mandades da Fala xusta-
mente despois da Asem-
blea que tivo lugar en 
1919 en Santiago de Com-
postela. Toca conmemo-
rar, pois, unha data histó-
rica arredor da que se 
produciron moitos deba-
tes -como se esta era a da-
ta máis acaída pola súa 
coincidencia cunha cele-
bración relixiosa- e avata-
res, desde prohibicións e 
intentos de expulsión da 
zona histórica á decisión 
de non desenvolver acto 
nin manifestación previa 
en 2013, tras o tráxico ac-
cidente de Angrois. 
 
O fío condutor do 25 de 
xullo parte do desexo ex-
presado no seu nace-
mento polas Irmandades 
“que non haxa un fogar 
galego que non deixe de 
exteriorizar o seu patrio-
tismo”, de sentir orgullo 
por pertencer a esta Ga-
liza tan amada e de rei-
vindicar os seus dereitos 
nacionais, culturais e 
lingüísticos. 
 
Cen anos despois, o na-
cionalismo galego vai es-
tar novamente na Quinta-
na nun ano extraordina-
rio. A situación sanitaria 
creada tras a crise da Co-
vid-19 vai impedir que se-
xan milleiros as persoas 
que ateiguen as rúas de 
Compostela e enchan a 
emblemática praza. Po-
rén, igual que o Bloque 
Nacionalista Galego de 
Santiago acaba de facer 
no mitin do pasado 7 de 
xullo, na Quintana habe-
rá unha nutrida repre-
sentación do nacionalis-
mo galego –a que permi-
tan as normas sanitarias 
gardando todos os proto-
colos de seguranza– enca-
bezada pola muller que 
hoxe simboliza as arelas 
de liberdade e transfor-
mación que precisa a no-
sa Terra, Ana Pontón. 
 
Este non será, pois, máis un 
día de celebración habitual.  

a papeleta do BNG conse-
guiu que esta forza obti-
vese 19 actas e que sexa a 
que vaia liderar a alterna-
tiva ao PP. Comeza un no-
vo ciclo de reforzo do na-
cionalismo galego, con 
implicación das persoas 
que queiran unirse ao 
proxecto para continuar a 
sumar e abrir unha etapa 
de esperanza.  
 
Non o será porque este 
25 de xullo farase máis 
evidente a consolidación 
dun potente liderado fe-
minino, o dunha Ana 
Pontón que simboliza a 
solidez, a coherencia, a 
modernidade, a clareza 
de ideas e a empatía. 
Ana trae a primeira liña 
das prioridades políticas 
as necesidades das mu-
lleres deste país, das 
precarizadas, aquelas 
que estiveron ao pé dos 
traballos esenciais du-
rante o confinamento, 
das traballadoras que 
sofren a fenda salarial, 
das que queren desen-
volver unha carreira 
profesional e teñen difi-
cultades pola falta de po-
líticas sociais e de conci-
liación, das coidadoras e 
das coidadoras das coi-
dadoras, das que tiveron 
que emigrar, das maio-
res con dereito a unha 
vellez digna, das que pa-
decen a violencia de xé-
nero, acoso sexual ou 
transfobia, das mozas 
rebeldes que piden paso 
e xa están aí. Hai moita 
emoción nestes momen-
tos na política galega, 
porque é moita a capaci-
dade de Ana Pontón de 
xerar ilusión.  
 
Non o será porque esta 
Matria que nos une re-
colle o legado das pode-
rosas -e moito tempo in-
visibilizadas- mulleres 
das Irmandades (entre 
as que houbo tantas 
mestras vangardistas e 
pioneiras a nivel educa-
tivo) para construír hoxe 
unha Galiza soberana e 
feminista. Nese camiño 
estamos. E convidámos-
te, convidámosvos, a 
percorrelo connosco.  

Cen anos de 
reivindicación para 

construír unha Galiza 
soberana e feminista

GORETTI 
SANMARTÍN 

REI 

Portavoz 

do BNG no Concello 

de Santiago
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E non o será porque ha-
berá milleiros de persoas 
que non poderán estar na 
Quintana e que terán que 
desenvolver a súa reivin-
dicación desde diferentes 
puntos do país. Será máis 
un dano colateral desa 
distancia física que non 
social, porque faremos 
todos os esforzos necesa-
rios para que continue-
mos vendo e sentindo co-
mo ano a ano se incre-
menta a participación 
nos actos do Día da Patria 
e como as ansias de de-
reitos e dignidade inva-
den Galiza nese día.   
Non o será porque este 25 
de xullo vai desenvolverse 
despois dun resultado his-
tórico nas urnas do nacio-
nalismo galego. O apoio 
de máis de 310.000 gale-
gas e galegos que elixiron 

GALICIA É TERRA DE MA-
RIÑEIROS, de gandeiros e la-
bregos; de carballeiras infini-
tas, de fervenzas, de castros 
celtas e de meigas. De atarde-
ceres nos que o ceo acende 
en chamas e de mares que 
roxen con bravura sobre os 
cantís e envolven o aire cun-
ha imperceptible escuma de 
salitre. Galicia é terra de xen-
te hospitalaria, festeira, con 
retranca… de xentes e luga-
res enxebres. É terra de emi-
grantes e de acollida. E por 
suposto, Galicia é terra de Pe-
regrinación, no que días co-
mo o de hoxe, 25 de xullo, to-
dos os galegos e galegas nos 
xuntamos para celebrar con 
orgullo o Noso Día, o día da 
Nosa Patria. Non é de estra-
ñar que o Apostólo Santiago 
escollera a Galicia para o 
seu descanso eterno nin 
que o mundo decidira ter-
minar en Fisterra. 
 
Pero, Galicia, tamén é terra 
de mulleres emprendedoras, 
de mulleres valentes e loita-
doras que buscan oportuni-
dades para mellorar, para po-
ñer en valor as súas ideas e 
convertir en realidade os 
seus proxectos empresariais. 
O carácter emprendedor for-
ma parte da nosa propia 
identidade como galegos e 
galegas, do noso ADN, e ago-
ra as galegas temos dado un 
paso cara adiante e lidera-
mos sen complexos a taxa 
emprendedora en Galicia. Así 
o reflicte o último informe 
GEM, o cal destaca a tenden-
cia á alza, desde o ano 2016, 
da actividade emprendedora 
feminina, superando á media 
española e colocando no ma-
pa a Galicia como a terceira 
Comunidade Autónoma con 
maior porcentaxe de iniciati-
vas emprendedoras incipien-
tes lideradas por mulleres. Se 
a iso unimos o dato dunha 
menor taxa de abandono por 
parte das mulleres que em-
prenden, pódese afirmar con 
certeza que as mulleres em-
prendedoras galegas tense 
convertido na nosa terra nun 
colectivo estable con voca-
ción de futuro. Un futuro, que 
debemos seguir traballando 
no presente se non queremos 
voltar a tempos pasados nos 
que o emprendemento femi-
nino era practicamente anec-
dótico. 
 
E é neste sentido, no que 
cómpre non perder de vista 
diversos factores que se reve-
lan como fundamentais para 

xectos e sexa capaz de 
atraer investimento, tanto 
nacional como estranxeiro. 
Neste sentido, a colabora-
ción institucional entre as 
distintas Administracións 
públicas e o resto de axentes 
sociais e económicos 
amósase imprescindible. O 
emprendemento do século 
XXI non entende de egos e 
reclama con fervor unha 
verdadeira colaboración pú-
blico-privada e a aposta de-
cidida por políticas activas 
que sitúen á empresa no seu 
epicentro e favorezan a xe-
ración dun ecosistema no 
que podan asentarse novos 
proxectos empresariais. 
 
Cómpre salientar tamén a 
necesidade de articular os 
mecanismos precisos para 
fomentar o emprendemento 
feminino fóra dos sectores 
tradicionalmente vencellados 
ás iniciativas lideradas por 
mulleres e impulsar a súa 
presenza nos campos da 
ciencia e a tecnoloxía. Neste 
obxectivo, novamente, a cola-
boración institucional revéla-
se fundamental. Galicia, coa 
USC e o seu Campus de Exce-
lencia Internacional á cabeza, 
é referente mundial no cam-
po da investigación en secto-
res craves como a biotecnolo-
xía e as ciencias da saúde, po-
lo que todo ese coñecemento 
xerado polas redes de tranfe-
rencia e os avances científi-
cos, debe ser aproveitado pa-
ra dar pronta resposta ás de-
mandas de innovación dos 
axentes socioeconómicos e 
da sociedade en xeral. 
 
Podemos decir con orgullo 
que o entramado formado 
polo Polo de Innovación 
en Biotecnoloxía, o Hub de 
Innovación Dixital DATA-
LIFE, o Proxecto Spin&Up 
e a Incubadora de Alta 
Tecnoloxía Bioincubatech, 
son exemplos do que debe 
ser esa colaboración públi-
co-privada. 
 
Na nosa Comunidade esta-
mos a dar pasos firmes no bo 
sentido e debemos 
seguir traballando nesa ne-
cesaria coordinación-colabo-
ración institucional. 
 
Galicia merece a unión e 
compromiso de todos. Favo-
recer a xeración de novos 
proxectos empresariais de-
be ser o noso reto, conse-
guir a súa consolidación, o 
noso obxectivo.

Galicia,  unha terra de  
mulleres emprendedoras

ROSA MARY 
CARDESO 

TRILLO 

Secretaria xeral en 

funcións da Cámara de 

Comercio de Santiago 
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crear o caldo de cultivo preci-
so no que poidan agromar no-
vas iniciativas empresariais. 
 
Un dos aspectos estratéxicos 
de maior importancia en cal-
quera política económica é o 
fomento da capacidade em-
prendedora. Está sobrada-
mente demostrada a existen-
cia dunha interrelación cau-
sa-efecto entre o nivel de acti-
vidade emprendedora dun 
país ou rexión e ou seu crece-
mento económico. 
 
Desde esta óptica, o fomento 
do espírito emprendedor re-
vélase como un instrumento 
imprescindible de cohesión 
social, ao facilitar a participa-
ción no mercado de traballo 
de persoas desempregadas e 
de colectivos con especiais 
dificultades de inserción. Por 
iso, resulta fundamental in-
corporar ao sistema educati-
vo –e non só como materia, 
senón como unha metodolo-
xía de ensino e desde unha 
óptica transversal- conceptos 
vinculados ao mundo em-
presarial como son a creati-
vidade, a innovación, a auto-
nomía e a iniciativa persoal.  
 
Non menos importante é a 
existencia dunha contorna 
económica e social que 
favoreza a xeración e a pos-
ta en marcha de novos pro-



SÁBADO 25 DE JULIO DE 2020 EL CORREO GALLEGO 37ESPECIAL

Sé que no es una idea 
original, pero sí creo que 
es una idea que hay que 
explotar. 
 
Galicia se vacía. Ourense 
y Lugo encabezan, junto 
con Zamora, el dramáti-
co ranking de las provin-
cias españolas que más 
población han perdido. 
Cuesta creer que hace un 
siglo esas dos provincias 
gallegas tenían más po-
blación que otras como 
Tarragona, Navarra o 
Vizcaya. Tampoco ganan 
población A Coruña ni 
Pontevedra, pese a lo 
que pueda parecer. Y ese 
hecho demográfico está 
teniendo ya efectos nega-
tivos en nuestra econo-
mía, que previsiblemente 
irán en aumento. 
 
No deja de ser curioso 
que la dispersión pobla-
cional, tan denostada en 
los últimos tiempos a la 
hora de repartir fondos, 
haya sido una ventaja por 
su efecto beneficioso fren-
te a la pandemia actual y, 
dios no lo quiera, futuras. 
 
Pero es también obvio 
que nuestra ‘Galicia va-
ciada’ precisa dotarse de 
las infraestructuras, ser-
vicios y medios que le 
permitan ‘competir’ en 
igualdad de condiciones. 
 
Basta echar un vistazo a 
las estadísticas para 
comprobar que en la últi-
ma década, mientras en 
el norte y el oeste de Es-
paña a duras penas recu-
perábamos cifras de em-
pleo, estas se disparaban 
en las zonas mediterrá-
nea y central.  
 
Algo hemos hecho mal: 
quedarnos callados. No 
asumir nuestra respon-
sabilidad -individual y 
colectiva- como sociedad 
civil. Ya no vale delegar; 
los colectivos sociales 
han de exponer e insistir 
en sus demandas. 
 
Estamos ahora ante una 
nueva oportunidad para 
volver a hacer del Cami-
no de Santiago un refe-
rente mundial.  
 
Estamos ante la oportu-
nidad de conseguir que 
‘todos los caminos lle-
guen a Galicia’.  

RESULTA DIFÍCIL IN-
TENTAR ‘COLAR’ IDEAS 
POSITIVAS cuando lo que 
prima es el discurso ca-
tastrófico, cuando la cri-
sis, como el duelo, condu-
ce como primera reac-
ción a la negación. 
 
Pero no hay abismos in-
sondables en la historia 
de la humanidad. 
 
Si algo ha puesto de ma-
nifiesto la Covid-19, y so-
bre todo los rebrotes, es 
que la responsabilidad in-
dividual suma, y desde 
esa suma de responsabili-
dades podemos alcanzar 
el objetivo común. El be-
neficio colectivo. 
 
Podría ser esto una metá-
fora trasladable a otros 
muchos ámbitos de nues-
tra propia vida, pero que-
de la idea en el aire para 
la reflexión de cada uno, 
como antítesis de la pola-
rización -a veces insopor-
table- a la que en los últi-
mos meses hemos asisti-
do, con no poca sorpresa 
y disgusto. 
 
Retomo las ideas positi-
vas, quizá empeñada 
(puede que por la defor-
mación profesional que 
me impone estar al frente 
de una empresa) en inten-
tar buscar siempre opor-
tunidades donde algunos 
solo ven pozos. 
 
Y Galicia tiene no una, si-
no infinitas oportunida-
des de futuro en estos 
momentos. 
 
Me brinda El Correo la 
posibilidad de hablar en 
estas páginas de lo que 
me preocupa y, en la me-
dida de lo posible, me ani-
ma a buscar alguna cone-
xión con la festividad que 
hoy se celebra. 
 
Esta vez, sin embargo, 
más que hablar de lo que 
me (nos) preocupa, pre-
fiero centrarme en lo 
que puede ilusionarnos. 
Y el Camino de Santiago 
puede ser otra buena 
metáfora para hacerlo, 
no solo por las esperan-
zas puestas en el Xaco-
beo del próximo año- si 
alcanzamos ese objetivo 
común de vencer la pan-
demia-, sino por todo lo 
que ha significado a lo 

largo de su historia.  
 
Han sido las grandes 
concentraciones huma-
nas (léase grandes ur-
bes) las que más han su-
frido de forma trágica 
esta crisis sanitaria, para 
la que, ciertamente, na-
die estaba preparado. No 
voy a entrar en si la 
reacción fue pronta o 
tardía o si algunos países 
gestionaron mejor que 
otros (aunque aprovecho 
para aludir a la intuición 
femenina que ha preser-
vado de males mayores a 
algunos países desarro-
llados liderados por mu-
jeres). 
 
Y, mientras nuestras ca-
lles se vaciaban y la natu-
raleza brotaba a mansal-
va, sin control humano, 
no pocos ciudadanos de 
esas grandes urbes vol-
vían los ojos a esa Espa-
ña abandonada, vaciada, 
y pensaban en sus hijos. 

Que todos los caminos 
 lleguen a Galicia

PATRICIA 
GARCÍA 

GONZÁLEZ 

Presidenta del Círculo de 

Empresarios de Galicia

APÓSTOL 

20 
20

ESTE AÑO, LOS TRADI-
CIONALES FESTEJOS que 
han acompañado desde 
antiguo a la celebración 
de la festividad del Após-
tol Santiago y el Día de 
Galicia tendrán que dar 
paso a una conmemora-
ción más contenida y pri-
vada, menos social, como 
consecuencia de la pande-
mia del coronavirus. Esta 
circunstancia, inédita en 
nuestra historia e impen-
sable en el imaginario co-
lectivo, pone de manifies-
to que, aunque la ciencia 
parecía haber avanzado 
de manera exponencial en 
el estudio de las pande-
mias, el Covid-19 nos ha 
cogido a todos despreveni-
dos, sobre todo en lo que 
se refiere a los servicios 
sanitarios y los servicios 
sociosanitarios. También 
está claro que ha hundido 
en pocas semanas la orga-
nización y la riqueza de 
sociedades que, muy con-
vencidas de su imbatible 
fortaleza, han sido humi-
lladas de una forma com-
parable a lo que sucedía 
en la Edad Media. 
 
Ahora resulta imprescin-
dible que, una vez contro-
lada la primera oleada de 
contagios, y a la espera de 
vacunas y fármacos bien 
probados, logremos con-
vertir los cuatro meses 
que nos separan de la 
nueva llegada de la pan-
demia en lecciones que 
hay que aprender. Así, 
conseguiremos que los re-
brotes nos encuentren 
preparados para reaccio-
nar en el menor tiempo 
posible, y para evitar los 
demoledores efectos que 
la primera oleada del vi-
rus ha dejado incluso en 
las sociedades más avan-
zadas. 
 
Dado que este rearme so-
cial y político presenta 
una enorme complejidad, 
no quiero convertirme en 
experta universal e im-
provisada de todas las fa-
cetas de este problema. Y 
por eso voy a dedicar los 
próximos párrafos a ha-
blar de lo que conozco, 
que es la asistencia -inte-
gral o compartida- a las 
personas mayores que, 
por estar solos o ser de-
pendientes, necesitan ser 
cuidados en residencias o 
centros de día. 

tencia a este grupo de po-
blación, no es posible ni 
conveniente. De otro mo-
do, además de conducir-
nos a una duplicación 
completa del sistema de 
salud, elevaría el coste de 
las residencias a niveles 
inabordables, hasta ha-
cerlas inasequibles para 
muchos que hoy -si ex-
cepcionamos el pico de 
esta pandemia que sor-
prendió a científicos y go-
bernantes- están perfec-
tamente atendidos. 
 
He aquí la tercera idea: la 
prestación sanitaria a la 
que tiene derecho una 
persona mayor que vive 
en una residencia es 
exactamente la misma a 
la que tiene derecho cual-
quier español -residente 
o no, joven o anciano- por 
el hecho de serlo, ya que 
se trata de un derecho 
universal e integrado en 
el llamado Estado del Bie-
nestar. Ello significa, con 
toda claridad, que, quien 
debe decidir sobre el 
diagnóstico, traslado y 
atención de dichos pa-
cientes a los hospitales 
son los facultativos del 
Sistema Nacional de Sa-
lud. 
 
Dicho lo cual, en descar-
go de una injusta sectori-
zación de los enfermos 
que ha afectado muy in-
justamente a la imagen 
de las residencias, quiero 
recordar que DomusVi, la 
empresa que dirijo y que 
tiene su sede social en 
Galicia, está activando un 
programa de “Cuidado 
Seguro”. 
 
Este plan asume las expe-
riencias del momento 
que hemos atravesado e 
implica nuevos métodos 
de trabajo que aseguran 
grandes avances en as-
pectos como la desinfec-
ción e higiene de instala-
ciones, recursos de segu-
ridad y prevención de in-
cidencias, servicios y 
terapias adaptados, for-
mación continuada de los 
trabajadores, comunica-
ción permanente con las 
familias y aprovisiona-
miento de material de 
protección, todo ello, co-
mo siempre, en pro de la 
seguridad de las perso-
nas que atendemos y de 
sus familias.  

Aprendizaje después 
de una crisis

JOSEFINA 
FERNÁNDEZ 

MIGUÉLEZ 
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Lo primero que tengo 
que decirles es que los 
riesgos de contagio y las 
dificultades para atender 
en los hospitales a las 
más de 370.000 personas 
mayores que viven en re-
sidencias no fueron debi-
damente advertidos, con 
la antelación necesaria, 
por ninguna autoridad 
política ni por ningún 
comité de expertos, que 
debían disponer de infor-
mación suficiente para 
activar las alarmas, defi-
nir los protocolos, y pre-
ver los traslados a cen-
tros sanitarios. Es una 
obviedad recordar que, 
como miembros de pleno 
derecho del colectivo 
protegido por nuestro 
sistema sanitario, las 
personas mayores enfer-
mas por coronavirus te-
nían y tienen pleno dere-
cho a la hospitalización. 
 
También debemos saber 
que una medicalización 
de las residencias, que 
pudiese liberar al sistema 
de salud de prestar asis-
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ou o alimentario, pero, por 
exemplo, poderiamos dar pa-
sos substanciais na recupera-
ción dos residuos tecnolóxi-
cos, que son unha fonte im-
portante dos chamados “ele-
mentos críticos tecnolóxicos”. 
 
Por outra banda, non esque-
zamos a nosa riqueza natural 
e traballemos para mellorar a 
explotación racional e susten-
table do noso mundo rural, 
tan abandonado en moitas 
zonas. Estou segura de que, se 
se fai ben, se inducirá unha 
importante revalorización. 
 
O outro ámbito en que temos 
que mellorar é o da dotación 
de máis recursos materiais e 
humanos á nosa sanidade 
pública, peza chave do noso 
estado do benestar, que debe 
estar sempre preparada para 
atender situacións como a ac-
tual. Os microbiólogos levan 
anos dicindo que “o próximo 
problema son os virus”, mais, 
como sucede coas cuestións 
ambientais, non os escoita-
mos. En realidade, non que-
riamos crelos. 
 
Necesitamos fortalecer o no-
so sistema de ciencia e tecno-
loxía, igualmente no referen-
te aos medios materiais e hu-
manos. Malia as actuais limi-
tacións, varios grupos de 
investigación galegos están a 
traballar activamente sobre 
o problema da covid-19, de-
senvolvendo posibles vaci-
nas, medicamentos ou siste-
mas de detección, nunha 
mostra de que temos capaci-
dade para facelo e de que ur-
xe o pulo institucional e fi-
nanceiro para avanzar. 
 
Por último, a responsabili-
dade social tamén é impor-
tante. Precisamos darlle á 
cidadanía formación rigo-
rosa en cuestións básicas 
relacionadas coa saúde pú-
blica, así como sobre a im-
portancia da responsabili-
dade individual, como ben 
estamos percibindo para 
enfrontar a pandemia. 
 
Os tempos son difíciles, 
mais non nos faltan ferra-
mentas para superar a cri-
se. Por iso, nun día coma 
este 25 de xullo gustaría-
me facer un chamamento 
á responsabilidade e á soli-
dariedade para, entre to-
dos xuntos, saírmos refor-
zados desta inédita e ines-
perada situación provoca-
da pola covid-19.  

NO COMPLEXO MOMENTO 
QUE NOS TOCOU VIVIR ES-
TE ANO, non quero deixar 
pasar a ocasión para facer al-
gunhas reflexións sobre o fu-
turo de Galicia logo da pande-
mia da Covid-19.  
 
A nivel global estamos a vi-
vir unha etapa de gran 
transcendencia histórica 
que, sen dúbida, terá im-
portantes consecuencias 
políticas, económicas e so-
ciais. Daquela, debemos 
estar preparados para ac-
tuar nas áreas máis estra-
téxicas que nos permitan 
non só sobrevivir a esta 
crise, senón tamén saír-
mos máis reforzados dela. 
 
Desde o punto de vista so-
cial, a escala mundial, estí-
mase que o nivel de pobre-
za extrema pode alcanzar 
os 50 millóns de persoas. 
Pode parecer que non nos 
afecta a nós, mais o informe 
de Cáritas do pasado mes 
de setembro (antes da crise) 
xa se falaba de que en Gali-
cia “o 12,3% das persoas que 
traballan atópanse en ex-
clusión social e o 3,6% en si-
tuación de pobreza severa”. 
A maiores, agora debemos 
ter en conta o aumento pre-
visible do paro, que se cal-
cula pode chegar ao 20%. 
Para encarar este gravísimo 
problema non queda outro 
camiño que realizar impor-
tantes cambios no modelo 
do sector produtivo, que se 
ten que adaptar aos requiri-
mentos actuais para loitar 
contra o cambio climático e 
para seguir os criterios rela-
cionados coa sustentabilida-
de e coa economía circular. 
Estamos vendo xa a desapa-
rición –anunciada hai moi-
tos anos– das centrais térmi-
cas, os problemas das indus-
trias do sector primario que 
precisan grandes cantidades 
de enerxía, as dificultades 
do sector automobilístico, as 
do sector téxtil, etcétera. De-
bemos avanzar cara a pro-
cesos de fabricación susten-
tables e cómpre subliñar 
que hoxe en día temos os 
medios para facelo. 
 
Tamén é importante dimi-
nuír o noso consumo, com-
pulsivo ás veces. Algúns dirán 
que non se pode facer isto 
porque se resentiría a econo-
mía. Non, non é certo. O que 
cómpre é facer un consumo 
responsable de produtos que 
teñan a calidade suficiente 

para que sexan máis duradei-
ros, de xeito que consuma-
mos menos recursos e xere-
mos menos residuos. 
 
Ao problema dos residuos te-
mos que lle dedicar moitos 
máis esforzos, principalmente 
na liña da reciclaxe e a recu-
peración. En Galicia temos 
bos exemplos de recupera-
ción de residuos de diferentes 
sectores, como o agroforestal 

A nivel global estamos 
a vivir unha etapa de 
gran transcendencia 
histórica que, sen 
dúbida, terá 
importantes 
consecuencias 
políticas, económicas 
e sociais. Daquela, 
debemos estar 
preparados para 
actuar nas áreas máis 
estratéxicas que nos 
permitan non só 
sobrevivir a esta crise, 
senón tamén saírmos 
máis reforzados dela

Galicia despois da 
Covid 19
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podemos, temos que in-
vestir na súa activación, 
estes son os aplausos que 
hoxe se precisan, feitos! 
 
O reto de remocicar pode 
ser o fío de Ariadna que 
nos permita saír do labi-
rinto vital polo que temos 
que transitar individual e 
colectivamente. O mino-
tauro de hoxe é a incerte-
za. Temos que vivir entre 
escenarios no que as ac-
trices e os actores somos 
nós, e nos que os libretos 
poden estar mellor ou pe-
or escritos, pero as inter-
pretacións non son fun-
cións ás que accedemos 
cunha entrada. A esas 
agardo poder asistir 
pronto! Temos que supe-
rar ao minotauro coa 
aprendizaxe diaria, xes-
tionando ansiedades e sa-
bendo que os labirintos 
celtas sempre teñen saí-
da, aínda que teñamos a 
sensación de estar dando 
voltas sen avanzar. Te-
mos que cultivar a pa-
ciencia para atopar a saí-
da na que nos recoñeza-
mos remocicados! 
 
Grazas a Feli pola reflexión 
pausada sobre o labirinto 
en Aenea, onde os libros 
propician encontros, e sem-
pre á saída remocicaches! 
 
Quero desexar egoistamen-
te remocicar os folgos e as 
enerxías académicas. 
Aprender, a palabra clave 
que move do mundo acadé-
mico, activouse coma nun-
ca e con todos os grupos de 
interese, movendo moitos 
círculos de confort. E se-
gundo imos superando 
novos chanzos, aparecen 
outros, estamos no labirin-
to educativo. Hoxe o fío de 
Ariadna que desexaría te-
cer para toda a comunida-
de educativa, á que tanto lle 
debo, é o do descanso me-
recido e dígoo desde o or-
gullo dos equipos aos que 
pertenzo e doutros moitos 
aos que coñezo. En todos 
vin traballar a moitas per-
soas ás que admiro remoci-
cando moitas veces! 
 
Si, o reto e o meu desexo 
para o 25 de xullo do 2020 
é remocicar. Mirarnos ao 
espello, recoñecer a nosa 
faciana valorando as pro-
pias engurras, e rebrotan-
do por dentro. Remocicar, 
aprendendo a sorrir coa 
mirada. As máscaras pro-
téxenos colectivamente, 
pero que non nós resten 
identidade, remocique-
mos as miradas! 

TIVEN A FORTUNA de 
escoitar o brillante dis-
curso de Eduarda Gonzá-
lez, compañeira admirada 
da Facultade de Matemá-
ticas, cando recibiu a In-
signia Fonseca. Semen-
tou, para os que non so-
mos da súa querida Fon-
sagrada, a palabra que 
hoxe agroma como título.  
 
Se vostedes xa buscaron o 
significado atoparían que 
vive en dúas linguas irmás, 
a lingua asturiana e a gale-
ga. Apela a poñer a forza 
da xuventude para renovar 
plantas, persoas, edificios 
e, seguindo a tese de Edi, 
que a aplicou a nosa queri-
da USC, colectivos.   
 
Remocicamos a veciñanza, 
coñecemos e xeramos vín-
culos coas persoas coas 
que descubrimos que com-
partimos rúas e barrios. 
Grazas a Pequi e familia 
por trocar unhas gustosas 
lentellas por bolboretas!  
 
Aplaudimos para recoñe-
cer a valía das persoas que 
forneceron as redes da 
saúde, da limpeza, do 
transporte, da alimenta-
ción e dos coidados pero, 
honestamente, precisa-
bámolo tamén para socia-
lizar e facer soar as nosas 
mans. A miña homenaxe e 
gratitude a veciñanza da 
rúa Astorga coa que com-
partín este desexo nunha 
gustosa e iluminada sardi-
ñada na noite de San Xoán, 
na que celebramos o en-
contro no século XXI, gra-
zas tamén a Suso e Isabel.  
 
A Covid-19 logrou parar o 
mundo non polo seu tama-
ño, senón pola súa capaci-
dade de propagarse. Te-
mos que aprender da pan-
demia, evidenciounos que 
a nosa conexión non é vir-
tual, é real. Podemos em-
pregar o virtual para co-
municarnos, para traballar 
e para manter vínculos. Pe-
ro a propagación presen-
cial dos afectos non é subs-
tituíble, aínda que prescin-
dísemos dela para romper-
lle a rede a pandemia. 
 
Non podemos aplicar o ti-
tular ás persoas que nos 
deixaron durante o confi-
namento, pero para poder 
remocicar colectivamen-
te, as que hoxe vivimos te-
mos que acompañar ás fa-
milias que tiveron os due-
los pendentes. Os abrazos 
nas despedidas son tan 
valiosos como nos encon-

tros. Seguro que sempre 
lembraremos os primei-
ros bicos e as primeiras 
apertas desconfinadas! 
 
Están a darnos unha gran 
lección de remocicar as 
persoas que traballan co-
mo autónomos e as em-
presas que tiveron que 
pechar sen deixar de gas-
tar, e as que volveron 
abrir están a facelo xes-
tionando incertezas. Se 

A Covid-19 logrou 
parar o mundo non 
polo seu tamaño, 
senón pola súa 
capacidade de 
propagarse. Temos 
que aprender da 
pandemia, 
evidenciounos que a 
nosa conexión non é 
virtual, é real. 
Podemos empregar o 
virtual para 
comunicarnos, para 
traballar e para 
manter vínculos. Pero 
a propagación 
presencial dos afectos 
non é substituíble

Remocicar
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riamente, tendo en conta 
esas circunstancias especiais 
e, sendo conscientes dos as-
pectos susceptibles de mello-
ra que temos que abordar  
canto antes, ante o risco de 
volver a pasar por unha ex-
periencia semellante nun fu-
turo próximo. Pero non con-
fundamos este éxito, relativi-
zado ás condicións nas que se 
produce, coa viabilidade dun 
cambio precipitado de mode-
lo de universidade. É compar-
tido polos sectores implica-
dos no proceso de ensinanza-
aprendizaxe que esta modali-
dade de docencia non 
presencial, que sen dúbida 
ten elementos que comple-
mentan e enriquecen a do-
cencia tradicional, carece, 
por exemplo, dos beneficios 
da docencia práctica e dos re-
sultantes da interacción 
alumno-docente e alumno-
alumno adquiridos dentro e 
fora das aulas; beneficios re-
lacionados coas anteriormen-
te mencionadas habilidades 
sociais e instrumentais. 
 
Non me podo esquecer do 
alumnado que foi quen de se-
guir no carro, pese as dificul-
tades, dando sentido a todo o 
esforzo realizado. Esta expe-
riencia, que influirá na madu-
ración da súa personalidade, 
axudaralle a apreciar capaci-
dades como empatía e res-
ponsabilidade social, así co-
mo a importancia de valores 
que xeran confianza como a 
honestidade e a ética profe-
sional. Entre este alumnado, 
quero lembrar con cariño á 
promoción do Grao en Física 
e ás primeiras promocións 
dos dobres graos  de Física e 
Química e Matemáticas e Fí-
sica que rematan estudos es-
te ano: alzando a miña cunca 
branca que exhibe un SÍ mar-
cado en grosos trazos negros, 
aproveito estas liñas para feli-
citarvos polo voso logro, no 
meu nome, como decana e 
como madriña, no do voso 
padriño e no nome de todo o 
profesorado que contribuíu a 
vosa formación científica e 
humana durante estes anos. 
Queremos desexarvos gran-
des éxitos nunha recta e ho-
nesta traxectoria profesional 
e persoal, esperando reen-
contrarnos nese acto de gra-
duación adiado, unha vez su-
perada a loita contra este ini-
migo invisible. Mentres, aquí 
estamos para o que precise-
des. Feliz 25 de xullo. 

(…) Quizais este problema da 
limitación de prazas teña da-
ta de caducidade e que desa-
pareza coa chamada univer-
sidade dixital que presume de 
garantir accesibilidade uni-
versal aos estudios pero que, 
conta con todas as papeletas 
para dificultar a adquisición 
das habilidades instrumen-
tais e sociais resultado da pre-
sencialidade esixida hoxe en 
día. Outro reto. 
 
ASÍ REMATABA a miña 
contribución ao Monográfi-
co do 25 de xullo de 2019. 
Ninguén sospeitaba que, 
case oito meses despois, a 
universidade se vería obri-
gada a renunciar durante 
medio semestre á docencia 
presencial, e a facer fronte 
a un reto imprevisto causa-
do por un inimigo invisible 
que paralizou gran parte da 
actividade mundial e cau-
sou tanto sufrimento físico 
e mental. Ninguén sospeita-
ba que, durante un intenso 
e longo fin de semana de 
mediados de marzo, a USC 
se reinventaría a si mesma 
movida pola responsabili-
dade do seu persoal de in-
tentar que os seus estudan-
tes de grao, mestrado e 
doutoramento non perde-
ran o semestre. Persoal que 
asumindo o papel que lle 
correspondía no organigra-
ma da USC, deu todo un 
exemplo de colaboración, 
unidade e de compromiso 
institucional; que ao marxe 
de afinidades, foi quen de 
compartir ideas e estrate-
xias para superar xuntos o 
gran reto que tiñamos por 
diante. É por elo que este 
persoal, dende o seu máxi-
mo representante ata o últi-
mo, merece este recoñece-
mento profesional. 
 
En especial, quero manifes-
tar o meu agradecemento a 
esa parte da Universidade de 
Santiago de Compostela, que 
creo coñecer moi ben e coa 
que convivo diariamente, 
que é a Facultade de Física, 
da que non poido estar máis 
orgullosa como decana. 
Agradecemento ao persoal 
de administración e servizos 
pola súa dispoñibilidade total 
sen entender de horarios ou 
quendas durante o tempo 
que traballamos dende os 
nosos fogares. Agradecemen-
to ao profesorado que, cunha 
actitude moi proactiva, non 

escatimou en recursos nin 
en  horas de descanso para 
mudar o seu xeito de facer, 
co fin de garantir a continui-
dade do proceso de ensinan-
za-aprendizaxe nunhas cir-
cunstancias tan especiais; 
obxectivo logrado satisfacto-

Ninguén sospeitaba 
que, durante un 
intenso e longo fin 
de semana de 
mediados de marzo, 
a USC se 
reinventaría a si 
mesma movida pola 
responsabilidade do 
seu persoal de 
intentar que os seus 
estudantes de grao, 
mestrado e 
doutoramento non 
perderan o semestre

Agradecemento a unha 
comunidade 

comprometida e discreta

MARÍA ELENA 
LÓPEZ LAGO 

Decana Facultade  
de Física da USC 
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HOXE É O DÍA GRANDE 
DE GALICIA; un día no 
que celebramos o feito de 
ser galegos e galegas, cun 
sentimento de orgullo de 
pertencer a unha terra e 
de formar parte dunha 
comunidade coma a nosa. 
Un día non só para cele-
brar, senón tamén para 
reflexionar sobre o pasado 
e o presente, unha refle-
xión que nos leve a avan-
zar cara un futuro cada 
vez mellor. Un día de ce-
lebración, este 25 de xu-
llo de 2020, nun ano es-
pecialmente complicado 
por mor do coronavirus; 
no que o sentir da socie-
dade se centra de xeito 
moi especial en dous as-
pectos: o da saúde en pri-
meiro lugar, e o económi-
co en segundo lugar. 
 
E é no ámbito da saúde on-
de somos conscientes da 
importancia da prevención; 
da importancia de formar 
parte dunha sociedade na 
que a atención primaria 
permita e leve a unha diag-
nose temperá da enfermi-
dade. Unha sociedade cu-
xos recursos destinados á 
formación dos seus profe-
sionais sanitarios lle sexan 
devoltos a través dunha 
atención sanitaria de cali-
dade e sostible, para o que 
é imprescindible a aten-
ción primaria. 
 
Precisamente, no ámbito da 
atención primaria sitúase a 
actuación dos ópticos opto-
metristas, cuxo exercicio pro-
fesional está regulado pola 
Ley 44/2003, de 21 de No-
viembre, de ordenación de 
las profesiones sanitarias 
(LOPS), e ten unha tripla ver-
tente: a de previr, detectar e 
solucionar problemas visuais. 
 
A participación dos ópti-
cos optometristas no coi-
dado da saúde visual pri-
maria da poboación é fun-
damental para un correcto 
funcionamento do sistema 
sanitario e así evitar os 
enormes custes sociais e 
económicos que doutra 
maneira se producirían; a 
eficiencia só se consegue 
cunha atención primaria 
en visión dentro do Siste-
ma Nacional de Saúde. 
 
E esta atención visual e 
prevención en visión é im-
prescindible e asemade 
un dereito para toda a po-
boación. Na nosa comuni-

dade, a segunda mais en-
vellecida de España, no 
ano 2019 e segundo datos 
do INE, 1.701.008 galegos 
eran maiores de 40 anos, 
cunha media de idade de 
47,2 anos. Trátase dun nú-
mero moi elevado de per-
soas nunha idade na que 
os problemas visuais son 
cada vez máis frecuentes, 
e para os que o papel 
do/da óptico/a optometris-
ta é fundamental, para 
una prevención e promo-
ción da saúde que permita 
un envellecemento activo 
e saudable. Tamén é fun-
damental o papel do/da 
óptico/a optometrista no 
diagnóstico optométrico 
inicial dos defectos de re-
fracción. Os estudos indi-
can que os defectos de re-
fracción afectan ao 20% 
dos nenos e nenas en ida-
de preescolar e escolar, e 
que só 3 de cada 10 nenos 
e nenas de menos de 7 
anos acudiron algunha 
vez para un exame visual. 
Isto, e o feito de que moi-
tos casos poden pasar de-
sapercibidos para persoas 
da contorna, xustifica a 
importancia das revisións 
visuais ao longo do perío-
do escolar, o que nos per-
mitirá mellorar a visión e, 
en definitiva, a vida e po-
de que o futuro dos/as ne-
nos/as. Con frecuencia 
pais e nais descoñecen a 
importancia, consecuen-
cia e existencia de anoma-
lías visuais máis alá do 
feito de se o/a neno/a di 
ver ben ou mal. Existen 
problemas, por exemplo, 
da visión binocular, que 
se ben non teñen porque 
manifestar signos, si que 
poden xerar síntomas que 
afecten ao rendemento 
académico. 
 
Así pois, nun día coma o 
de hoxe, tomemos con-
ciencia da importancia do 
coidado da saúde visual; 
do papel dos/das ópti-
cos/as optometristas de ca-
ra a unha maior equidade 
no sistema sanitario gale-
go e promoción da saúde. 
O coronavirus puxo en 
evidencia a importancia 
da atención primaria para 
que o sistema sanitario se-
xa viable e sostible, e no 
que á atención visual se 
refire, a eficiencia só se lo-
gra cunha atención pri-
maria en visión dentro do 
Sistema Nacional de Saú-
de. É un dereito. 

É no ámbito da saúde 
onde somos 
conscientes da 
importancia da 
prevención; da 
importancia de 
formar parte dunha 
sociedade na que a 
atención primaria 
permita e leve a unha 
diagnose temperá da 
enfermidade. Unha 
sociedade cuxos 
recursos destinados 
á formación dos seus 
profesionais 
sanitarios lle sexan 
devoltos a través 
dunha atención 
sanitaria de calidade 

A ‘visión’ dos  
galegos e galegas

MARÍA JESÚS 
GIRÁLDEZ 

FERNÁNDEZ 

 
Decana da  

Facultade de Óptica e 
Optometría da USC
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de el año 1970. Hasta el 
año 1974 solo había 10 ar-
quitectas colegiadas en 
Galicia (1), teniendo en 
cuenta que hasta 1973 
pertenecíamos al colegio 
de León, Asturias y Gali-
cia, la participación de las 
mujeres en la arquitectu-
ra era anecdótica. Desde 
la década de los 90, nues-
tra presencia ha ido au-
mentando en un 10% en 
cada década, en esta final 
parece que el número de 
mujeres se ha estancado, 
pero es quizás a raíz de la 
crisis del 2008 que hizo 
que muchos colegas no 
pudieran ejercer la profe-
sión y finalmente se die-
ron de baja en el Colegio. 
 
En los puestos de repre-
sentación del colegio la 
presencia de las mujeres 
es habitual desde que, en 

HOY CELEBRAMOS EL 
DÍA DE GALICIA, un día 
señalado para todos noso-
tros, celebramos la gran-
diosidad de esta tierra, de 
sus gentes y de su idioma. 
Pero hoy no es solo nues-
tro día, es el día de todos 
los peregrinos que se acer-
can a Galicia a través de 
las distintas rutas del Ca-
mino de Santiago. La gran 
mayoría de ellos marcan 
esta fecha como objetivo 
final de su camino, quie-
ren celebrar con nosotros 
el día grande de Galicia, el 
Día del Apóstol. 
 
El Camino de Santiago, o 
más bien habría que decir 
los Caminos de Santiago, 
son uno de los más decisi-
vos vertebradores de Eu-
ropa como unidad social, 
política y cultural. 
 
Las rutas jacobeas han si-
do desde su origen las vías 
de entrada y difusión del 
pensamiento y la cultura 
europea a la península ibé-
rica. Por ellas llegaron, 
transitaron y se disemina-
ron las ideas y los grandes 
estilos arquitectónicos de 
la edad media, el románico 
y el gótico, para dar paso 
más tarde al renacimiento, 
barroco y todos los estilos 
que han ido surgiendo a 
través de la historia.  
 
Hoy en día, los peregrinos 
jacobeos recorren el cami-
no y en él van descubrien-
do los lugares y edificios 
que representan la trans-
formación que hemos vivi-
do los europeos y los galle-
gos desde la Edad Media 
hasta nuestros días. Todo 
este patrimonio construi-
do es ejemplo de la arqui-
tectura patrimonial que 
tiene España y Galicia. Ar-
quitectura que todas las 
administraciones, colegios 
de arquitectos y arquitec-
tos de España hemos tra-
bajado, trabajamos y se-
guiremos trabajando para 
su rehabilitación y puesta 
en valor, pero nos queda 
una tarea pendiente, la rei-
vindicación de los valores 
de la arquitectura contem-
poránea, como representa-
ción y condensación de los 
valores sociales y cultura-
les de nuestro tiempo. 
 
La arquitectura contem-
poránea, a lo largo del Ca-

mino de Santiago, es ejem-
plo de la evolución que ha 
sufrido la sociedad en el 
último siglo, no solo por el 
concepto arquitectónico 
en sí mismo, sino por 
quién realiza los proyectos 
de arquitectura.  
 
Si a principios del siglo XX, 
apenas había mujeres en 
el ámbito de la arquitectu-
ra, esta escasa presencia 
está recogida en numero-
sas publicaciones. Hoy, ya 
entrados en la tercera dé-
cada del siglo XXI, en el 
Colexio Oficial de Arqui-
tectos de Galicia las muje-
res suponemos el 33% del 
total de arquitectos cole-
giados, siendo en los dos 
últimos años las mujeres 
más del 50% de los nuevos 
colegiados.  
  
Disponemos de datos des-

Los peregrinos 
jacobeos recorren el 
camino y en él van 
descubriendo los 
lugares y edificios 
que representan la 
transformación que 
hemos vivido los 
europeos y los 
gallegos desde la 
Edad Media hasta 
nuestros días. Todo 
este patrimonio 
construido es 
ejemplo de la 
arquitectura 
patrimonial que 
tiene España y 
Galicia

El tejido arquitectónico del 
Camino de Santiago

ELENA 
AMPUDIA 
AIXENDRI 

Decana del Colexio Oficial 

de Arquitectos de Galicia 

el año 1979, Julia Fernán-
dez de Caleya Blankeme-
yer, accediera al puesto de 
tesorera de la delegación 
de A Coruña. En estos mo-
mentos, de los 29 puestos 
de representación que tie-
ne el colegio, 17 los ocupa-
mos mujeres. 
 
Desde el COAG trabaja-
mos por visibilizar la pre-
sencia de la mujer en la 
arquitectura a través de la 
iniciativa Hai Mulleres con 
apoyo del grupo de género 
del CSCAE (Consejo Supe-
rior de Colegios de Arqui-
tectos de España).  
 
En definitiva, en el COAG 
trabajamos por promocio-
nar la arquitectura, ya sea 
de hombres o mujeres. 
Entendemos que en esta 
profesión no tendría que 
haber distinción de géne-
ro, lo que hacemos es Ar-
quitectura, hacemos espa-
cios para garantizar la ca-
lidad de vida de las perso-
nas, creamos entornos de 
calidad para que la vida 
humana se desarrolle con 
plenitud. Los profesiona-
les de la arquitectura pro-
yectamos los espacios que 
van uniendo el Camino de 
Santiago, vamos tejiendo 
con nuestro oficio los ca-
minos, esos caminos que 
nos llevan a Galicia, esos 
caminos que nos unen a 
las naciones europeas. 
 
El Camino Jacobeo que ce-
lebramos hoy, nuestro día 
grande, el Día de Galicia, 
día en el que hombres y 
mujeres celebramos en 
igualdad de condiciones en 
una Galicia expresión del 
desarrollo de un pueblo 
trabajador y constante. 
 
(1) Diez primeras colegiadas en el 

COAG por orden de colegiación: 
Mª del Milagro Rey Hombre – Ele-

na Arregui-Cruz López – Pascuala 
Campos de Michelena – Mª Jesús 

Blanco Piñeiro – Julia Fernández 

de Caleya Blankemeyer – Ana Ma-
ría Fernández Puentes – Carmen 

González Lobo – Ángeles de Coig 

O´Donell Durán – Mª Luisa Sotos 
Ucar – Esperanza Adrada Berrio-

zabalgoitia.  
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Fecha  Total  Hombres  Mujeres  Porcentaje de mujeres 
01/01/2020  2834  1920 814  32% 
01/01/2010  2928  1988  244   32% 
01/01/2000  1531  1207 324   21% 
01/01/1990   917  797  120   13%
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“Mercado laboral” del 
“Portal Educativo”,  
(http://www.ige.eu/estati-
co/educacion/index.htm 
 
INNOVACIÓN, LIDERAZ-
GO Y DIFUSIÓN SOCIAL. 
En las últimas décadas ha 
habido varias iniciativas, 
como la Web de Referen-
tes Gallegas, promovida 
por la Asociación de Exe-
cutivas de Galicia, que 
permiten dar visibilidad a 
mujeres emprendedoras 
e innovadoras. Es desea-
ble que otras entidades 
también contribuyan a 
dar visibilidad a mujeres 
que destacan por su apor-
tación a la sociedad en ac-
tividades profesionales, 
empresariales, educati-
vas, sociales, investigado-
ras, políticas artísticas, 
etc.. En el Blog de Hispa-
link-Galicia incluimos en-
laces en internet para la 
visibilidad de las mujeres.  
Respecto al papel de lide-
razgo político de las mu-
jeres en España, era de-
seable, como en su día su-
gerí a dos destacadas polí-
ticas, que el aumento 
gradual de la presencia 
femenina en órganos re-
presentativos y ejecuti-

AGRADEZCO LA OPOR-
TUNIDAD QUE ME 
OFRECE EL CORREO GA-
LLEGO, como en años an-
teriores,  para participar 
en este número especial, 
escrito por mujeres vin-
culadas a Galicia, en la fe-
cha del 25 de julio. Como 
Presidenta de la Asocia-
ción Hispalink-Galicia, 
impulso la visibilidad de 
la investigación económi-
ca sobre las mujeres, o  
realizada por mujeres. En 
este espacio me referiré 
brevemente a la partici-
pación laboral y social de 
las mujeres en Galicia y a 
la conveniencia de fomen-
tar su visibilidad en inter-
net y en los medios de co-
municación. 
 
PERSPECTIVAS DE HIS-
PALINK-GALICIA PARA 
EL EMPLEO EN 2020-
2025.  
La crisis del coronavirus 
ha puesto de manifiesto 
los errores de una políti-
ca de estancamiento y 
deslocalización industrial 
en España y en muchos 
países europeos, lo que 
ha provocado indeseables 
situaciones de desabaste-
cimiento de material sa-
nitario para hacer frente 
a la crisis sanitaria. Es 
importante una reacción 
encaminada a duplicar la 
producción industrial por 
habitante, tanto en el ca-
so de Galicia como en el 
del conjunto de España. 
La tabla muestra nues-
tras perspectivas según 
dos hipótesis (H1 conti-
nuidad del moderado va-
lor de la producción in-
dustrial por habitante, 
H2 duplicación de la pro-
ducción industrial por 
habitante en el período 
2019-2025). 
 
El empleo total se incre-
mentaría en 105 mil per-
sonas en el período 2019-
2025 en el caso de la hi-
pótesis H2, y sólo aumen-
taría en 10 mil personas 
en el caso de la hipótesis 
H1. El impulso de la in-

dustria tendría, además, 
efectos positivos sobre la 
renta per cápita y sala-
rios de todos los secto-
res. El incremento del 
empleo en los sectores 
de Servicios (educación, 
sanidad, servicios socia-
les, servicios comercia-
les, artísticos y otros) se-
ría importante. En el año 
2019 el empleo total de 
hombres, según las esta-
dísticas del IGE, fue de 
574 mil y el de mujeres 
de 521 mil, con un total 
de 1014 miles de perso-
nas ocupadas en Galicia.  
 
PARTICIPACIÓN LABO-
RAL DE LAS MUJERES 
EN GALICIA:  
En el libro que he coordi-
nado sobre “Emprego 
Sectorial e Participación 
Social das Mulleres en 
Galicia e Europa”, presen-
tamos mucha informa-
ción y datos comparativos 
con otras regiones y paí-
ses. En la Entrada 22 del 
Blog Hispalink-Galicia se 
incluyen una versión 
abreviada y acceso elec-
trónico a la versión com-
pleta. En la Web del IGE 
se presentan interesantes 
estadísticas en la sección 

La crisis del 
coronavirus ha 
puesto de 
manifiesto los 
errores de una 
política de 
estancamiento y 
deslocalización 
industrial en España 
y en muchos países 
europeos, lo que ha 
provocado 
indeseables 
situaciones de 
desabastecimiento 
de material sanitario 
para hacer frente a 
la crisis sanitaria

Participación laboral y social de 
las mujeres en Galicia: empleo, 

innovación y liderazgo
MARÍA 

CARMEN 
GUISÁN SEIJAS 
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Presidenta de la 
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Galicia (AHG) y de la 

Asociación de Estudios 

Euro-Americanos de 
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Asociación Española de 
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Científica (AECC). 

Directora de Blogs de 

divulgación económica 

incluidos en 

Econ-Academics.  

seen, debido a la rigidez 
de la organización parti-
dista en España. Me gus-
taría ver cambios positi-
vos tanto a nivel autonó-
mico como estatal. 
 
VISIBILIDAD DE LA IN-
VESTIGACIÓN ECONÓ-
MICA Y SOCIAL DE GALI-
CIA Y ESPAÑA: 
El Grupo Mujeres-en-Eco, 
promueve la difusión en 
internet de investigado-
ras económicas de Espa-
ña, y ha publicado un 
conjunto de 19 interven-
ciones breves en video so-
bre la crisis del coronavi-
rus. Es una iniciativa in-
teresante que merecería 
una mayor difusión en la 
prensa, TV y otros medios 
de comunicación. Se pue-
de acceder a través de 
twitter o en nuestros 
Blogs. Por lo que respecta 
a la producción de obras 
escritas en gallego, en 
lengua española o en 
otras, sobre Galicia, es 
importante que tengan 
mayor visibilidad. Hay 
muchos documentos im-
portantes en este sentido, 
que tienen interés de di-
fusión social que no están 
disponibles en versión 
electrónica, incluso cuan-
do ya está agotada la edi-
ción impresa. Convendría 
que algunas instituciones 
promuevan esa difusión. 
También existen intere-
santes publicaciones en 
edición electrónica bilin-
güe, de acceso gratuito, 
como muchos artículos 
de la Revista Galega de 
Economía, de la cual he 
sido Directora en el perío-
do 2014-2018, que mere-
cen ser más destacadas 
desde diversas webs de 
difusión cultural. 
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vos, se notase en un in-
cremento de “otro talan-
te” de los partidos, más 
dialogante y mas comuni-
cativo con la sociedad.  
Hay que constatar que, 
salvo pocas excepciones, 
de momento no es dema-
siado visible este cambio, 
aun cuando muchos 
hombres y mujeres lo de-
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moción do poeta é tan 
grande que cae desmaia-
do: “E caddi come corpo 
morto cade”. 
  
Hai outras dúas mulle-
res coas que o escritor 
florentino dialoga: Pia 
de’ Tolomei e Piccarda 
Donati, mulleres que 
abren os outros dous 
cantares, Purgatorio e 
Paraíso respectivamen-
te. 
 
Se o canto V do Inferno é 
o canto de Francesca, o 
canto V do Purgatorio é 
o canto de  Pia de’ Tolo-
mei. Neste lugar atópan-
se os condenados por 
violencia que esperaron 
ata o último momento 
para arrepentirse dos 
seus pecados “peccatori 
infino a l’ultima ora”. De 
entre todos eles, Dante 
elixe unha muller para 
que lle conte a súa triste 
historia. Trátase de Pia 
de’ Tolomei, un dos per-
sonaxes máis inesqueci-
bles do poema pola súa 
tenrura dentro de seu 
dramatismo. O diálogo 
con esta muller  dura só 
cinco versos pero son 
suficientes para que o 
poeta nos informe da te-
rrible e perversa situa-
ción: matouna o seu ho-
me pola súa infidelidade: 
“salsi colui che ‘nnane-
llata pria / disposando 
m’avea con la sua 
gemma”. O que importa 
agora é contar esta triste 
historia para que deixe 
pegada nos lectores e no 
na esquezan endexa-

NA XERARQUÍA SOCIAL 
DA CIVILIZACIÓN OCCI-
DENTAL DA IDADE ME-
DIA, a muller ocupaba 
un lugar moi inferior ao 
do home; carecía de au-
tonomía e quedábanlle 
unicamente dúas op-
cións: o matrimonio ou o 
convento. 
 
Deixando á parte a ga-
banza de Beatriz -que 
foi, nada menos, un dos 
obxectivos de Dante pa-
ra escribir a súa obra 
mestra-, na Divina Co-
media, a presenza femi-
nina é moi importante, 
como imos ver a conti-
nuación. 
 
No Inferno, o cantar 
primeiro da Divina 
Commedia Dante, como 
é natural, endexamais 
se apiada dos condena-
dos. En efecto, ao longo 
da súa viaxe imaxinaria  
o poeta italiano vaise 
atopando cunha serie de 
personaxes  que come-
teron pecados tan gra-
ves, que non merecen 
outra cousa que non se-
xa sufrir eternamente e 
que, tampouco merecen 
que ninguén se compa-
deza deles,  como se le 
na soleira da porta de 
entrada: “per me si va 
nella città dolente,/ per 
me si va nell’eterno dolo-
re,/ per me si va tra la 
perduta gente,/ .../ Las-
ciate ogni speranza, voi 
che entrate”. Para eles 
acabouse toda esperan-
za porque xamais sairán 
dese terrible lugar. 
 
Hai varias excepcións, 
todas referidas a mulle-
res, nas que Dante si 
sente compaixón; a pri-
meira delas, cando se 
atopa con Francesca da 

amor. O poeta, desde o 
primeiro momento en 
que os ve, quere deterse 
a falar con eles, e pídelle 
permiso á súa guía, o 
poeta Virxilio. Dante non 
se dirixe a Paolo, elixe a 
Francesca -, que se con-
verte na primeira muller  
que dialoga co poeta flo-
rentino-, para que lle 
conte a triste historia de 
amor que a levou a ela e 
ao seu namorado a su-
frir as penas máis horri-
pilantes e para sempre 
(bátelles un vento furio-
so que non para nunca 
arrastrándoos por todo o 
recinto). Francesca 
posúe unha delicadeza 
extraordinaria, unha 
enorme humanidade, 
que sente un amor tan 
intenso que fai emocio-
nar a Dante. 
 
Poñámonos na situación 
do escritor florentino: 
por un lado sabe moi 
ben o que é o amor -o 
seu por Beatriz- pero, 
polo outro, non lle que-
da máis remedio que 
condenar os dous namo-
rados porque os dous 
buscaron a satisfaccións 
dos seus instintos dunha 
maneira desmedida 
“smoderatemente” sen 
ter en conta as regras. 
Dante, cando termina de 
escoitar a Francesca 
condóese ao ver a inten-
sidade do seu amor e 
por un momento dubida, 
aínda que sexa só por un 
momento, porque sabe 
que non pode pasar por 
alto o adulterio. A con-

Nos tres exemplos 
mencionados, Dante 
dialoga cunha muller 
sobre o tema do 
amor. Nos tres 
casos desde o punto 
de vista feminino. 
Estamos a falar de 
tres mulleres -por 
razóns de espazo 
centrámonos nestas 
tres – que dun modo 
distinto, pero por ser 
mulleres, 
recórdannos un 
mundo de paixóns e 
violencia inseridas 
dramaticamente nos 
costumes da época.

Dante e a sensibilidade 
co tema feminino

 ISABEL 
GONZÁLEZ 

FERNÁNDEZ 

Catedrática Filoloxía 

Italiana da USC

mais. Por segunda vez 
Dante dialoga cunha 
muller e dános a coñe-
cer a violencia machista. 
 
O canto III do Paradiso é 
o canto de Piccarda Do-
nati, figura contemporá-
nea e relacionada coas 
outras dúas mulleres. 
Neste canto, atópanse os 
espíritos que faltaron 
aos votos pero en contra 
da súa vontade. Dentro 
da fila de ánimas que 
aparecen, o poeta floren-
tino elixe de novo unha 
muller que dun modo di-
verso dialoga con el, 
converténdoa na verda-
deira protagonista do 

canto. Picarda narra a 
súa desgraciada historia: 
era monxa no convento 
das clarisas preto de 
Florencia, pero tivo que 
abandonar os seus votos 
obrigada polo seu irmá 
que quería dala en ma-
trimonio a un compañei-
ro de partido. 
 
Poderiamos seguir men-
cionando moitas outras 
mulleres coas que Dante 
dialoga, sobre todo no 
Paraíso -o cantar máis 
nobre e de contido ele-
vado-, algunhas moi im-
portantes como por 
exemplo, Costanza d’Al-
tavila, casada con Enrico 
VI e de cuxo  matrimo-
nio nace  Federico II, rei 
de Sicilia.. 
 
Nos tres exemplos men-
cionados, Dante dialoga 
cunha muller sobre o te-
ma do amor. Nos tres ca-
sos desde o punto de vis-
ta feminino. Estamos a 
falar de tres mulleres -
por razóns de espazo 
centrámonos nestas tres 
– que dun modo distinto, 
pero por ser mulleres, 
recórdannos un mundo 
de paixóns e violencia in-
seridas dramaticamente 
nos costumes da época. 
 
Podemos concluír, xa 
que logo, que hai máis 
de setecentos anos Dan-
te quixo, dalgunha ma-
neira, que foran tres 
mulleres as que falaran 
dun tema tan actual, co-
mo é o da violencia ma-
chista. 
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Rimini e Paolo Malates-
ta, unha parella de 
amantes, mellor dito, os 
amantes por antonoma-
sia, cuxo avatar deu lu-
gar a unha verdadeira e 
longa tradición literaria. 
Son os únicos que van en 
parella, o que xa indica 
dalgunha maneira a par-
ticularidade do seu 
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en balde. Quiero recordar a 
cada uno de los fallecidos 
con su nombre y su apellido. 
Quiero estar al lado de cada 
una de sus familias, tendién-
doles la malo, esbozando una 
sonrisa. Diciéndoles que soy 
perfectamente consciente, de 
que nada les devolverá a su 
ser querido, pero todos senti-
mos su pérdida. 
 
Quiero tener un recuerdo 
emocionado hacia el sufri-
miento de tanta gente. Pero 
quiero hacer algo más. 
Quiero mirar hacia delante. 
Quiero agradecer el esfuerzo 
de todas las personas que a 
su manera y desde su puesto 
en la sociedad, ayudaron a 
luchar contra el virus. Mu-
chos de ellos lo hicieron de 
forma clara y pública. Estu-
vieron en lo que se conoce 
como “primera línea”. Pero 
otros muchos han permane-
cido en el anonimato a pesar 
de que su sacrificio también 
fue inmenso. 
Hemos sufrido mucho, algu-
nos mucho más que otros co-
mo siempre sucede. Tengo 
en mi mente a los que lo han 
pasado y lo siguen pasando 
peor y pido al Señor Santiago 
en su día que no los olvide. 
 
Quiero trasladar hoy un 
mensaje de esperanza, de 
confianza en nuestra gen-
te, de solidaridad y de es-
fuerzo compartido. La so-
ciedad gallega se levantará, 
estoy segura, pero deberá 
hacerlo una vez apoyándo-
se los unos en los otros, 
con responsabilidad y sen-
tido de sacrificio. 
 
Podemos hacerlo, lo hare-
mos cada uno fortalecien-
do el eslabón de la cadena 
de la historia que nos ha 
tocado vivir. 
 
Volveremos a “ser quen”. 
Y el himno al apóstol que 
aprendí a cantar cuando 
era niña volverá a sonar a 
voz en grito en la catedral 
de Santiago. Y la campana 
de la Berenguela volverá 
a tañir para recordarnos 
a todos que seguimos ca-
minando, que recobrare-
mos nuestras vidas, que 
en esta nuestra tierra que 
llueve tanto, “ainda nun-
ca choveu que non es-
campase”. 

TODOS AMAMOS NUES-
TRA TIERRA, el lugar de 
donde somos, nuestra len-
gua, nuestras costum-
bres… Todos esos elemen-
tos externos suponen el 
nexo que nos une con 
nuestra historia, con nues-
tros antepasados, con 
nuestras familias. Sí, todos 
amamos y defendemos lo 
nuestro, aunque lo haga-
mos de distinta manera. 
 
Yo nací en Santiago de Com-
postela y siempre me he 
sentido compostelana, galle-
ga, española, europea e in-
cluso con una parte del co-
razón latinoamericana. To-
das esas pertenencias lejos 
de excluirse se completan 
mostrando un espíritu uni-
versal que creo que es el 
propio y genuino de Galicia. 
 
Desde pequeña aprendí la 
belleza de mi tierra, su 
folclore, sus costumbres, 
valoré su patrimonio artís-
tico y geográfico, pero so-
bre todo el humano, por-
que Galicia tiene muchas 
cosas hermosas, pero lo 
mejor de todo es su gente, 
gente que lejos de ser pusi-
lánime, como algunos 
quieren presentarnos, so-
mos trabajadores, respon-
sables, serios en nuestro 
trabajo y comprometidos 
con nuestra tierra. 
 
Desde muy niña me enseña-
ron a cantar el Himno al 
Apóstol. Lo aprendí no sin 
esfuerzo porque no es nada 
fácil de cantar, y hoy en día 
me alegro mucho de saberlo. 
 
Este himno se cantaba en 
las grandes celebraciones de 
la ciudad, como las que se 
hacen el día 25 de julio que 
es la festividad de Santiago. 
 
Este año sonará distinto. 
Todo ha sido distinto desde 
que el 14 de marzo se decre-
tó el estado de alarma por 
causa de la pandemia del 
coronavirus. 
 
Desde ese día han pasado 
muchas cosas. La mayoría 
de ellas malas. La peor de to-
das fue sin duda la pérdida 
de vidas humanas. Los va-
cíos que dejaron en nosotros 
los miles de vidas perdidas 
muchas de ellas en circuns-

tancias muy dolorosas de su-
frimiento y soledad. 
  
Hoy día del apóstol, quiero 
asumir la voz de todas ellas y 
poner a los pies del Santo Pa-
trono de España el sufri-
miento de su tierra. Quiero 
que ese sufrimiento no se ol-
vide. Deseo que no haya sido 

La sociedad gallega, 
se levantará, estoy 
segura, pero deberá 
hacerlo una vez 
apoyandose los 
unos en los otros, 
con responsabilidad 
y sentido de 
sacrificio

Aprendí a cantar el 
Himno al Apóstol 
cuando era niña
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OTERO PARGA  
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reuniones científicas en las 
que se han abordado los 
más diversos aspectos so-
bre el particular, como las 
rutas de peregrinación, los 
lugares de peregrinación, 
los cultos y santos, el patro-
nazgo de Santiago o la rela-
ción entre el culto jacobeo 
y el de Carlomagno. Es 
más, esos simposios han si-
do el punto de encuentro 
de diversas asociaciones 
europeas, especialmente 
alemanas, francesas e ita-
lianas, que tienen el “Cami-
no” y la peregrinación a 
Compostela como elemen-
to aglutinador. 
 
El próximo mes de sep-
tiembre tendrá lugar un 
nuevo congreso internacio-
nal en Compostela, que va 
a reunir a los más destaca-
dos especialistas gallegos, 
españoles, europeos y nor-
teamericanos. En esta reu-
nión se trabajará sobre el 
propio manuscrito del Có-
dice Calixtino, puesto que, 
como ya se ha señalado an-
teriormente, es el origen 
real de la tradición jaco-
bea. No se trata de un inte-
rés fetichista en torno a un 
objeto, sino de la tarea de 
reunir investigaciones so-
bre documento literario 
que da origen a la tradi-
ción jacobea desde diferen-
tes perspectivas disciplina-
res. En este sentido, debe-
mos de recordar que aun 
cuando se dispone de bue-
nos estudios sobre el Códi-
ce Calixtino, como los del 
Prof. Manuel Díaz y Díaz 
(1924-2008), todavía que-
dan muchos aspectos por 
resolver; de hecho, todavía 
no ha salido a la luz ningu-
na edición crítica, ya que 
solo disponemos de trans-
cripciones. El próximo 
congreso será un buen mo-
mento para que la tradi-
ción de los estudios com-
postelanos sobre el Códice 
Calixtino marque un hito 
en la elaboración de esa 
ansiada edición crítica que, 
debido a su magnitud y 
complejidad, se ha revela-
do como tarea imposible 
para un solo individuo. La 
“mina de oro” que, según 
Klaus Herbers, supone el 
Códice Calixtino todavía 
está esperando para reve-
lar sus grandes tesoros. 

EL CÓDICE CALIXTINO de 
la Catedral de Santiago de 
Compostela es el elemento 
nuclear sobre el que se sus-
tenta la tradición jacobea 
que llega hasta nuestros dí-
as. Actualmente esa tradi-
ción está en pleno vigor, co-
mo pone de manifiesto el 
flujo incesante de peregri-
nos que llegan hasta Com-
postela para completar un 
recorrido que, en ocasiones, 
transciende lo meramente 
físico y alcanza un valor es-
piritual al margen de creen-
cias religiosas.  
 
La vitalidad actual de las 
peregrinaciones a Compos-
tela es heredera del fructífe-
ro continuum cultural que 
surgió en el siglo XII gracias 
al arzobispo Gelmírez. El 
primer prelado de la sede 
catedralicia tuvo la inteli-
gencia política, cultural y 
emocional de atraer la cola-
boración de eruditos de su 
época, como el clérigo fran-
cés Aymeric de Picaud. La 
idea inspiradora de Gelmí-
rez tomó forma más tarde 
con la revitalización artísti-
ca del templo al que acu-
dían, maravillados, los pere-
grinos, pero también con el 
desarrollo cultual de la cre-
encia de que el cuerpo del 
apóstol Santiago, el hijo de 
Zebedeo y hermano de 
Juan, estaba enterrado en 
tierras compostelanas.  
 
El documento que sustenta 
el espectacular desarrollo 
del fenómeno jacobeo a lo 
largo de los siglos es preci-
samente el Códice Calixti-
no, conservado en el archi-
vo catedralicio de la ciudad. 
Es así que, si la vitalidad de 
la peregrinación a Compos-
tela es un hecho único en 
Europa, todavía lo es más 
que se conserve intacto el 
excepcional documento li-
brario del que parte la tra-
dición jacobea que llega 
hasta nuestros días. Sin 
miedo en caer en exagera-
ciones, se puede afirmar 
que, de igual modo que las 
religiones abrahámicas, es 
decir, el judaísmo, cristia-
nismo e islamismo, son las 
religiones del Libro, de 
igual modo cabe decir que 
la tradición jacobea es la 
tradición del Liber Sancti 
Iacobi, cuya más excelsa 

manifestación es el Códice 
Calixtino de Compostela. 
Desde mediados del siglo 
XX tomaron impulso reu-
niones internacionales en 
torno a diversos aspectos 
de los estudios jacobeos. 
Así, fue en el año 1965 
cuando tuvo lugar el pri-
mer congreso internacio-
nal y desde entonces se 
han celebrado numerosas 

La tradición 
jacobea es la 
tradición del Liber 
Sancti Iacobi, 
cuya más excelsa 
manifestación es 
el Códice Calixtino 
de Compostela

El Códice Calixtino, 
origen de la 

tradición jacobea
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nova con intercambio de 
libros, música, e gromos 
sentimentais. Amigas aín-
da hoxe como a Jacinta, a 
Mari Carmen de Elgóibar, 
a Maribel de Vilaza, e 
amigos tamén vixentes 
como o Tanis, o meu pri-
mo Luís Ángel, o Pelís da 
farmacia, o Paco do guar-
dia. Daquel entón son as 
lembranzas vívidas da 
poesía de P. Valery, as 
cancións de Juan Pardo, 
Mary Trini e os Beatles, e 
novelas como Madame 
Bovary e Papillon. Sempre 
con faladoiros por pracer 
compartido, o común en-
tre nós era comunicármo-
nos en galego e á marxe 
da lingua de uso frecuen-
te en cada caso. Xa se sa-
bía que no noso comercio 
falábase galego de manei-
ra espontánea. 
 
A tenda de meus pais es-
taba á beira da N-525 Vi-
llacastín-Vigo, naquela es-
trada con marcas de pisa-
das na pez derretida. Ca-
mións cheirentos a 
queimado a toda veloci-
dade entre a sombra 
agradecida da ringleira 
de árbores. Postes de ma-
deira para o tendido da 
electricidade que cruza-
ban o camiño diante das 
portas. Perigos avisados 
dende ben nenas e que, 
por sorte, hoxe desapare-
ceron. Mágoa que ao tem-
po se perderan as riolas 
de árbores ao longo da 
vía. Foise unha parte im-
portante na identificación 
do pobo: a avenida tan 
coidada que o atravesaba. 
 
O tempo vai pasando por 
nós que quizais imos sen-
do distintos en cada eta-
pa. Con todo, queda o 
pouso de sabedoría das 
esencias, de apreciar pe-
quenos aconteceres que 
nos fixeron no que somos. 
O vínculo coa terra e coas 
cousas nas que prende-
mos por seren fonte de 
aprendizaxe. Na superfi-
cie, no parecer físico, todo 
mudou, a tenda xa non es-
tá, tampouco as árbores 
da N-525, estrada agora 
sen pez fundida, nen os 
postes da luz. Mais no 
que somos figuran os rai-
ceiros sentimentais de ter 
prendido alí. Non é de ex-
trañar que todos procure-
mos que os fillos  e os ne-
tos boten raizames e no-
ten que as teñen. 

NUNHA SENTIDA E INTI-
MISTA CANCIÓN, My ho-
metown (1985), Bruce 
Springsteen debuxa a laza-
da coa terra que pasa de 
avós a pais e a netos: «mi-
ra, sinte, este é o teu po-
bo». Somos xente de raiza-
me. Non só porque pren-
demos nun sitio, senón 
máis que nada porque ne-
ses raiceiros medran as 
lembranzas que nos fan.  
 
Meus pais tiñan unha ten-
da daquelas que chama-
ban de ultramarinos. Con 
medidor de émbolo para o 
aceite en botellos e xerras 
de vidro, e con báscula ro-
mana para vender a gra-
nel azucre, arroz, maca-
rróns, garbanzos e galle-
tas, todo en cartuchos de 
papel de estraza. Sen plás-
tico nen empaquetados de 
peso obrigado, mercábase 
o preciso para consumir. 
O que hoxe sen dúbida 
moitos botamos en falta. 
A venda de arroz e de pas-
ta era contada, só se dis-
paraba cando aínda non 
servían as patacas novas. 
Predominaba, sen lemas 
publicitarios de ningunha 
clase, o consumo de pro-
dutos de cercanía.  
 
Aquela tenda era fonte 
inagotable de aprendizaxe. 
Sen caixa rexistradora, ha-
bía que sumar, multiplicar 
e restar, e sobre todo divi-
dir. Facer proporcións pa-
ra que os cartos chegaran 
ata o imprescindible. Ha-
bía unha libreta para ano-
tar o fiado, sempre con da-
ta de pago previsto. O que 
na actualidade serían es-
tratexias colaborativas e 
de fidelización entre ten-
deiro e comprador. Desen-
volver tácticas de trato re-
sultaba case que natural, 
abondaba con observar un 
pouco. Xa de nena, había 
que afacerse a clientes re-
punantes cos que cultivar 
a paciencia e a conversa-
ción calma; a outros algo 
lingoreteiros e lerchos que 
pedían sermos prudentes 
coas retrancas e as indi-
rectas. Aprender naquela 
tenda quen era quen, e 
quen non era tanto. A im-
portancia da naturalidade 
como ensino activo para 
recoñecer xeitos de ser 
máis achegados e moi 
afastados.  
 
A tenda de meus pais foi 
tamén lugar de amizade e 

experiencias vitais naque-
les veráns abafantes de 
lecturas compartidas e bi-
cicletas aparcadas. Coa 
excusa de vir mercar pe-
ras limoeiras e plátanos 
xa chegados, reuníamo-
nos alí un grupo de xente 

A tenda de meus 
pais foi tamén lugar 
de amizade e 
experiencias vitais 
naqueles veráns 
abafantes de 
lecturas compartidas 
e bicicletas 
aparcadas. Coa 
excusa de vir mercar 
peras limoeiras e 
plátanos xa 
chegados, 
reuníamonos alí un 
grupo de xente nova 
con intercambio de 
libros, música, e 
gromos 
sentimentais.

Raizames prendidos 
 na memoria
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reconocida y elogiada 
al compartir datos bá-
sicos de caracteriza-
ción del virus tal y co-
mo recoge el artículo 
del New York Times, 
“Covid-19 Changed 
How the World Does 
Science, Together” (Co-
vid-19 cambió la forma 
en que el mundo hace 
la ciencia, juntos). 
 
Más allá del ámbito 
médico y farmacológi-
co, muchos grupos de 
investigación trabajan 
para dar soluciones 
desde una perspectiva 
más amplia. En mi la-
bor como editora eje-
cutiva del Journal of 
Cleaner Production, he 
advertido un creciente 
número de artículos 
científicos sobre desa-
rrollos tecnológicos y 
estudios ambientales 
relacionados con la 
prevención y las con-
secuencias de la Covid-
19. En particular, se 
han recibido más de 
100 artículos en un 
plazo no mayor de dos 
meses, sobre temas tan 
dispares como impacto 
del confinamiento so-
bre la calidad del aire 
y sobre la movilidad 
urbana, presencia del 
virus en aguas residua-
les y residuos, estrate-
gia de gestión de resi-
duos contaminados 
con Covid, modelos de 
gestión de emergen-
cias, diseño de unida-
des de aislamiento y 
sistemas de purifica-
ción de aire, sólo por 
citar algunos.  
 
Apostar por la investi-
gación establece el pa-
radigma del pensa-
miento objetivo, racio-
nal y crítico dentro 
del modelo ideal de 
progreso y bienestar 
social. Es especial-
mente en la situación 
actual cuando se pone 
de manifiesto la enor-
me importancia de la 
investigación en el de-
sarrollo de la socie-
dad, no sólo para sal-
vaguardar la salud y 
superar esta amenaza 
vital, sino también pa-
ra retomar el pulso de 
la innovación tecnoló-
gica y reiniciar el mo-
tor de la recuperación 
económica.  

EN LOS ÚLTIMOS 
AÑOS, hemos sido 
partícipes de la evolu-
ción exponencial del 
rol de la mujer en 
nuestra sociedad, tan-
to en el ámbito fami-
liar como laboral. En 
este sentido, el reco-
pilatorio de El Correo 
Gallego del número 
especial del 25 de ju-
lio constituye una 
oportunidad excelen-
te de divulgar artícu-
los de opinión redac-
tados por mujeres de 
diferentes ámbitos.  
 
Pocos días después de 
la publicación del año 
pasado, asistí a la pri-
mera edición de los 
premios dedicados a 
la mujer en la Inge-
niería, iniciativa pro-
movida por la Funda-
ción Talgo. Se trata 
de un premio singular 
ya que persigue reco-
nocer la excelencia 
profesional de la mu-
jer en la Ingeniería y, 
de esta forma, dar vi-
sibilidad a la contri-
bución de la mujer en 
un área de investiga-
ción con prevalencia 
masculina. A finales 
de esta semana ten-
dría lugar la segunda 
edición, pero como 
muchos otros eventos 
ha sido cancelado. El 
importe del premio 
de este año se ha des-
tinado a la plataforma 
“Salud Global” del 
CSIC, para apoyar la 
investigación contra 
la Covid-19. 
 
Nuestra realidad más 
cotidiana ha cambia-
do en una crisis glo-
bal de proporciones 
gigantescas. Se repite 
un nombre que todos 
reconocemos y del 
que hablamos cada 
día, todos los días: co-
ronavirus. La res-
puesta a la crisis sani-
taria está alineada 
con la investigación 
más puntera en la 
búsqueda de una va-
cuna eficaz, aunque 
todavía queda un lar-
go camino por reco-
rrer antes de que las 
vacunas en etapa de 
desarrollo se produz-
can de forma masiva 
para abastecer la de-
manda mundial. A pe-

sar de que las líneas de 
investigación de los 
múltiples grupos inves-
tigando sobre el desa-
rrollo de vacunas pue-
dan tener una connota-
ción competitiva, la co-
laboración científica a 
nivel mundial ha sido 

Nuestra realidad 
más cotidiana ha 
cambiado en una 
crisis global de 
proporciones 
gigantescas. Se 
repite un nombre 
que todos 
reconocemos y 
del que hablamos 
cada día, todos los 
días: coronavirus

Investigación en 
tiempos de coronavirus
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SI, TEÑO QUE CONFE-
SAR QUE O TÍTULO 
NON É MEU, o que ase-
mella un mal comezo, e 
teño que confesalo por-
que pertence ao relato 
da experiencia vital de 
Jean-Christophe Ruffin, 
“Immortelle randonnée: 
Compostelle malgré moi” 
(2013), ao percorrer o 
Camiño Primitivo. Con 
independencia das consi-
deracións persoais, polí-
ticas e de estilo, o relato 
é unha evidencia, tal vez 
innecesaria (hainas en 
demasía) máis sempre 
reveladora, dos “latexos” 
galos do Camiño. Amósa-
se como unha achega do 
pasado, un feito do pre-
sente, unha herdanza pa-
ra o futuro, ou sexa,  
inmortal. 
 
Non obstante, cumpre 
recoñecer que engadir 
unha nova sobre El  -o 
Camiño- resulta nestas 
alturas, e pola miña ban-
da, pretencioso. Ninguén 
ignora algunha das súas 
miles de variacións, per-
mutacións e combina-
cións; menos se ignora 
coma El remove os sen-
timentos sempre propios 
e intransferibles. Todo 
nos dirixe ata o inasible. 
Máis tentando de coller 
un anaco da súa esencia 
desexo simplemente evo-
car o traxecto que inde-
fectiblemente uniu e une 
as universidades de par-
tida é de meta, desexo 
percorrer nun intre o 
Camiño Universitario, 
que tamén é inmortal 
entre París e Santiago de 
Compostela. 
 
Alí, en París, repousan 
as esencias da que foi 
célebre Universidade da 
Sorbona transformada, 
no momento hodierno, 
nun grupo de universida-
des que fan unha galana 
defensa desa marca. O 
Camiño, non por ser un-
ha casualidade da Histo-
ria, arranca da Rue Saint 
Jacques, sede do edificio 
“Les Écoles”, onde ató-
panse unha meirande 
parte das aulas, tamén 
dos soberbios anfiteatros 
e, na súa faciana oeste, da 
capela que preside a al-
borozada e ata hai pouco 
-ata que comezaron a de-

igrexa, Saint-Jacques-du-
Haut-Pas, a escasos cinco 
centos metros da Sorbo-
na, e a ledicia virá onde 
nós pois descubrimos ou-
tro vínculo coa nosa Te-
rra. Pero non, non é un 
símbolo, nin tampouco 
unha pegada do Camiño. 
Está consagrada a Santia-
go o Menor, xustamente 
para que non “cobizara” a 
Santiago o Maior, señor 
da Rue Saint Jacques onde 
aquela igrexa se empraza. 
 
Deixando as costas a Rue 
Saint Jacques, sempre de 
fronte, xurde uns moitos 
centos de kilómetros 
máis adiante o perfil de 
Santiago de Compostela, 
do seu “sky line” medieval 
composto polas súas to-
rres (e as súas competiti-
vas chemineas) percibi-
das dende a Rúa San Pe-
dro. A solemnidade de 
Casas Reais e a conten-
ción da Azabachería son 
os prolegómenos da Pra-
za do Obradoiro. E nela, 
entre os seus catro edifi-
cios, presididos pola mag-
na Catedral, está a nosa 
meta: a Universidade. Re-
presentada pola seu Rei-
torado (Colexio de San 
Xerome), a súa pequena 
envergadura e a súa traza 
sobria e sucinta non pode 
reflectir mellor a esencia 
da Institución: a transmi-
sión do coñecemento. E 
para iso, é preciso despo-
xarse do aparente e ir ca-
ra un mesmo. 
 
Esta experiencia é com-
partida por Tristan Tal-
berg, protagonista da no-
vela “L’homme qui fuyait 
le Nobel” (2015) de Pa-
trick Tudoret, con todos 
os seus lectores. Tristan 
afronta o Camiño Fran-
cés para afastarse do im-
pacto persoal que lle su-
pón a concesión do No-
bel de literatura e, nun-
has páxinas memorables, 
reflexiona nun café, cuxa 
descrición coincide con 
noso Derby, sobre unha 
cidade de partida (París), 
a súa formación na Sor-
bona, e unha cidade de 
meta (Santiago de Com-
postela), e a conforma-
ción dunha terra a través 
da súa Universidade e 
dun Camiño... universita-
rio e inmortal. 

Un camiño (universitario) 
 inmortal: París - 

Santiago de Compostela
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saparecer as librerías- 
culta Praza da Sorbona. 
Esta observa o Boulevard 
Saint Michel, responsable 
de minguar o protagonis-
mo da Rue Saint Jacques, 
en cuanto arteria que foi 
do Barrio Latino. 
 
En efecto, dende o seu ex-
tremo norte a Rue apunta 
á Torre Saint Jacques, res-
to do Convento de Saint 
Jacques de la Boucherie, 
onde se reunían os pere-
grinos que collían a Ruta 
Turonensis (pasaba por 
Tours); dende o horizon-
te, cara o sur, a Rue in-
tenta avistar a meta: a 
Universidade de Santiago 
de Compostela. 
 
Máis non é tan doado xa 
que todos os relatos teñen 
as súas trampas e este 
non quere prescindir de 
tan fermosa costume. Así 
e de continuar a nosa an-
daina pola Rue Saint 
Jacques, verase outra 

pecialmente duro confi-
nar a los más pequeños, 
y explicarles la amenaza 
del virus. Y nos causó 
profunda tristeza aislar a 
nuestros mayores inclu-
so de sus seres más que-
ridos, así como contem-
plar sus rostros atemori-
zados cada vez que se 
aludía al peligro que co-
rrían sus vidas. Sabía-
mos que la gallega es 
una de las sociedades 
más envejecidas, y mu-
chas veces nos enorgu-
llecíamos de ello, porque 
los gallegos siempre he-
mos reverenciado a 
nuestros progenitores 
como fuente de expe-
riencia y sabiduría, a los 
que honramos en vida y 
rendimos culto cuando 
fallecen a través de prác-
ticas cristianas y tam-
bién paganas. 
 
Ahora intentamos salir 
de ese momento de im-
passe, de esa interrup-
ción en el discurrir de 
los acontecimientos que 
han supuesto los casi 
tres meses de confina-
miento. La economía ha 
de reactivarse, la socie-
dad tiene que adaptarse 
con prudencia a convivir 
con la amenaza de un 
enigmático virus, y se 
vuelve a hablar del cami-
no hacia el Xacobeo 
2021. Es bueno y oportu-
no que se hable y se or-
ganice de la mejor forma 
posible; y si se puede ex-
tender hasta el 2022, me-
jor aún, porque el Año 
Santo y las rutas del Ca-
mino de Santiago que lo 
sustentan son el mejor 
escaparate de España y 
de Galicia ante el mun-
do. Es la oportunidad de 
mostrar el esplendor de 
nuestros paisajes, la va-
riedad de nuestra gastro-
nomía, la amplitud de 
nuestra oferta turística, 
y la hospitalidad de 
nuestras gentes. Si todo 
va bien y podemos seguir 
adelante, el Xacobeo 
2021 atraerá peregrinos 
de todas partes del mun-
do, que visitarán nues-
tras tierras por los más 
diversos motivos: religio-
sos, espirituales o socia-
les. Pero, esta vez, todos, 
literal o metafóricamen-
te, emprendemos un 
nuevo camino: el que es-
peramos nos lleve a la 
superación de la adversi-
dad económica, sanitaria 
y social que aún estamos 
padeciendo. 

ÉSTE NO ES UN AÑO 
CUALQUIERA, ni un ve-
rano como los demás, ni 
un 25 de julio al uso, ni 
para los gallegos ni para 
el resto de los españoles. 
Conmemoramos el Día 
de Galicia, pero, sobre to-
do, parece oportuno re-
flexionar sobre qué éra-
mos, en qué nos hemos 
convertido, y hacia dón-
de debemos dirigirnos. 
Nuestro preciado Cami-
no de Santiago sirve de 
metáfora sobre el análi-
sis y la reflexión en las 
que nos encontramos in-
mersos, pues todo viaje 
conlleva un punto de par-
tida y un destino como 
objetivo a alcanzar, asu-
miendo los obstáculos 
que podemos encontrar-
nos durante el tránsito. 
 
Cuando irrumpió la pan-
demia que estamos pade-
ciendo, Galicia se estaba 
recuperando de la última 
crisis económica. El paro 
disminuía progresiva-
mente, se incrementaba 
paulatinamente la oferta 
de empleo público, mu-
chas empresas comenza-
ban a cuadrar sus cuen-
tas, se vislumbraban su-
bidas en los salarios de 
las sufridas clases me-
dias, los hogares alenta-
ban el consumo, y nues-
tros mayores, que habían 
estado apoyando genero-
samente con sus pensio-
nes a sus familias, empe-
zaban a disfrutar sus pa-
gas e incluso a reclamar 
incrementos que hicie-
ran justicia a lo que ha-
bían aportado a la socie-
dad. La ciudadanía en su 
conjunto, desde los más 
pequeños hasta los ma-
yores, estábamos volca-
dos en la lucha por la 
igualdad, el rechazo a la 
violencia, y la defensa del 
medio ambiente. Galicia, 
además, se estaba enga-
lanando social, económi-
ca y hasta visualmente 
para el Xacobeo 2021. No 
era ni es para menos, ha-
bida cuenta que han pa-
sado 10 años desde el an-
terior Año Santo. 
 
Todo esto sucedía cuan-
do, de repente, el mun-
do, España y Galicia se 
paralizaron y se confina-
ron, conteniendo el 
aliento y sufriendo unas 
cifras diarias que no 
eran números, sino seres 
humanos contagiados y 
vidas que se apagaban en 
medio del temor y la so-

ledad más dramática 
imaginable. Precisamen-
te en el momento en el 
que el paisaje gallego lu-
cía en todo su esplendor, 
nos recluimos entre las 
paredes de nuestros ho-
gares; y nuestras venta-
nas y televisores se con-
virtieron en los nexos de 
unión con una nueva 
realidad para la que, sin 
duda, no estábamos pre-
parados, pero a la que 
nos adaptamos con la re-
siliencia que caracteriza 
lo mejor de nuestra con-
dición humana. Fue es-

Todo viaje 
conlleva un punto 
de partida y un 
destino como 
objetivo a 
alcanzar, 
asumiendo los 
obstáculos que 
podemos 
encontrarnos 
durante el tránsito
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vídeo-conferencias, pódense 
facer preguntas e probas pa-
ra avaliar, con máis ou me-
nos xustiza, pero comunicar 
valores, ensinar a traballar 
en equipo, a colaborar e a 
compartir? 
 
Foi curioso ver como «cole-
gas universitarios», que de-
fendían o ensino non pre-
sencial decían que para con-
ciliar a vida familiar, acaban 
de darse conta de que, se 
eres profisional e responsa-
ble, ocupa máis horas o en-
sino virtual que o presen-
cial. Xa non se pode chegar 
a aula, explicar un tema, 
marcharse e que os alum-
nos estudien. Hai que prepa-
rar materiais didácticos de 
forma diferente, comprobar 
que os alumnos entenderon 
e interiorizaron o explicado, 
que o profesor é capaz de 
resolver puntualmente, en 
tempo e forma, as dúbidas 
que plantexan... E, como 
realizar prácticas virtuais en 
certas carreiras como biolo-
xía, medicina, física, quími-
ca, enxeñerías...? Algún de 
nós operaríase con un ciru-
xán que só realizou inci-
sións virtuais? 
 
Ademais, nas escolas o en-
sino obrigatorio virtual leva 
a que pais, ou máis frecuen-
temente nais, renuncien ao 
seu traballo, á súa liberda-
de persoal, para axudar a fi-
llos e fillas a comprender o 
que lles explican desde a 
pantalla de forma sincroni-
zada e a que consigan inte-
riorizalo para resolver as 
preguntas de avaliación. E 
isto se os pais teñen sufi-
ciente formación e se nas 
casas hai os medios electró-
nicos adecuados. 
 
Informar non é exactamen-
te o mesmo que educar. Por 
iso, hai que ser prudentes ao 
tomar decisións, e cuidado-
sos cos contaxios, sen his-
trionismos, sen perder o 
norte e, intentando conti-
nuar a formar persoas com-
pletas, sólidas, con valores e 
con profesionalidade, xa 
desde a escola. Ser respon-
sables e non crear persoas 
con medo, «analfabetos fun-
cionais» e inseguros, porque 
iso só nos levará a un mun-
do con persoas de segundo 
grao, facilmente manipula-
bles, sen liberdade. 

ESTE ANO 2020 vai que-
dar na memoria como o 
«ano no que as palabras co-
ronavirus (como se só hou-
bera un e aparecera agora) 
e pandemia» entraron a 
formar parte do vocabula-
rio xeral. E grazas a «san 
google» e a «san whatsapp» 
o país ten neste momento 
un elevado número de 
«epidemiólogos». 
 
É verdade que o descoñece-
mento trouxo falta de axili-
dade na prevención, críticas 
non sempre xustificadas, 
sufrimento, morte e desola-
ción, pero debemos prepa-
rarnos para o que falta por 
vir e «que a vida non nos 
traiga todo aquelo que so-
mos capaces de aguantar». 
 
Non obstante, nin todo foi 
malo, tamén chegou a hora 
de recordar valores esqueci-
dos como a solidaridade, o 
espíritu de loita, o ver a im-
portancia esencial que te-
ñen os seres queridos na no-
sa vida, o botar de menos a 
liberdade conseguida nos úl-
timos 40 anos... 
 
Outra vez fronteiras activas! 
É o primeiro punto de infle-
xión no século XXI, que 
deixa cinzas e brasas. Medo 
a enfermar, medo a morrer, 
medo a perder o emprego, 
medo a... un medo irracio-
nal a todo o que nos rodea. 
Sen dúbida, un dos peores 
enemigos do ser humano, 
que permite manipular, di-
rixir e organizar vidas cara 
a onde os «gobernantes e 
aspirantes a iso» queren. 
Para libertarnos só nos que-
da a información en fontes 
adecuadas, porque como 
«de medicina, todo o mun-
do opina» chega demasiada, 
que só confunde e engana. 
 
Debemos ser prudentes, non 
expoñernos innecesaria-
mente, polo menos ata que 
algunha multinacional nos 
«ofreza» unha vacina eficaz. 
Hai anos doenzas como a 
gripe, a peste, a viruela... 
eran así. As enfermidades 
contaxiosas existiron sem-
pre e hoxe, aínda que esta 
nos colleu desprevenidos, na 
maioría dos casos hai ma-
neira de superalas. 
Hai outra cousa desta pan-
demia que a min como pro-
fesora me preocupa tremen-

damente, é o que se está a 
plantexar sobre a forma-
ción-educación. Nin na épo-
ca das novas tecnoloxías se 
pode obviar a falta de comu-
nicación diaria e directa, 
«ollos nos ollos», dos docen-
tes e dos discentes. Pódense 
transmitir coñecementos, 
máis ou menos, a través de 

Debemos 
prepararnos para 
o que falta por vir 
e «que a vida non 
nos traiga todo 
aquelo que somos 
capaces de 
aguantar»
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gresión dos catorce trimes-
tres anteriores. Da desacele-
ración suave ao freazo en se-
co en so uns meses, co agra-
vante de que coincide no 
tempo co esgotamento da 
primeira xeración de empre-
sas nadas ao abeiro dos Polos 
de Desenvolvemento fran-
quistas.  Cun uso intensivo 
dos recursos naturais e alta-
mente contaminantes, a side-
rurxia, a  refinería, o naval, a 
celulosa... anuncian dificulta-
des e consuman peches. Este 
proceso de reaxuste excede 
ao meramente conxuntural e 
incardínase no previsible de-
vir natural do curso do tecido 
produtivo. Xa non quedan 
moitos entusiastas que defen-
dan o mantemento deste ve-
llo modelo industrial de en-
clave, mais son moitos os que 
se resisten a que se faga sen a 
anticipación necesaria para 
substituílo polo novo e evitar 
así os problemas de desem-
prego e empobrecemento 
que deixan tras de si.  
 
O premio Nobel de economía 
Paul Krugman adoita dicir 
que a competitividade das na-
cións depende da capacidade 
da súa industria para innovar 
-perfeccionar as súas vanta-
xes competitivas- e mellorar 
para adaptarse ao medio. 
Neste senso cabe mirar con 
esperanza ao sector agroali-
mentario, forestal, téxtil, auto-
mobilístico , TICs, farmacéuti-
co, químico, biomédico,  na-
notecnolóxico e outras ramas 
de actividade que piden paso 
e polas que se debe apostar. 
 
O lugar é aquí e o momento 
agora. O goberno saído das 
urnas tras o 12X debe repen-
sar o seu proxecto e vinculalo 
ás liñas reitoras dos instru-
mentos europeos de recupe-
ración -Next Generation EU- 
a través do que podería cap-
tar máis de 7.000 millóns de 
euros, o equivalente ás ¾ par-
tes do orzamento anual da 
Xunta.  A administración ten 
que ser quen de arrastrar e 
mobilizar recursos de investi-
mento, servir como elemento 
dinamizador e non de apan-
camento da actividade, o em-
prego e o uso da capacidade 
produtiva ociosa, que nesta 
comunidade aínda é moita. 
 
Non hai escusas nin tempo 
que perder e igual que lle di-
cía a Raíña Vermella a Alicia 
no País das Marabillas: “hai 
que correr  o dobre de rápido 
para chegar máis lonxe”. Esta-
mos en forma, hai que facelo. 

AS PALABRAS PANDEMIA, 
COVID-19, PCR, MASCARI-
ÑA, veñen de incorporarse ao 
vocabulario ordinario, de 
igual xeito que no seu día o fi-
xeron subprime, ninja, prima 
de risco, etc. Daquela, ao igual 
que agora, era difícil  prever o 
que despois aconteceu e esta 
é, acaso, a maior similitude 
con esta crise. Daquela o siste-
ma financeiro mundial amo-
souse extremadamente vul-
nerable e os azarosos sobre-
saltos sobrevidos levaron á or-
de económica mundial ao 
borde do abismo. As políticas 
macro-prudenciais afanáron-
se na prevención da acumula-
ción de desequilibrios e en fa-
cer solventes aos actores e 
institucións. Malia reacción 
tardía da UE, a partires do 
2012, comezou unha fase de 
estabilización e posterior cre-
cemento que xa amosaba sín-
tomas de esgotamento a fi-
nais do 2019. Italia entraba en 
recesión, Alemaña estivo a pi-
ques de facelo, Francia anda-
ba ranquéante e España se-
guía acumulando un crece-
mento desacelerado que 
preocupaba dobremente polo 
seu elevado nivel de débeda e 
déficit público estrutural. 
 
Con este panorama irrom-
peu a pandemia sanitaria que 
asola ao mundo e as medidas 
de contención ás que obrigou 
teñen provocado unha crise 
de oferta seguida por outra 
de demanda que levan consi-
go unha caída da actividade 
sen parangón, que os gran-
des organismos -nacionais e 
internacionais- prognostican 
de dous díxitos. A recupera-
ción non será automática e 
está envolta nun halo de in-
certeza condicionado polos 
posibles rebrotes ata atopar o 
remedio que garanta a inmu-
nidade de grupo. 
 
España sufrirá de sobrema-
neira as súas consecuencias, 
dada a vulnerabilidade do  
seu tecido produtivo e do 
mercado laboral, ambos froi-
to da recuperación con pes 
de barro que se adoptou tras 
a crise do 2008, apoiada so-
bre servizos de baixo valor 
engadido e lonxe  do obxecti-
vo de recuperar o peso relati-
vo da industria do 20% sobre 
PIB, como tiñan marcado os 
socios comunitarios. Tratar 
de acadalo non será exercicio 
estéril agora, todo o contra-
rio, faise preciso recompoñer 
o tecido produtivo coa vista 
posta cara adiante, sen mirar 
polo retrovisor mais que para 

evitar os erros cometidos e 
encarar o futuro cunha eco-
nomía máis industrializada, 
produtiva, xusta e sostible. 
Porque a produtividade non 
se acada coa precarización 
do emprego, senón que pasa 
por adaptar a economía ao 
mundo que ven, multicolor -
verde e morado- coa reserva 
dun vagón no tren europeo 
do New Green Deal. 
 
En Galicia o momento pre-
Covid-19 pode calificarse de 
transición económica silen-
ciosa. O 2019 non fora un mal 
ano, aínda que peor do espe-
rado, pois  o crecemento 
igualouse co estatal, unha vez 
esgotado o diferencial de pro-

A recuperación non 
será automática e 
está envolta nun halo 
de incerteza 
condicionado polos 
posibles rebrotes ata 
atopar o remedio que 
garanta a inmunidade 
de grupo

Fin de etapa,  
non do Camiño 
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de mercados de alimen-
tos. As traballadoras das 
residencias de anciáns 
cun valor -na guerra par-
ticular que sofreron- de-
mostrado moito máis alá 
do que é esixíbel. En fin, 
na parte máis pretendi-
damente moderna da 
economía, aquelas mulle-
res que teletraballando 
combinaban como po-
dían horario, espazo e 
paciencia con fillos confi-
nados e probabelmente 
cun compañeiro tamén 
confinado: o teletraballo 
en familia debeu ser 
magnífico nunha vivenda 
de 90 m2 con dous nenos 
-con clase on line- e ou-
tras dúas estancias con 
ordenadores e servizo 
(fluído?) de telecomuni-
cación. 
  
A desigualdade social en-
tre os distintos  sectores 
sociais, aínda dentro da 
clase dos traballadores, 
fíxose moito máis aguda 
no confinamento, e pare-
cían presupoñer que nas 
vivendas hai servizo in-

A CELEBRACIÓN DO DÍA 
DA PATRIA GALEGA 
DESTE ANO 2020 vén 
tinxida das cores do confi-
namento de tres meses 
que sofremos por mor da 
pandemia. O estado de 
alerta puido servir para 
amosar certas realidades 
que antes quedaban ocul-
tas para o público en xe-
ral. Os meios de comuni-
cación fixéronse eco e di-
fundiron as condicións 
de traballo e de entrega 
dos traballadores da sa-
nidade. De feito, e debido 
á explosión concentrada 
da pandemia, quedou en 
evidencia como, nalgúns 
casos, o traballo, en lugar 
dunha tarefa sanitaria, 
parecía un servizo de 
guerra: mesmo unha 
guerra na que eran esca-
sas as armas. 
 
Mais houbo outras heroí-
nas: as coidadoras nos fo-
gares das persoas depen-
dentes que de súpeto se 
viron na obriga de aten-
deren os confinados en 
calquer das condicións 
posíbeis, non foron reco-
ñecidas nen cunha cita 
nos meios de comunica-
ción. As labregas, gandei-
ras, carniceiras, transpor-
tistas, cociñeiras que sen 

nome de heroínas cum-
priron co traballo diario 
de mantemento das ex-
plotacións agrarias e todo 
o tecido produtivo asocia-
do garantindo a submi-
nistración de alimentos. 
As mulleres activas nal-
gún dos segmentos do 
sector pesqueiro, desde a 
produción directa (extrac-
tivo) até as de fábricas de 
conserva e transformados 
que traballaron a un rit-
mo acelerado para que 
non faltasen alimentos da 
pesca nos estabelecemen-
tos do ramo. 
 
As mestras que supriron 
coa súa dedicación a falta 
absoluta de meios e pro-
tocolos nun ensino desa-
parecido das aulas. As 
panadeiras que a pesar 
da propaganda/moda de 
facer pan no fogar, traba-
llaron sete días de cada 
semana para que non fal-
tase o pan en hospitais, 
lares e centros públicos. 
As repartidoras de todo 
tipo, incluíndo xornais, 
vendedoras, empregadas 

Debido á 
explosión 
concentrada da 
pandemia, 
quedou en 
evidencia como, 
nalgúns casos, o 
traballo, en lugar 
dunha tarefa 
sanitaria, parecía 
un servizo de 
guerra: mesmo 
unha guerra na 
que eran escasas 
as armas

As heroínas 
do confinamento

MARÍA DO 
CARME 

GARCÍA-NEGRO 

Doutora en Economía

corporado de atención 
aos residentes: léase as 
mulleres. Aseveramos 
que as medidas tomadas 
para  proporcionar servi-
zos no confinamento 
agudizaron a desigualda-
de. As condicións das vi-
vendas e as dotacións 
constituíron condicións 

de partida para acceder á 
información e á comuni-
cación imprescindíbeis 
nesa situación. Esas con-
dicións de partida foron 
nuns casos un atranco 
insuperábel para garan-
tir o acceso ao ensino de 
nenos confinados sen 
meios, sen axuda fami-
liar e cunhas redes de te-
lecomunicación creadas 
para veren os debuxos 
animados. Por certo, bo-
touse en falta un uso dos 
meios públicos de comu-
nicación para algo máis 
que para propaganda e 
divertimento. Ben puide-
ron ser utilizados para 
impartir a través das 
canles existentes, en ho-
rario de 24 horas, clases, 
xa que o televisor está 
por toda a parte. 
 
As heroínas foron e se-
guen a ser moitas máis 
mulleres que as de bata 
branca, sen botar enriba 
das citadas nada pareci-
do a un demérito. Agora 
queda - e algo se puido 
aprender- axudar a con-
verter as heroínas en tra-
balladoras con condi-
cións de traballo dignas, 
só porque, mellorando 
elas, mellora a sociedade 
de todas. 
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zos e dentro deste no co-
mercio, os servizos per-
soais e algúns servizos em-
presariais (formación, re-
cursos humanos…).  
 
Doutra banda as mulleres 
empresarias e emprendedo-
ras atópanse con algunhas 
dificultades específicas liga-
das ao seu rol de xénero: 
 

•O acceso ao crédito, impí-
delle afrontar proxectos de 
maior envergadura que re-
quiren un investimento ini-
cial alto. Esta dificultade 
ten unha dobre vertente: 
unha ligada á visión  este-
reotipada que as entidades 
financeiras teñen sobre as 
funcións sociais e as capaci-
dades das mulleres e outra 
coa relación das mulleres 
co diñeiro, afeitas manexar, 
só, o diñeiro pequeno da 
unidade de convivencia que 
lles frea a capacidade de 
asumir riscos relacionados 
co investimento. 

 
•O crecemento lento ou ine-
xistente dos seus negocios 
tanto polas dificultades de 
acceso ao crédito como pola 
falta de apoio das persoas da 
súa unidade de convivencia.  

 
•A falta de hábito para ac-
tuar e interactuar cun me-
dio moi  masculinizado cu-
xos códigos están intima-
mente asociados cos valo-
res, actitudes e 
comportamentos derivados 
da socialización masculina.  

 
•A practicamente imposible 
conciliación da vida persoal 
e profesional mentres a tota-
lidade das tarefas de aten-
ción e coidado sigan recaen-
do nas mulleres e o modelo 
de uso de tempos e realiza-
ción do traballo da activida-
de empresarial estea organi-
zado en función da dispoñi-
bilidade masculina. 

O PROGRAMA WOMAN 
EMPRENDE da Universi-
dade de Santiago de Com-
postela naceu co obxecti-
vo de impulsar o espírito 
emprendedor e a creación 
de empresas promovidas 
por universitarias. 
 
A innovación e o empren-
demento contribúen a 
romper o teito de cristal 
que, máis veces das desexa-
das, frustra as ilusións das 
mulleres que saen das au-
las cara ao mercado labo-
ral. A sociedade do século 
XXI, a do coñecemento, 
non debe ser allea a este fe-
nómeno. As administra-
cións públicas, entidades fi-
nanceiras, e outros orga-
nismos e institucións son 
conscientes da necesidade 
e as oportunidades que 
ofrece acompañar a em-
presas dirixidas por mulle-
res; resaltar entre outros, o 
Programa de Axudas Eme-
ga da Secretaria Xeral da 
Igualdade  da Xunta de Ga-
licia, que está destinado a 
apoiar e promover o em-
prendemento das galegas. 
 
Woman Emprende, ten co-
mo obxectivo fundamental 
fomentar o emprendemento 
feminino e a transferencia de 
coñecemento á sociedade, 
apoiando ás iniciativas em-
prendedoras e a xeración de 
novos proxectos empresa-
riais liderados por mulleres.  
 
A misión de Woman Em-
prende é conseguir unha 
representación das mulle-
res no emprendemento 
universitario acorde coa 
súa cota de participación 
na poboación universitaria. 
Todo isto partindo da situa-
ción de inferioridade da 
que parten as mulleres pa-
ra realizar esta actividade 
emprendedora, tanto por 
unha cuestión de mentali-
dade herdada por séculos 
de  androcentrismo,  como 
pola propia contorna social, 
tendente a crear teitos de 
cristal permanentes alí on-
de as mulleres tentan des-
tacar. De feito, o contexto 

recuperemos, recoñeza-
mos e estimemos, como 
propias, as actitudes, com-
portamentos e valores de-
rivados da socialización 
para “ser muller”, así co-
mo as aprendizaxes obti-
das a través da detenta-
ción, case en exclusiva, das 
actividades domésticas. 
 
A actividade emprendedora 
das mulleres aumentou 
bastante nestes últimos 
anos (practicamente un 
30% nos últimos 10 anos) 
aínda que a súa presenza 
representa aproximada-
mente un cuarto da totali-
dade da actividade empre-
sarial, estando aínda lonxe 
do equilibrio coa masculina.  
 
Os feitos que caracterizan a 
actividade empresarial  das 
mulleres son: 
 

• O pequeno tamaño das 
súas empresas. Na maior 
parte dos casos non contan 
con ningunha persoa ou 
empregan a menos de 5 
persoas traballadoras e só 
en moi contadas ocasións 
teñen empresas con máis 
50 persoas traballadoras. 
Isto parece indicar que o 
autoemprego está a ser un-
ha vía de acceso ao empre-
go para as mulleres que 
atopan excesivas barreiras 
ou dificultades para empre-
garse por conta allea. 

 
•As empresas créanse con 
escasos recursos tanto fi-
nanceiros como técnicos, 
atopándose a posteriori 
con dificultades e escasa 
capacidade para consoli-
darse e crecer. A mortali-
dade das empresas de mu-
lleres é maior que a das 
empresas dos homes. 

 
•A actividade empresarial 
está moi segmentada. Con-
céntrase no sector servi-

Woman Emprende 
ten como obxectivo 
fundamental 
fomentar o 
emprendemento 
feminino e a 
transferencia de 
coñecemento á 
sociedade, apoiando 
ás iniciativas 
emprendedoras e a 
xeración de novos 
proxectos 
empresariais 
liderados por 
mulleres

A  experiencia compartida da  
USC co  emprendimento feminino

EVA LÓPEZ 
BARRIO  

Programa Woman 

Emprende da USC

•A escasa conciencia que as 
mulleres teñen das capaci-
dades asociadas e derivadas 
do seu proceso de socializa-
ción e que resultan útiles 
para os novos modelos de 
organización empresarial. 
 
Pero tamén temos que re-
saltar o que denominamos 
“estilo de dirección femini-
no”,  que podemos resumir 
en nove características que 
as mulleres poñen en prác-
tica en moitísima maior 
medida que os homes: 

 
•O interese polas persoas. 

 
•A sensibilidade cara ás 
necesidades das mulleres 
traballadoras. 

 
•Investimento na forma-
ción profesional dos traba-
lladores e das traballadoras. 

 
•A orientación cooperativa. 

 
•A perspectiva global. 

 
•A comunicación aberta. 

 
•O recoñecemento das in-

quietudes doutras persoas. 

 
•O interese na calidade do 
ambiente. 

 
•O uso da intuición. 
 
Tom  Peters, afirma que as 
mulleres son menos xerár-
quicas e máis flexibles, es-
tán orientadas cara aos gru-
pos, son rápidas na actua-
ción e xeran unha comuni-
cación fluída, o que se 
explica a través do feito de 
que a socialización femini-
na, contraria ao éxito per-
soal e ao logro por encima 
de todo, propicia que as mu-
lleres prioricen o compartir 
ao estar no lugar do éxito e 
do brillo social e profesional.  
 
Iso, tradúcese na súa posición 
no centro da empresa e na 
tendencia para estruturar as 
súas empresas en forma de 
redes (grupos ou equipos que 
traballan cara a un fin común) 
en lugar de formalizar unha 
estrutura xerárquica que lles 
resulta allea ou en todo caso 
que as conduce a lembrar que 
elas son as subordinadas.  
 
Todo isto permite que flúa a 
comunicación en múltiples 
direccións e que esa estru-
tura menos formal e máis 
flexible adáptese con máis 
facilidade aos cambios, as-
pecto indispensable para 
manterse no mercado. 
 
En definitiva, pode dicirse que 
as mulleres achegan á activi-
dade empresarial un conxun-
to de actitudes e valores, pro-
duto tanto do seu proceso de 
socialización como do desem-
peño das actividades domésti-
cas, que na configuración ac-
tual da actividade económica, 
en xeral, e da profesional, es-
pecificamente, resultan de 
gran utilidade para resolver 
as situacións de traballo da 
sociedade informacional. 
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da actividade emprendedo-
ra e empresarial está en-
marcado nun modelo de 
actuación masculino e as 
mulleres ven obrigadas a 
comprender e, en moitos 
casos para asumir sen dis-
cusión, se queren estar nel.  
 
Con todo é importante que 
as mulleres saibamos cal é 
a orixe de moitas das difi-
cultades coas que nos ato-
pamos nesta situación e 
desenvolver estratexias 
non só para afrontala se-
nón tamén para cambiala e 
crear un modelo de activi-
dade empresarial que teña 
en conta os aspectos útiles 
da socialización masculina 
e da feminina, contribuín-
do desta forma para cons-
truír unha sociedade máis 
xusta e igualitaria. 
 
Unha das formas de logra-
lo require que as mulleres 
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CUANDO EL 14 DE MARZO 
SE DECLARABA EL ESTA-
DO DE ALARMA EN ESPA-
ÑA, se abrían frente a toda la 
ciudadanía escenarios inédi-
tos, inciertos y volátiles, esce-
narios que siguen abriéndo-
se tras el regreso a la “nueva 
normalidad”. Normalidad en 
la que parece existir un con-
senso unánime de que es 
más que probable que a la 
crisis sanitaria le seguirá una 
crisis social y económica, 
consenso que también se ex-
tiende al atribuir a las admi-
nistraciones públicas un pa-
pel fundamental para fijar 
las claves que minimicen los 
daños y posibiliten una me-
jor situación. Por ello, al mar-
gen de la dimensión sanita-
ria, debemos preguntarnos 
qué Galicia nos espera tras la 
pandemia, cómo debería ser.   
 
Una Galicia digital. El nivel 
de digitalización de las ad-
ministraciones, empresas y 
ciudadanía ha marcado una 
diferencia significativa du-
rante el confinamiento, pero 
también ahora. El efecto di-
namizador de la digitaliza-
ción como consecuencia del 
Covid-19 ha impulsado con 
fuerza la transformación di-
gital, para facilitar la conti-
nuidad de la actividad em-
presarial y el mantenimien-
to de los servicios básicos a 
la ciudadanía, elemento cla-
ve en este punto ha sido la 
incorporación a la modali-
dad de teletrabajo. Pero el 
impulso no puede quedarse 
ahí ,́ debe convertirse en es-
trategia definitiva de im-
plantación de esa transfor-
mación, que más que digi-
tal, es cultural. 
 
Una Galicia emprendedora. 
En la que las iniciativas de 
negocio, el desarrollo del 
tejido empresarial encuen-
tren acogida, sin cargas ad-
ministrativas innecesarias, 
plazos excesivamente pro-
longados en el tiempo, de-
salentando la iniciativa de 
actividad económica. Una 
Galicia en la que aquellas 
personas emprendedoras 
puedan arriesgar sin sopor-
tar más dificultades de las 
que ya conlleva el empren-
dimiento. Una Galicia en la 
que se ponga en valor la in-
dustria, en la que se cree 
empleo y se dinamice la 
economía. 

de un nuevo modelo de go-
bernanza. Resiliente, por-
que la capacidad de resilien-
cia ha sido clave en el duro 
momento vivido, pero toda-
vía lo será más para avanzar 
hacia el futuro, debemos ser 
capaces de evaluar y planifi-
car las líneas de acción, anti-
cipándose a los cambios, y 
adaptarse ante los constan-
tes cambios que estamos ex-
perimentando en estos 
tiempos inciertos.  
 
Una Galicia igualitaria e in-
clusiva. Que garantice la 
igualdad de derechos entre 
todas las personas, y que 
centre su atención en la bre-
cha de género que, aunque 
algunos se nieguen a reco-
nocer, existe y que puede 
agravarse en el contexto de 
crisis social y económica, en 
la que las mujeres se ven 
más afectadas. Pero no sólo 
la brecha de género, sino en 
la igualdad en general, dan-
do a todas las personas el lu-
gar que merecen, en espe-
cial a los colectivos más des-
favorecidos, pues el Covid-19 
todavía ha intensificado más 
las desigualdades preexis-
tentes y si no se toman medi-
das en tiempo real el escena-
rio será todavía peor.  
 
Vivimos tiempos líquidos, y 
por ello la Galicia post-covid 
debe ser mejor, digital e in-
novadora, igualitaria e inclu-
siva, sostenible y emprende-
dora, centrada en las perso-
nas y definiendo las políticas 
públicas orientadas a tal fin. 
Por eso debemos recordar 
que no todo es aplaudir, es 
necesaria la altura de miras 
que la grave situación exige 
¿A quién corresponde esta 
obligación? A todos y a to-
das, a la ciudadanía gallega 
en su conjunto como una so-
ciedad fuerte, cohesionada y 
alineada con los objetivos de 
futuro, pero, sobre todo esta 
obligación corresponde al 
Sector Público, estatal, auto-
nómico y local, también al 
instrumental. Porque los re-
cursos públicos deben asig-
narse en base a la definición 
de prioridades en las políti-
cas públicas y sólo así, tejien-
do redes, no sólo entre las 
administraciones, sino tam-
bién con la sociedad civil y 
mediante la colaboración 
público-privada conseguire-
mos una Galicia mejor.   

Y después de la 
pandemia, ¿qué Galicia 

debemos esperar?

CONCEPCIÓN 
CAMPOS 
ACUÑA 

Doctora en Derecho y 

Secretaria de 

Administración Local
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Una Galicia innovadora. 
Porque la innovación es 
transversal, afecta y mejora 
a todas las dimensiones de 
la vida de los ciudadanos, 
esfera pública y privada, y 
para ello es necesario adop-
tar medidas para captar y 
retener el talento (que es 
mucho) de tantas personas 
que tienen que plantearse si 
deben abandonar esta tie-
rra para buscarse un futuro 
mejor. Pero también apos-
tar por la innovación, desti-
nando los recursos suficien-
tes a la investigación y desa-
rrollo, la creatividad que 
exige la innovación debe 
acompañarse de los medios 
que la hagan posible. 
 
Una Galicia sostenible y re-
siliente. Porque Galicia no 
puede dejar pasar sin más 
los compromisos de la 
Agenda 2030 materializados 
en los Objetivos del Desarro-
llo Sostenible (ODS), que tra-
zan la agenda para los próxi-
mos 10 años y que requiere 

rrible, foino o Coronavi-
rus, nos aparta do esen-
cial; sentir a unión do 
noso pobo ante a fatali-
dade, e encomendados 
con liturxia ancestral 
aderezada con pócima 
embruxada, en comu-
ñón, con esa fereza que 
nos dá unha parte do 
noso sangue galego, 
aquela á que non lle 
quedou outra que emi-
grar, aquela que despois 
de toda unha vida fóra 
puido volver, e coa rabia 
que nos provocou sentir 
o desprezo provocado 
polos anos escuros, nos 
que a nosa lingua nai 
nos foi inxustamente 
arrebatada, somos capa-
ces unha e outra vez de 
saír de novo ao campo 
de batalla e loitar. 
 
Sen dubidar salvamos vi-
das; aí están os nosos sa-
nitarios, bombeiros, pro-
tección civil, corpos de 
seguridade. Sen dubidar 
abastecemos á poboa-
ción: aí están todos os 
que fixeron servizos 
esenciais e permitiron 
que non lle faltara nada a 
ninguén. Sen dubidar 
atendendemos as deman-
das urxentes: aí están os 
traballadores sociais, os 
psicólogos, todos e cada 
un dos empregados pú-
blicos que traballaron 
arreo, tamén os políticos, 
os bos e xenerosos… non 
me quero esquecer de 
ninguén. Sen dubidar co-
llemos folgos e avanza-
mos para facerlles fronte 
aos perigos. 
 
Hoxe é o Día de Galicia e 
de todos e cada un dos 
galegos e galegas que loi-
taron unidos para que 
saíramos, como de tantas 
outras que xa levamos ao 
lombo, desta profunda 
escuridade. Apartando 
sempre as negras som-
bras ao  paso firme da 
unidade, e iluminando 
con sorrisos aos cami-
ñantes fartos de chorar.  
Os meus parabéns a to-
dos e a todas e o meu 
agradecemento eterno.  
Xuntos somos máis for-
tes, non o esqueceremos. 
Viva Galicia, viva a nosa 
xente,  hoxe, mañá e 
sempre! 

ESTE 25 DE XULLO DE 
2020 ven acompañado 
dunha negra sombra que 
nos asombrou a todos, e 
aínda que debido á crise 
sanitaria provocada pola 
COVID 19 non poidamos 
facer a festa que desexa-
ramos con todos os fas-
tos que se merece nesta 
data tan importante para 
os que sentimos esta te-
rra singular como nosa, 
a única e a mellor, non 
podemos deixar de facer 
fincapé no significado 
tan profundo que ten po-
der seguir celebrando 
outro ano máis o día 
grande de Galicia. 
 
Quizais sexa necesario 
que todas e todos recapa-
citemos a soas, e lembre-
mos  sempre este ano da 
pandemia para que así 
poidamos enfeitizar nos 
valores que herdamos dos 
nosos maiores, e concluír 
que non só debemos se-
nón que merecemos sen-
tírmonos orgullosos deste 
marabilloso pobo galego, 
que en momentos difíciles 
como os que por desgraza 
nos tocou vivir se ergue 
con solidariedade, pensa 
en como saír e non se 
quebra polo medo ou a 
desesperanza (xa o de-
mostrou co Prestige e co 
Alvia). Lembrar como so-
mos quen de levantar o 
voo aínda sen ás, para ato-
par unha saída onde se-
mella non habela e trasla-
dar aos que o necesiten as 
forzas e os alentos que se-
xan necesarios para que 
volvan saborear, cando fi-
nalmente se poida (malo 
será), as delicias da terra, 
do mar, dos montes, ou 
dos rios que nos viron na-
cer,  e admirar e gozar a 
vida que nos tocou vivir, 
mentres soa unha gaita,  
aínda que chova. 
 
Xa o dixo Castelao: “O 
home que dubida e teme 
no intre de realizar o 
ideal que predicou e non 
ten coraxe para manter-
se no seu posto de peri-
go, ou e un farsante ou é 
un coitadiño”. 
 
Nin farsantes nin coita-
diños somos os galegos 
e galegas, máis ben o 
contrario. Estamos toca-

dos dende o berce cunha 
variña máxica que nos 
fai invencibles, por iso 
somo fillos dos trasnos e 
das meigas, e nin o 
acontecemento máis te-

Hoxe é o Día de 
Galicia e de todos 
e cada un dos 
galegos e galegas 
que loitaron 
unidos para que 
saíramos, como 
de tantas outras 
que xa levamos ao 
lombo, desta 
profunda 
escuridade. 
Xuntos somos 
máis fortes

Recordo a Rosalía: 
“Sombra que sempre 

me asombra”

MARÍA OFIR 
ABOY GARCÍA 

Secretaria de 

Administración Local
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de enorme complicación y 
dramatismo en lo familiar, 
fruto de las experiencias vi-
vidas con motivo del esta-
llido de la  Guerra Civil es-
pañola y la inmediata sali-
da de Seoane, al exilio que 
le llevará a Buenos Aires 
en donde Maruxa se reuni-
rá con él a los pocos meses.  
El comienzo de una nueva 
vida en el continente ame-
ricano, que ha sido asom-
brosamente fructífera  en 
lo artístico, y en lo perso-
nal.  En todo ese tiempo, 
más de cuarenta años jun-
tos, Maruxa fue el principal 
soporte para Seoane; para 
él, la mejor confidente y  
consejera,  parte indispen-
sable en el desarrollo de su 
obra y proyección. Asimis-
mo también fue su inspira-
ción; el ejemplo, el símbolo 
que representa la fuerza  y 
la solidez de la mujer galle-
ga, que tanto idealiza y re-
presenta en su obra.  A par-
tir de 1979, Maruxa, en soli-
tario, tuvo que aprender a 
vivir de nuevo, aunque su 
horizonte y objetivos no va-
riaron; hasta el final de su 
vida mantuvo  la misma fi-
delidad a Seoane y dedicó 
todos los esfuerzos a la 
agrupación de su legado: 
obra y archivos, con fines 
claros y con la intención de 
permanencia en Galicia.  
 
En otro plano distinto pero 
igualmente conclusivo, 
Chus Blanco, era para Xai-
me Quessada, la compañe-
ra cómplice, la mujer de 
gran formación intelectual, 
amante del arte, y con ex-
traordinarias capacidades 
para el dibujo, llegaron a 
compartir presencia en 
una exposición colectiva en 
homenaje al pueblo pales-
tino en la galería Toisón de 
Madrid, en 1967. 
 
Cuando se conocieron, en 
1966, Chus estudiaba ar-
quitectura en Madrid, y 
era una de las escasísimas  

EN LOS PASADOS MESES 
DE RETIRO, que en su par-
te positiva me permitieron 
revisar con calma mis li-
bros y ordenarlos, pude 
gracias a esa circunstancia 
acceder a los recuerdos que 
provoca la revisión de una 
biblioteca y, de paso, redes-
cubrir ejemplares que me 
volvieron a sorprender por 
su rareza y por su vincula-
ción a momentos determi-
nados del pasado: revistas, 
catálogos, monografías, do-
cumentos diversos, infor-
mación guardada sobre el 
arte y los artistas, en algu-
nos casos,  curiosos ejem-
plares que fui comprando  
a partir  de los años  seten-
ta, y que desde  entonces 
seguiría coleccionando y 
transportando desde pun-
tos geográficos dispares. 
Todos ellos son ahora la 
mejor de las referencias de 
innumerables recorridos 
por museos y galerías de le-
janas partes del mundo y 
de encuentros y trato con 
personajes fascinantes, que 
permiten trazar una histo-
ria que enriquece la exis-
tencia. En este tiempo, de 
aislamiento, también me 
adentraba, una vez más, en 
la obra de Xaime Quessada 
con motivo de la prepara-
ción de la exposición re-
trospectiva que el Museo 
de Pontevedra le dedicará 
próximamente.  
 
En esa mirada al pasada, 
repasé, de nuevo,  la colec-
ción de libros de  Seoane, 
que comprende una exten-
sa parte de su labor edito-
rial y gráfica, catálogos de 
sus primeras exposiciones 
en Buenos Aires,  y de las 
últimas que llevó a cabo en 
vida, que recibí, a princi-
pios de  1979, de su mano, 
cuando le conocí en A Co-
ruña. Posteriormente, su 
mujer, Maruxa, me siguió 
proporcionando puntuales 
publicaciones sobre el ar-
tista,  algunas con afectuo-
sas dedicatorias. 
 
En esa confluencia  encon-
tré algunos paralelismos 

ensayística. Y todo ello des-
de la adopción de lengua-
jes estéticos contemporá-
neos, con la intención de 
ofrecer una visión cosmo-
polita de una Galicia abier-
ta al mundo y que sentían  
universal.  
 
Al hilo de esas reflexiones, 
y valorando el alcance, que 
en algunos casos, ha tenido 
la labor de algunas muje-
res de artistas, como es el 
caso de Maruxa Seoane,  y 
de Chus Blanco, mujer de  
Xaime Quessada, me viene 
a la memoria aquella expo-
sición que la Fundación 
Tapies dedicó en 2018 a 
Teresa Barba, compañera 
de Antoni Tapies, titulada 
T de Teresa, en la que se 
manifestaba como la espe-
cial relación  que existía  
entre ellos, había dado lu-
gar  a una serie de obras: 
Serie Teresa (1966), y la co-
lección de litografías y lito-
collages reunidos en Cartas 
para Teresa (1971). 
 
Y desde ese espíritu de visi-
bilizar el perfil de estas ex-
traordinarias aliadas de los 
artistas, que nunca debe 
ser minimizado, se proyec-
ta en estos días,  en la Fun-
dación Eugenio Granell, 
una exposición, que abun-
da en la personalidad de 
Maruxa Seoane,  planteada  
por el profesor y artista 
Juan de la Colina, y produ-
cida por la Fundación Luís 
Seoane. La  descripción de 
su figura a través de una 
importante colección de fo-
tografias, documentos y 
óleos,  revela una imagen  
nítida, completa, y necesa-
ria, de quien constituyó el 
gran apoyo de Seoane, tan-
to en el aspecto humano 
como en el artístico.  
 
Toda una vida juntos que 
se inicia en los años de la 
adolescencia y que trans-
curre por momentos difíci-
les y de bonanza; algunos 

Chus Blanco era 
para Xaime 
Quessada la 
compañera 
cómplice, la mujer 
de gran formación 
intelectual, amante 
del arte y con 
extraordinarias 
capacidades para el 
dibujo. Llegaron a 
compartir presencia 
en una exposición 
colectiva en 
homenaje al pueblo 
palestino en la 
galería Toisón de 
Madrid, en 1967

Compañeras de vida
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Contemporánea

alumnas en aquellas clases  
en donde abundaban los 
chicos; y una vez finalizada 
la carrera, en 1971, una 
pionera en su profesión, en 
Galicia; una mujer de   
mentalidad libre y adelan-
tada a su tiempo, capaz de 
caminar al lado de Quessa-
da, de compartir los mis-
mos  ideales políticos, y el 
entusiasmo por los largos 
viajes, casi expediciones, 
en los que el principal mo-
tivo era el deseo de  cono-
cimiento de otras culturas 
y la necesidad de sentir la 
libertad;  esa pasión les lle-
vó a vivir intensos episo-
dios:  recorridos por Euro-
pa, por los países del Medi-
terráneo, de  Oriente Me-
dio y América:  México y 
los EE. UU.  La condición 
profesional de Chus, como 
arquitecta, influyó en la 
forma de vida de ambos y 
en algunos momentos de 
la obra de Quessada, en la 

que se producen unas 
transformaciones que in-
tuimos parten de su pre-
sencia y que afloran en los 
años finales de los sesenta 
y mitad de los setenta. Del 
mismo modo, ese influjo 
benefactor proporciona la 
estabilidad que el artista 
necesitaba para afrontar 
su  labor creativa con la in-
tensidad acostumbrada.    
En los talleres de  C´an 
Senyora, en Ibiza y  Lucen-
za, en las proximidades de 
Ourense, Chus, conformó  
los espacios de vida  y tra-
bajo para Quessada y la fa-
milia que habían creado: 
su hijo Xaime, había naci-
do en 1975; y conociendo a 
fondo la personalidad arre-
batadora e intensamente 
activa de Xaime y la dedi-
cación total a su obra, ella 
supo estar a su lado,  sin 
perder nunca  su propia 
identidad. Su presencia ha 
quedado reflejada en la 
obra de Quessada, en aque-
llas pinturas del periodo 
ibicenco en las que el artis-
ta  expresa  la intimidad de 
los momentos familiares. 
 
Por las circunstancias 
acaecidas en los últimos 
años, Chus Blanco ha te-
nido que ponerse al fren-
te de un nuevo cometido 
y lo está llevando a cabo 
con empeño y seguridad;  
difudir  el  legado  artísti-
co de Quessada y de su 
hijo Xaime, mantener vi-
vos sus ideales, actuando 
tal y como él hubiese 
querido, siguiendo fiel-
mente los principios que 
el artista tenía para su 
obra y la de su hijo y que 
era, en buena parte, el 
deseo de formar parte de 
un destino público y que 
esta pasase a Galicia a 
través de las institucio-
nes  Y ella, desde la Fun-
dación Xaime Quesada 
Blanco, mantiene esos  
deseos guardando  fiel-
mente su memoria.  
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en los dos artistas de ex-
traordinarias trayectorias, 
quienes tuvieron el apoyo 
incondicional de sus muje-
res, grandes compañeras 
de vida y determinantes en 
sus recorridos creativos. 
Aun con personalidades 
opuestas  y pertenecientes 
a realidades y épocas dis-
tintas, a ambos les movie-
ron similares fundamen-
tos: la lucha por las liberta-
des, el enfrentamiento a los 
totalitarismos, la fidelidad 
inquebrantable a Galicia,   
la investigación y recupera-
ción de su historia, cuyos 
resultados plasmaron  en 
la pintura, el dibujo, el mu-
ralismo, la obra gráfica, la 
creación literaria, poética y 
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EN LOS DÍAS DE CONFINA-
MIENTO, cuando desde los 
medios informativos nos ate-
rrorizaban con la malignidad 
de un virus, causante de millo-
nes de muertos y de la consi-
guiente catástrofe económica, 
con la desconfianza añadida de 
un Gobierno indeciso, comencé 
a leer un libro, La Gran Arma-
da, de los profesores Colin Mar-
tin y Geoffrey Parker, a varios 
de cuyos colaboradores conocí 
en la Biblioteca Nacional, cuan-
do recopilaba datos para mi te-
sis doctoral.  
 
Del muy interesante y bien do-
cumentado texto, llamó mi 
atención que entre los restos de 
dicha Armada, se encontrara 
un plato que mostraba al Santo 
Patrón de España, el guerrero 
Santiago, que sobre su insepa-
rable caballo tordo, espada en 
alto y la capa al viento, luchaba 
contra las olas, tras las que se 
encontraban los enemigos de 
nuestro país.  
 
El tema del libro son las amena-
zas encubiertas, los ataques in-
necesarios, bajo los que se es-
condía la codicia de unos seres 
mezquinos, y la defensa de un 
gran imperio por sus gentes he-
roicas, dirigidas por un rey sa-
bio, justo y entregado, que tomó 
la única decisión posible, en el 
momento que correspondía y 
todos, hasta los vientos, se con-
fabularon contra ellos. Una his-
toria de derrota, no de vencidos, 
sí de valor, heroísmo, solidari-
dad, hermandad condenados 
por una suerte adversa. 
 
Según me iba adentrando en la 
lectura, llegué a la conclusión, 
que los acontecimientos de 
1588 y la realidad actual se ase-
mejaban bastante. Por un lado, 
el valor, la lealtad, la solidaridad, 
de los que luchan, y por otro, no 
los defensores de España, ho-
nestos y cumplidores, si no sus 
enemigos, dirigentes codiciosos 
sin escrúpulos, ambiciosos de 
dominio y poder a costa del 
pueblo al que juraron servir y 
evitar sufrimientos. 
 
Los actuales jerarcas, con ar-
mas distintas, aunque igual-
mente letales, destruyen las 
mentes mediante la manipula-
ción malintencionada. Al con-
trario de las tormentas mari-
nas, ellos fraguan durante años 
sus planes maléficos, utilizando 
como mortíferos proyectiles, 
embrutecedores de masas : la 
educación y la televisión.  

miembros del Gobierno ornan 
sus apariciones públicas. Entre 
todos destaca, por su terrible pre-
monición, el gran cuadro que uti-
liza como fondo el presidente 
cuando nos  explica su gestión, y 
representa  unos perros faméli-
cos hurgando en las basuras. 
 
Cuanto más ignorante es un 
pueblo mejor se manipula, con 
ideas prefabricadas contrarias 
a la realidad histórica, que en 
este caso, tiene una sola ver-
sión. Así, después de varios me-
ses bombardeados con dispa-
rates opuestos a toda razón, 
verdad y libertad, estamos ante 
un arranque de furia, digno del 
más enfervorecido movimien-
to talibán, que lleva a la des-
trucción de los símbolos princi-
pales de nuestra civilización. Se 
echan abajo las estatuas del 
mejor rey que hemos tenido : 
Isabel de Castilla, probable-
mente por haber sido la hace-
dora de la unidad de España, 
que ahora se trata de desmem-
brar. Isabel, fue una auténtica 
mujer del Renacimiento, fo-
mentó el arte y la cultura en to-
das sus vertientes, además de 
sus logros políticos y su aguda 
visión al sufragar la epopeya 
colombina. Un ejemplo a se-
guir por todas las mujeres, por 
su inteligencia,  independencia, 
valentía, capacidad de trabajo, 
seriedad, honradez, sobriedad, 
todo lo contrario a la mujer 
subvencionada y malviviente 
que tratan de imponernos. 
Tampoco Colón escapa al furor 
iconoclasta, incluso al grandísi-
mo Velázquez, orgullo patrio, 
se le trata de fascista, esclavista. 
Todo ello fruto de la ignorancia 
absoluta, que condena, precisa-
mente a los ignorantes a la ma-
nipulación y a la esclavitud, por 
parte de unos dirigentes per-
versos, que los utilizan como 
brazo ejecutor.  
 
A pesar de todo, debemos de 
ser optimistas, Santiago está de 
nuestro lado. Él llegó en un 
barco, milagroso, de piedra, 
que cambió por un elegante 
caballo, para acudir en nuestra 
ayuda, durante siglos, sin bajar 
nunca la espada. Ahora, ha co-
menzado a dirigir nuestras na-
ves hacia puerto seguro, en el 
que las ratas, cargadas con su 
botín tratarán de escabullirse y 
eludir responsabilidades. Abra-
mos nuestro corazón y nues-
tras mentes  para lanzar, hoy 
como ayer, el grito de guerra 
contra tanto abuso “Santiago y 
cierra España”. 

Cuanto más ignorante 
es un pueblo 

mejor se manipula

ROSA ELVIRA 
CAAMAÑO 

FERNÁNDEZ 

Pintora. 

 Profesora titular de 

la Universidade de 

Vigo

APÓSTOL 

20 
20

 
Educación y televisión que, en 
nuestro país, podrían calificarse 
como armas de destrucción 
masiva, ya que atacan las bases 
de la buena convivencia y de la 
concordia, fomentando la igno-
rancia y la violencia, con la exal-
tación de los peores vicios, em-
pezando por: la codicia, la luju-
ria, la  envidia, la ira, la  pereza, 
la gula y que no falte la sober-
bia. En ambas, educación y tele-
visión, se desprecia la vida ho-
nesta y tranquila, el ser buena 
persona, trabajadora, respetuo-
sa de los demás, al contrario los 
únicos valores son los materia-
les y se consiguen siempre de 
forma ilícita.  
 
Tampoco la cultura escapa al va-
rapalo. En arte, cuando la intelec-
tualidad más avanzada y el públi-
co, a nivel internacional, se han 
percatado del camelo de las van-
guardias y sus funestas conse-
cuencias, aquí seguimos con lo 
“políticamente moderno”, que 
no deja de ser otro agujero por 
donde se cuela el dinero público. 
Una buena muestra es la selec-
ción de cuadros, con la que los 

que nos realiza como se-
res humanos libres e no 
que non se nos pode pe-
nalizar polo feito de ser 
mulleres. Cómpren medi-
das inmediatas que ga-
rantan a igualdade de 
oportunidades no espazo 
do emprego e fagan que 
se provoque un cambio 
cultural para o reparto 
nas tarefas domésticas.  
 
No VIII congreso da 
“Unión Xeral de Traballa-
dores” de maio de 1905, 
Virginia González, unha 
obreira do sector do cal-
zado de Bilbao, esixía a 
modificación da lei do 
Traballo de Mulleres e 
Nenos de 1900 en rela-
ción coas melloras do em-
prego das obreiras duran-
te o embarazo, pois proli-
feraban as enfermidades 
xinecológicas, os abortos 
e os partos prematuros e 
era alta a mortalidade in-
fantil. A súa reivindica-
ción provocou unha re-
forma da lei e esa gran re-
forma social alterou as ba-
ses sobre as que se 
constituía a familia obrei-
ra, entendéndose que a 
cuestión social tiña a súa 
orixe, sobre todo, na orga-
nización da vida privada e 
familiar dos traballadores.  
 
Se a comezos do século XX 
foi posible que a cuestión 
social se convertese nunha 
cuestión de xénero, máis 
de 100 anos despois e nun-
ha nova sociedade que tivo 
que pasar unha pandemia 
para ser consciente de que 
a conciliación non trouxo 
máis igualdade, non poden 
existir barreiras para co-
mezar a traballar xa na co-
rresponsabilidade.  
 
Debemos rachar co modelo 
patriarcal de familia. E o 
camiño non é outro que a 
corresponsabilidade de 
mulleres e homes no coida-
do e nos labores familiares, 
desmontando esa idea -e 
revertendo eses datos dos 
que falaba ao principio- de 
que os homes son os prin-
cipais sustentadores econó-
micos e as mulleres as 
principais responsables do 
mantemento da familia 
dentro do fogar. Poñámo-
nos canto antes mans á 
obra; estamos a perder un 
tempo precioso. 

HAI TEMPO QUE O PEN-
SO EN VOZ BAIXA. Pasado 
o confinamento obrigato-
rio pola COVID-19 e tendo 
moi presentes as súas con-
secuencias, gostaríame 
que este artigo servise pa-
ra lle dar voz alta ao meu 
pensamento, que non é ou-
tro que a conciliación era 
un engano. 
 
Busquei e recorrín aos da-
tos dunha enquisa feita 
por unha asociación a 
máis de 5.000 persoas: An-
tes do confinamento, a ta-
xa de ocupación era 9 pun-
tos porcentuais maior en-
tre os homes; despois, as 
taxas baixaron ao 67% pa-
ra os homes e ao 62% para 
as mulleres, pero a dife-
renza seguía a existir. An-
tes do confinamento, re-
partíanse os proxenitores 
as actividades de ocio con 
fillas e fillos e, en menor 
medida, tamén a compra, 
mentres que os labores 
dentro da casa e as activi-
dades educativas recaían 
moi maioritariamente nas 
mulleres; durante o confi-
namento, no 38% dos ca-
sos enquisados, os homes 
pasaron a ser os principais 
responsables da compra    
-unha ocupación fóra da 
casa- e as mulleres segui-
ron a ser maioritarias nos 
labores dentro do fogar, 
incluso nas familias nas 
que os dous proxenitores 
seguían a traballar. 
 
E que dicir do “experimen-
to” do teletraballo! Cantas 
mulleres traballando den-
de a casa, con fillas e fillas 
no mesmo espazo estu-
dando ou xogando e en-
cargándose das tarefas do 
fogar tal e como acabo de 
relatar! Non hai que ser 
unha “fenómena” para ver 
que esa nova normalidade 
(laboral e familiar) que 
nos agarda vai traer ter 
moitas máis dificultades 
para as mulleres. E se an-
tes a conciliación era un 
engano -porque as medi-
das de conciliación son 
utilizadas maioritariamen-
te polas mulleres e acaban 
reproducindo os roles de 
xénero-, de nada vai servir 
perpetuar un modelo 
inxusto que non soubo pri-
mar a autonomía e o de-
reito das mulleres a deci-
dir o seu proxecto de vida.  

 
Porque a mal chamada 
conciliación non é unha 
cuestión de nais ou de 
mulleres, é unha cuestión 
de persoas. De persoas 
que teñen dereito a equi-
librar o uso do seu tempo 
como elixan, sobre todo o 
tempo do traballo, que é o 

A mal chamada 
conciliación non 
é unha cuestión 
de nais ou de 
mulleres, é unha 
cuestión de 
persoas. De 
persoas que 
teñen dereito a 
equilibrar o uso 
do seu tempo 
como elixan

A conciliación non 
trouxo máis  igualdade, 

era un engano
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los retos menores que to-
davía tendremos que se-
guir enfrentando. 
 
En estos meses, todos he-
mos perdido.  
 
Todos hemos sufrido y todos 
nos hemos igualado una vez 
más, como seres humanos, 
en la constatación de que, 
como colectivo, seguimos 
dependiendo los unos de los 
otros, para poder sobrevivir 
y presumiendo que del es-
fuerzo de cada uno, indivi-
dual y comprometido, de-
penderá el éxito conjunto 
que nos garantizará superar 
esta difícil situación. Pero 
realmente no sé si todos he-
mos aprendido, si sabremos 
cumplir con nuestras res-
ponsabilidades personales, si 
de esto saldremos mejores o 
reforzados, o si esta encruci-
jada de la vida nos servirá de 
verdad en el futuro para ha-
cer y enfrentar las cosas de 
un modo diferente y mejor. 
Quisiera creer que es así. 
 
Aunque como sociedad y co-
mo individuos nos cueste 
sacar lecciones de tiempos 
difíciles cuando estos toda-
vía no han terminado, pese 
a la incertidumbre, apren-
der y adaptarnos no es nece-
sariamente una opción, sino 
una consecuencia inevitable 
de estas circunstancias 
insólitas. A los que la vida ya 
nos sacudió con dureza en 
alguna ocasión anterior, sa-
bemos que replantear las 
prioridades y relativizar lo 
prescindible, no es solo un 
sano ejercicio a realizar, si-
no un arma de superviven-
cia que afortunadamente 
podemos y debemos activar 
para lograr recuperarnos de 
las peores situaciones.  
 
Para que la salida de esta 
crisis se produzca lo antes 
posible y con el menor nú-
mero de pérdidas colectivas, 
contamos con una comuni-
dad científica extremada-
mente capacitada, con me-
dios inmensamente avanza-
dos y con recursos altamen-
te desarrollados, además del 
valiosísimo capital humano 
que en tantísimos ámbitos 
está trabajando con el em-
peño de conseguir, más 
pronto que tarde, una solu-
ción no solo para vencer a 
este virus, si no para poder 
ir solventando la infinidad 
de problemas y consecuen-
cias que esta complicada 
pandemia ha provocado.  
 
A todos nos quedará seguir 
escalando etapas, con la 
mejor de las voluntades y 
con mucho sentido común, 
para que esta vez si, el 25 
de julio del año próximo, 
podamos celebrar que este 
día vuelva a ser en Galicia 
un gran día de fiesta. 

EN 1919, AS IRMANDA-
DES DA FALA REUNIDAS 
EN SANTIAGO DE COM-
POSTELA acordaron que 
el Día da Patria Galega se 
celebrase el 25 de julio, 
coincidiendo con la festivi-
dad del día del Apóstol 
Santiago. Pero no fue sino 
hasta el verano de 1920 
cuando se celebró por pri-
mera vez de ese modo, co-
mo una fecha “de lembran-
za da Patria natural que 
dende antigo, como agora e 
sempre, ha ser a única pa-
tria verdadeira do home”. 
 
El mundo salía adelante en-
tonces de una grave pande-
mia. Se enfrentaba a un vi-
rus que mató a millones de 
personas en todo el planeta 
y paradójicamente, un siglo 
después, nosotros nos aso-
mamos ahora a la celebra-
ción de este día de fiesta 
desde una incertidumbre en 
muchos aspectos semejante.  
 
Es difícil comenzar a escri-
bir sobre una fecha tan espe-
cial e importante como es 
este 25 de julio, sustrayéndo-
me al hecho de que este no 
es, ni ya nunca será, un año 
normal, o aislando todo lo vi-
vido y lo sucedido en estos 
meses, de lo que debería ser 
un tiempo para la sana cele-
bración, la alegría y la con-
gregación de un gran núme-
ro de personas unidas en 
torno a un sentimiento de 
festividad que debería llenar 
y hacer brillar en todo su es-
plendor a nuestra tierra. 
 
Este día ha llegado, sí, una 
vez más. Pero no lo ha hecho 
como un año cualquiera.  
 
Todos tenemos muy presen-
te lo que supone esta nueva 
realidad que nos ha tocado 
vivir, que claramente no es 
una nueva normalidad, ni 
puede aproximársele en 
modo alguno.  
 
Personas, familias, empre-
sas, organismos e institu-
ciones, hemos sufrido el 
duro impacto de una pan-
demia que llegó súbita-
mente para transformar y 
trastocar nuestras vidas de 
un modo que ni de lejos 
habríamos imaginado ape-
nas unos meses antes. 
 
La reclusión domiciliaria 
desde la que asistimos co-
mo mudos espectadores a 
lo que día a día se iba suce-

cias que serán ya para 
siempre irreparables.  
 
La enfermedad deja aun 
impresa su huella en mul-
titud de personas de 
nuestro entorno a las que 
les está constando recu-
perar el equilibrio.  
 
La distancia, la ausencia 
prolongada del contacto con 
nuestros seres queridos y la 
creciente sensación de que 
solo encerrados en nuestras 
viviendas nos sabríamos 
protegidos, nos ha hecho 
descubrir un mundo en 
burbuja, pero mucho más 
hostil del que conocíamos y 
en el que irremediablemen-
te hemos tenido que rea-
prender a relacionarnos.  
 
Y en el ámbito profesional, las 
perdidas materiales, econó-
micas o sociales, también de 
enormes proporciones, están 
suponiendo para cada uno de 
nosotros un reto extraordina-
rio, ante el que hemos tenido 
que aprender a responder a 
marchas forzadas, improvi-
sando y reorganizándonos, 
para intentar sacar lo mejor 
de nosotros mismos, no sin 
angustia, tratando de no 
equivocarnos y de ser capa-
ces de estar a la altura, de 
una manera ágil y eficaz, an-
te el desafío impensable al 
que de manera imprevista 
nos hemos visto enfrenta-
dos, y del que, lo queramos 
o no, aún tardaremos mu-
cho tiempo en poder recu-
perarnos, porque la pande-
mia, como es evidente, toda-
vía no ha terminado. 
 
El virus de la gripe que aso-
ló al mundo hace 100 años, 
obligó también a las perso-
nas a confinarse tras una 
máscara por un largo perío-
do de tiempo, dejando como 
ahora, tan solo visibles las 
miradas. Un siglo más tarde 
debemos acostumbrarnos 
de nuevo a relacionarnos 
entre nosotros prescindien-
do de las emociones que se 
ocultan bajo pedazos de tela 
(malos tiempos para la em-
patía) y aprendiendo a con-
vivir de un modo más dis-
tante, privados de las sonri-
sas o de la entrañable cali-
dez de un abrazo. 
 
Tradiciones, hábitos y cos-
tumbres han tenido que 
verse además obligada-
mente modificadas. Y es-
to, supone solo alguno de 

La distancia, la 
ausencia prolongada 
del contacto con 
nuestros seres 
queridos y la 
creciente sensación 
de que solo 
encerrados en 
nuestras viviendas 
nos sabríamos 
protegidos, nos ha 
hecho descubrir un 
mundo en burbuja, 
pero mucho más 
hostil del que 
conocíamos y en el 
que 
irremediablemente 
hemos tenido que 
reaprender a 
relacionarnos.

El año en que nos 
robaron los abrazos

CHARO BARCA 
FERNÁNDEZ 

Presidenta de la Fundación 

Andrea, de apoyo a los 

niños con enfermedades de 

larga duración, crónicas o 

terminales
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diendo en todo el planeta y 
a todo lo que como socie-
dad nos fuimos viendo abo-
cados a vivir, a presenciar y 
a interiorizar, es algo que 
difícilmente podremos lle-
gar a olvidar jamás. 
 
La pérdida de las vidas de 
familiares, de amigos, de 
allegados, deja la peor de 
las facturas: la del miedo y 
la impotencia ante un tipo 
de dolor imposible de asu-
mir por el impacto de cada 
una de las injustas ausen-

NON NECESITÁBAMOS QUE 
UN VIRUS CON NOME REAL 
nos lembrase que vivimos no 
mellor das paraxes posibles, 
pero o certo é que por se al-
guén o dubidaba isto se fixo 
aínda máis evidente. Este aga-
rimoso país que nos permite 
saltar das montañas ao mar 
sen saír dos nosos lindes. Que 
nos agasalla cos mil ríos de 
Cunqueiro, un océano e un 
mar. Que nos fai sentir con-
quistadores nos cumes dos 
Ancares e personaxes de lenda 
nas fragas do Courel. 
 
Esta patria xenerosa que nos 
esperta en amenceres con sin-
tonías de paxaros cantarines e 
nos arrola en solpores con re-
cendo de mimosas. Sabiámo-
lo, igual que o sabía Rosalía 
cada vez que concibía a golpe 
de verso a súa particular ho-
menaxe ou Castelao cando 
deixaba para a posteridade un 
“sempre en Galiza”, acaso al-
guén non escollería unha te-
rra así para ficar…. Sabíano 
ben todos aqueles emigrantes 
que mesmo acuñaron un ter-
mo específico para nomear a 
saudade e o eterno anhelo de 
voltar, nunca un concepto foi 
tan difícil de traducir coma 
ese e, ao mesmo tempo, tan 
sinxelo de comprender por 
quen algunha vez se viu lonxe. 
 
A mesma terra que namorou 
ao mitolóxico Xúpiter e acen-
deu os ciúmes de Xuno nas pro-
fundidades da Ribeira Sacra, as 
mesmas que Xacios e Xacias es-
colleron para facerse eternos, 
aquí, no Miño, en torno ao que 
dous países se dividen e se con-
verten á vez en irmáns. 
 
Non foron poucas as veces que 
me teño plantexado o porqué 
de que tantos pobos e culturas 
elixisen asentarse na que agora 
é a nosa casa, non é unha terra 
sinxela, alberga incluso a fin da 
terra e recibe, non poucas ve-
ces, a furia oceánica, sabé-
molo, pero a pesar diso con-
verteuse en fogar para moi-
tos deles, a cambio todos qui-
xeron deixar un anaco das 
súas formas de facer. 
 
A nosa xeografía, salpicada de 
castros, termas e castelos, de 
murallas, capela e grandes 
mosteiros gardounos e gárda-
nos na era das grandes urbes, 
xusto cando o destino quixo 
amosarnos que nada era co-
mo pensábamos. 
 
De súpeto o mundo muda de 
paradigma, e o éxodo interre-

xional muda tamén de desti-
no para converter fraqueza 
en oportunidade. Nese mo-
mento no que se revela que 
non era tan importante onde 
estar se non simplemente es-
tar e a mal chamada periferia 
reclama o seu lugar nun mo-
delo a repensar. 
 
Neste escenario Galicia revé-
lase como o que sempre foi, 
un paraíso no que vivir e 
dende o que traballar, si, nós 
xa o sabíamos cada vez que 
alguén nos preguntaba como 
era vivir lonxe de todo, por-
que nós xa sabíamos que, en 
realidade, vivíamos preto de 
todo, de todo o que quería-
mos para “benvivir”. Por iso 
nese momento crucial en 
que un pensa onde está o seu 
futuro moitos non dubida-
mos en sinalar cara a esta es-
quina engurrada do mapa.  
 
Sabíamos que en realidade 
non era casualidade, nunca o 
foi, que Galicia namorase a to-
do aquel pobo que recalase 
nas súas terras, tampouco o foi 
que, dalgunha forma, o patrón 
de Santiago marcase ese cami-
ño de estrelas ata aquí, ata o 
corazón de Galicia para volvela 
para sempre universal, para 
facela destino e camiño. 
 
Hoxe, no día grande, nesta te-
rra grande, penso en Rosalía, 
en Castelao e en tantos e tantos 
outros que sempre tiveron cla-
ro que a verdadeira ledicia con-
sistía en non perder o norte. 
Hoxe,  aquí, sentíndome afortu-
nada e agradecida, no día gran-
de desta terra inmensa. 

Galicia, o lugar 
onde ficar

CARMEN JOSÉ 
LÓPEZ 

Avogada
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Y LLEGAMOS A OTRO 25 DE JU-
LIO DE UN AÑO EXTRAÑO, triste 
y cargado de incertidumbre, de un 
año que nunca olvidaremos  y que 
sin duda, ha dejado huella. De nue-
vo El Correo Gallego nos ofrece la 
posibilidad de poner negro sobre 
blanco  nuestros pensamientos, opi-
niones o experiencias y creo que 
aunque probablemente, muchas de 
las invitadas a escribir en este suple-
mento coincidan al elegir el tema, 
ahora mismo, no se me ocurre otro. 
 
Durante meses hemos padecido aisla-
miento, prohibiciones, el dolor por los 
que han fallecido víctimas de una en-
fermedad cuya crueldad obligaba a de-
jar solos en el momento más difícil de 
la vida, el momento del adiós definitivo. 
 
Y ahora, aunque la pesadilla no ha de-
saparecido, creo que es buen momen-
to para reflexionar sobre lo que ha pa-
sado. Los que hemos tenido suerte y no 
tenemos que lamentar pérdidas fami-
liares, quizás podamos extraer algo po-
sitivo de lo vivido. 
 
La prisa con la que convivimos a dia-
rio nos impide pensar, nos impide va-
lorar y nos empuja sin sentido mu-
chas veces hacia ninguna parte y esta 
parada obligatoria ha hecho posible 
que pensemos en cosas tan simples, 
pero también tan importantes, como 
es saber lo que queremos conseguir, 
lo que de verdad importa, a quien 
quieres y te quiere de verdad, lo que 
realmente se necesita para ser feliz y 
aunque bien es cierto que la felicidad 
es algo efímero, los que hemos tenido 
la suerte de nacer en esta parte del 
mundo,  tenemos muchas posibilida-
des, si ponemos de nuestra parte, de 
alcanzarla o al menos de rozarla. 
 
Valorar lo que tenemos y valorar a 
quien nos quiere, nos apoya, nos apre-
cia de verdad… 
 
Después de lo vivido y de la exasperan-
te incertidumbre con la que debemos 
afrontar el futuro, creo que lo mejor y 
más sano es hacer un planteamiento 
quizás menos ambicioso en lo material 
y sí un poco más, en lo que depende de 
nosotros, los afectos y el respeto a las 
personas que por su buen hacer mere-
cen nuestra consideración. Lo que he-
mos vivido ha puesto de manifiesto lo 
mucho que necesitamos de los demás 
porque en ocasiones nuestra vida y las 
de nuestros seres queridos, están en 
manos de desconocios que, por una 
extraña y maravillosa razón, son capa-
ces de anteponer el bienestar de los de-
más al suyo propio. Esa generosidad y 
valentía no debe ser olvidada nunca. 
 
Quiero aprovechar este espacio para 
rendir mi humilde homenaje a todo el 
personal sanitario que ha sabido estar 
a la altura y que han dado mucho más 

de lo que podían, a las fuerzas de seguri-
dad, al personal de residencias y hospita-
les que han arriesgado sus vidas y mu-
chos la han perdido, al personal de los su-
permercados que nos han permitido 
abastecernos, a los periodistas que nos 
han mantenido informados, a los de las 
farmacias…. Mi más respetuoso y sentido 
aplauso para todos ellos. 
 
Si tenemos suerte y somos lo suficien-
temente prudentes para que no sea 
necesario volver a un nuevo confina-
miento, tenemos muchas posibilida-
des de salir adelante, pero lo cierto es 
que la realidad que debemos afrontar 
no va a ser nada fácil. La crisis que ya 
estamos sufriendo nos va a obligar a 
poner todo de nuestra parte para po-
der superarla y, seguramente, nos obli-
gará a hacer cambios importantes en 
nuestra vida. Las empresas vamos a te-
ner que reinventarnos para poder con-
tinuar y debemos hacerlo con el mejor 
ánimo y el mayor de los esfuerzos. 
 
Este es el momento de remar juntos en 
la misma dirección, de no poner zanca-
dillas, de apoyar al que se lo merece, de 
olvidar egos estúpidos y también de sa-
ber retirarse y dejar paso a los que tie-
nen algo nuevo que aportar. Ojalá esta 
tragedia que hemos vivido nos sirva pa-
ra ser menos cainitas, y apoyemos a 
nuestros vecinos, compañeros, profe-
sionales, empresarios y seamos capaces 
de alegrarnos de los éxitos de los de-
más, ya que solo así seremos capaces 
de crecer como personas y como país. 
 
El próximo 2021 es Año Santo y estoy 
segura que va a ser un año lleno de 
oportunidades, debemos ser optimistas 
y creer en nuestras posibilidades, po-
niendo toda la carne en el asador por-
que Galicia lo merece y todos juntos lo 
vamos a lograr. ¡¡Feliz 25 de julio!! 

Valorar lo que 
tenemos y valorar a 

quien nos quiere

LOURDES AGRA 
PAZ 

Empresaria
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É DE AGRADECER A EL CO-
RREO GALLEGO que por quinto 
ano consecutivo manteña en cla-
ve feminina a opinión do seu su-
plemento especial do Día Grande 
de Galicia. Unha decisión que se 
valora dun xeito moi especial es-
te ano 2020, marcado historica-
mente pola  Covid 19 de conse-
cuencias tan dramáticas para mi-
lleiros de persoas cuxo recordo 
estará sempre con todos nós en 
xeral, e se me permiten a licen-
cia, dunha maneira moi especial 
na memoria das mulleres que, 
convencidas da necesidade de 
manter acesa a loita pola igualda-
de como medio de avanzar cara 
unha sociedade mais humanita-
ria  e xusta, acudimos a algunha 
das moitas manifestacións femi-
nistas do 8 de marzo pasado, por-
que tampouco esqueceremos xa-
mais, que algúns pescadores en 
río revolto, fixéronnos pouco me-
nos  que responsables da súa ex-
pansión en España. 
 
Pero camiñamos, aos poucos un-
has veces, e avanzando noutras 
cara a necesaria igualdade, aínda 
que as veces a tortuosidade do 
camiño dificulte a ansiada chega-
da. Pero aí están, no eido do xor-
nalismo, o colectivo Xornalistas 
Galegas aportando datos sobre o 
desigual reparto de voces femini-
nas nas páxinas de opinión dos 
xornais galegos, tan desigual que 
só acada un 15,5%  fronte aos ho-
mes, e aínda menos si esa opi-
nión é na sección de Galicia onde 
por cada muller que opina hai 
quince homes, (datos ano 2018). 
 
Tempos difíciles, que chaman a 
urxencia de afondar na reflexión 
e análise do que está a acontecer 
no mundo e no modelo de socie-
dade que estamos a configurar, 
sen esquecer os valores que nos 
fomos dando. Con esa intención 
desde o Club de Prensa de Ferrol 
artellamos o que ía ser a XXIII 
Edición do Curso de Pensamento 
e Comunicación Carlos Gurmén-
dez, que organizado en colabora-
ción coa UDC  levaría por título 
“Muller e Igualdade: Vixencia de 
Concepción Arenal” no que a 
conmemoración do ll Centenario 
do nacemento da insigne pensa-
dora ferrolán, seria o fío condu-
tor do  temperá pensamento fe-
minista en Galicia,  que  desde  
Rosalía de Castro e a través de 
Ángel del Arenal, pai de Concep-
ción Arenal chegaría a dona Con-
cha quen xunto con Juana de Ve-
ga e dona Emilia Pardo Bazán si-
túanos como galegas nos primei-
ros andares na loita pola 
igualdade de dereitos. A pande-
mia obrigou a adialo para 2021. 
 
Ao que si chegamos xustiños, foi 
a ao comezo da celebración do 

ro”, un fermoso acto musical que 
contou coa presencia do alcalde 
de Ferrol, o presidente e o secre-
tario da Real Academia Galega, a 
filla de D. Ricardo, Mª Victoria 
Carballo e o secretario xeral de 
Política Lingüística da Xunta de 
Galicia.  
 
Un bo comezo do Ano das Letras 
que foi seguido da inauguración 
da exposición “Imaxe de cen 
anos” coa que o  concello de Fe-
rrol comezou o ciclo de actos 
programados na memoria de D. 
Ricardo e que constituí toda un-
ha festa longamente agardada 
en homenaxe ao Fillo Predilecto 
Enxebre de Ferrol, ao que tamén 
asistiron altas personalidades 
académicas, políticas e culturais.     
 
Unha homenaxe que continuou o 
26 de febreiro  coa presentación 
do libro, separata da revista Fe-
rrol-Análisis que edita o Clud de 
Prensa de Ferrol, RCC. O Carba-
llo que fun en Ferrol. Aproxima-
ción a Ricardo Carvalho Calero, 
no que baixo a coordinación de 
Bernardo Máiz Vázquez, oito des-
tacadas e destacados autores nos 
ofrecen unha documentada e 
fundamental achega sobre as di-
versas etapas da súa vida en Fe-
rrol e sobre a inmensa aporta-
ción de Carvalho Calero “á causa 
de recuperar o seu país e a súa 
propia cultura “ como ben subli-
ñaba a primeira homenaxe que 
se lle rendeu en Ferrol en decem-
bro de 1981 despois de xubilarse 
como catedrático. Un fermoso li-
bro que foi  posible grazas a xe-
nerosa colaboración dos diversos 
autores e da Secretaría Xeral de 
Política Lingüística e que como 
tantos outros quedou pendente 
de presentar en outros lugares de 
Galicia. 
 
Son misceláneas, reseñas de ac-
tos que puideron ser en Ferrol 
antes que a Covid 19 nos obriga-
ra a bosquexar un 17 de Maio cu-
bertos de mascariñas e  ben afas-
tadas e afastados uns dos outros, 
na confianza de que a RAG  poi-
da procurar a forma de homena-
xear e divulgar a vida e obra de 
D. Ricardo por toda a Galicia co 
fin de que as novas xeracións co-
ñezan ben de preto aos ilustres 
inmortais da Santa Compaña 
que como imaxinara Castelao un 
día como o de hoxe, e cen anos 
despois de ser declarado polas 
Irmandades da Fala como o Día 
da Patria Galega, desfilan na 
ilustre procesión de Alba de Gro-
ria, porque souberon antepoñer 
a paixón pola defensa da cultura 
e identidade de Galicia a calque-
ra ameaza ou  reserva que  os 
puidera distraer. Actitude que 
un ano mais neste Día Grande de 
Galicia agradecemos.  

Pola cultura e comunicación 
cara á Igualdade

XULIA DÍAZ 
SIXTO 

Presidenta do Club de 

Prensa de Ferrol
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Ano das Letras Galegas que a Re-
al Academia Galega decidiu por 
fin dedicar a Ricardo Carvalho 
Calero.  
 
Como era de agardar desde que 
tivemos novas desa arelada deci-
sión, tanto desde o concello de 
Ferrol como desde as diversas 
entidades ferrolás fomos debu-
llando un abano de publicacións 
e actividades culturais para ho-
menaxear como corresponde ao 
noso Fillo Predilecto e galego 
universal,  que tanto ten feito, e 
en tantos ámbitos pola cultura e 
a defensa da identidade galega e 
que tan fonda e fecunda pegada 
deixou nas diversas xeracións de 
estudantes que tiveron a sorte de 
asistir as súas clases e nos lecto-
res que o puideron coñecer.  
 
Pero xa moito antes desta deci-
sión, en moitos lugares de Gali-
cia e especialmente en  Ferrol, 
a fidelidade e agarimo  a Car-
valho Calero foron deixando si-
nais co seu nome nun  Colexio 
de Ensino Secundario, un Cen-
tro Cultural, unha rúa, varios 
congresos sobre a súa obra, un 
premio anual de Investigación 
Lingüística e Creación Litera-
ria, convocado polo concello de 
Ferrol, e outras mais, que con-
formaron unha fermosa ruta 
que nos convida a viaxar pola 
súa memoria coma testemuña 
da presencia de Carvalho no 
seu  pobo, ao que tanto cantou 
na súa escrita. 
 
Así o 10 de xaneiro o Teatro Jofre 
acolleu a presentación do Libro-
Cd “ Paco Montero canta coa Lu-
mieira Poética de Carvalho Cale-
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LO PRIMERO DE TODO, me gus-
taría dar un sentido abrazo a to-
dos los lectores de este artículo 
con la esperanza de que esta com-
plicada situación provocada por la 
Covid19 que nos ha tocado vivir 
en estos últimos meses les haya 
afectado de la menor manera po-
sible y, a los que han perdido al-
gún familiar o amigo, mis más 
sinceras condolencias. 
 
¿Memoria de pez?. ¿Ya nos hemos 
olvidado de lo qué fue el confina-
miento?, que, por cierto, ha servido 
para aprender  muchas cosas nue-
vas , en mi caso, entre otras  cosas,  
para poner un pequeño huerto; quizás acordándo-
me de un antiguo proverbio atribuido a un campe-
sino  Chino  que seguro conocen :” 
Si quieres ser feliz un día, emborrá-
chate. Si quieres ser feliz un año, 
cásate y si quieres ser feliz toda la vi-
da, ten un huerto”. Fantástico re-
medio el adquirir conciencia  de la 
naturaleza y de los beneficios, físi-
cos y mentales,  que el medio natu-
ral nos puede aportar; y así  estoy 
aprendiendo, tambien,  a no tener 
de nuevo innecesarias prisas. Una 
vida sin tantas aglomeraciones y 
con ritmo más pausado. Una vida más natural. 
Puesto que  todo se olvida rápidamente quizá por-
que ni  pensar ni reflexionar  importa ya mucho en 
este mundo de hoy. 
 
Pero hay  cosas  que si sabemos ahora  que van 
a ser difíciles de  olvidar; y  es que  tenemos fe-
cha de caducidad y que  somos vulnerables, 
muy vulnerables. También sabemos que lo or-
dinario, lo normal,  es lo importante. Que la vida 
puede cambiar radicalmente de un día para 
otro y que la salud, bien impagable en el aspecto 
individual,  se ha convertido en un pilar estraté-
gico en nuestra sociedad  que necesita muchos, 
muchos recursos que, como sociedad,  debere-
mos priorizar sobre otros gastos. 
 
Esta pandemia  nos ha golpeado muy duramen-
te,  pero se ha manifestado de forma diferente y 
ha afectado más a las personas de mayor edad, 
por sexo, más a los hombres, y más a las familias 
monomarentales, las grandes olvidadas, familias 
en su mayor parte formadas  por  mujeres que 
tuvieron que afrontar solas esta crisis. Por su-
puesto, las condiciones higiénicas y de salubri-
dad han influido, están influyendo en otros paí-
ses, en una mayor incidencia y fácil expansión 
del virus; lo que, a la hora de afrontar la lucha 
contra la pandemia, supone no ya una gran  des-
ventaja sino, una vez más,  una gran injusticia 
para las comunidades más pobres del planeta 
 
Cuando hablo de fecha de caducidad es que a lo 
largo de mi ya estupenda edad  me he sentido  
algunas veces   injustamente tratada por razón 
de  edad, injusticia o discriminación que ha 
vuelto a aflorar ahora en esta crisis sanitaria. Y 
no respecto a mí personalmente sino como 
parte  de ese colectivo al que muy orgullosa-
mente pertenezco y que nuestra sociedad califi-
ca despectivamente “los mayores de edad”.   
 
Con independencia de las limitaciones que el con-
finamiento ha impuesto sobre nuestros derechos 
y libertades individuales, algunas totalmente in-
compatibles con el confinamiento mismo, el lla-
mado “Edadismo”, propio de la sociedad del siglo 
XX, presenta y discrimina a las personas por  ra-

zón de la edad; como personas 
desprovistas de valores útiles 
para la sociedad; algo así como 
sobrantes o excedentes, como 
un estorbo que la sociedad, di-
cen, ha de saber “gestionar” 
precisamente para que no es-
torbe. 
 
Y este edadismo, queridos lec-
tores, es  propio de esta época y 
de esta nuestra sociedad aun-
que felizmente, no en todas las 
culturas ni países, ocurre lo 
mismo. Existen sociedades 
más consistentes en donde el 
individuo y la sociedad, ambos 

los dos, conviven armónicamente,  Debemos pues 
dejar paso  a otra forma de entender nuestra socie-

dad en la nueva visión del mun-
do, que nace  después de la pan-
demia  y tener  otra forma  por 
lo tanto de entender el proceso 
de envejecimiento, pero este 
deseo está lejos de ser una reali-
dad.  
  
Y estamos en la ciudad que en 
el culto al Apóstol Santiago el 
Mayor, en el peregrinaje a su se-
pultura, fue conformando esos 

valores, esa cultura, ese humanismo cristiano base 
sólida que no podemos perder para nuestra convi-
vencia en sociedad. 
 
Si los llamados “mayores” fueron los grandes per-
dedores; sin olvidar al esforzado personal sanitario 
y si  el dilema es “la bolsa o la vida “(economía o sa-
lud), los perdedores no pueden ser otra vez  las mal 
llamadas personas mayores, confiemos en que esto 
no se produzca  y que no haya necesidad de tener 
que  elegir entre dinero y salud.  
 
Además como dice Elvira Lindo: “Debemos de em-
pezar a ver a los mayores sin superioridad,  sin 
arrogancia” (Huffington Post, 14 de abril de 2020); 
porque si el pasado se repite es muy probable que 
veamos de nuevo a los  jóvenes buscando amparo 
económico y habitacional en sus padres, o en sus 
abuelos, en definitiva en los “mayores de edad”; al-
go habitual en la pasada crisis del 2008  
  
 Y  nos queda pues  aprender a vivir  con una nueva 
normalidad, aunque  si es nueva no es normal y si es 
normal no es nueva, dejémoslo en algo nuevo que se 
convierta en normal. Y saber que el bienestar mun-
dial será mucho mayor  si los países optan por la coo-
peración, la multilateralidad, la ayuda y la solidaridad 
, en lugar de hacerlo por la autarquía y confrontación. 
Ya que esta situación excepcional requiere respues-
tas excepcionales, este reto común es lo que puede 
hacer a nuestro país  fuerte y eficaz  en el vencimien-
to del virus, en definitiva en su servicio a la sociedad. 
 
Este año la Ofrenda Nacional del Apóstol Santiago 
sabemos también  que será distinta. Tenemos que 
remontarnos a 1854, cuando debido a una gran 
epidemia de cólera en toda Galicia  (1853-1855) en 
la que murieron miles de personas, las autorida-
des prohibieron actos que supusieran la concen-
tración de muchas personas en La Catedral para 
evitar la extensión de la enfermedad. También es-
te año  está restringido el Abrazo a la estatua  del 
Apóstol. No obstante el 25 de julio seguirá  siendo 
algo especial,  la gran fiesta de Galicia , la fiesta en 
torno la que nos expresamos como pueblo en una 
sociedad moderna y responsable. Y quizá también 
debamos aprovecharla para darle su auténtico 
sentido y tener un turismo  más responsable.

Fecha de caducidad

MARIA ESTHER 
REGUEIRO 

FERNÁNDEZ 
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LA ERA POST COVID ha iniciado un esce-
nario marcado por la incertidumbre y la 
complejidad laboral, que obligará, a los 
gobiernos y a las empresas, a poner en 
marcha una robusta alianza público&pri-
vada, eso sí, respetando la independencia 
de ambos, y por supuesto, sin interven-
cionismos. En base a este planteamiento, 
y desde mi punto de vista, resulta impres-
cindible trazar tres directrices generales 
que fundamenten una estrategia global. 
Desarrollar e implantar un profundo 
cambio estratégico de las necesidades y 
de las capacidades industriales y econó-
micas. Una reconversión industrial de los 
sectores primario y secundario, un incre-
mento del peso del sector tecnológico y 
un cambio en la cultura empresarial, que 
nos lleve a nuevos modelos de trabajo y 
de gestión de la jornada laboral. 
 
En 2014, el sector industrial representa-
ba un 15,6% del PIB de la Unión Europea 
y el 15% del de España. Ante estas cifras, 
Europa diseñó un plan, Reindustrializa-
ción 2020, que marcó como objetivo que, 
en 2020 el sector industrial tendría un 
peso del 20% del PIB de la Unión Euro-
pea. Este Plan no se ha cumplido y Espa-
ña ha quedado muy lejos del objetivo, 
con un 16% del PIB. Aunque Galicia se 
encuentra en mejor posición, ya que su 
sector industrial representa el 18,5%, 
queda recorrido de mejora, y más si se 
tiene en cuenta, el gran retroceso que 
sufrió Galicia las décadas de los 80 y 90 
en los sectores naval y pesquero, y que la 
tendencia actual no parece que haya 
cambiado de pendiente. Lo vemos estos 
días con Alcoa.  El Covid-19 ha ahondado, 
aun más, la necesidad imperativa de que 
el tejido productivo/industrial de la 
Unión Europea, por extensión de España 
y de Galicia (desaparecieron sectores en 
los que éramos referencia, agrario/gana-
dero, naval, calzado, textil…) se recons-
truya y reactive.  
 
Esta crisis nos ha hecho ser conscientes 
que deslocalizar implica vulnerabilidad, 
subordinación y desabastecimiento. De 
este modo, desde finales de los setenta, 
las reconversiones, junto con la bandera 
de la globalización y de la intercomunica-
ción planetaria, desencadenó que delegá-
semos casi el 15% del PIB nacional en paí-
ses de Oriente. En definitiva, lo que en 
2014 era importante, ahora ya es vital pa-
ra Europa, España y Galicia.  Debemos 
acelerar la repatriación, reshoring, a Eu-
ropa, de los sectores que durante los últi-
mos veinticinco años se han deslocaliza-
do. Galicia, a la cual me atrevería a defi-
nir como una potencia en el sector textil 
de y de moda, en España, con empresas 
referentes como Inditex, Adolfo Domín-
guez o Roberto Verino, debe plantearse 
repatriar la producción de este sector. 
 
Durante las dos últimas décadas del siglo 
pasado, y las que llevamos de este, hemos 
visto cómo extensas zonas de España, y 
también de Galicia, se han despoblado 
más de lo que sufrieron en las décadas de 
los sesenta y setenta. Sin embargo, el 
perfil de los jóvenes, aunque algunos ya 
peinan canas, de esta última despobla-

ción fue diferente a la anterior. Estos 
hombres y mujeres, en una gran propor-
ción universitarios altamente cualifica-
dos, tuvieron que emigrar a grandes ciu-
dades, debido a la falta de salidas labora-
les de la Galicia rural y/o la España des-
poblada. Por ello, considero que una de 
las oportunidades y prioridades económi-
cas que deberían establecer las adminis-
traciones públicas, con carácter estructu-
ral es la dotación, en las zonas rurales de 
Galicia de infraestructuras de comunica-
ciones de acceso a las redes  equivalentes 
a las de las grandes ciudades, fibra óptica 
hasta las viviendas, 5G… Esto permitiría 
el teletrabajo desde cualquier punto y a 
la vez el regreso a zonas rurales, combi-
nando así, la calidad de vida que supone 
vivir en el campo, repoblar estas zonas y 
llenarlas de vida nuevamente. El ámbito 
laboral relacionado con el sector TIC, 
desde mi punto de vista, plantea una 
gran oportunidad para los gallegos en ge-
neral y para las mujeres en particular, ya 
que aporta a España el 7,3% de su PIB, 
con una participación de las mujeres de 
solo el 35%, y para Galicia, este sector, so-
lo supone el 2,4% y, además, con una de-
manda de trabajo elevada. La era post 
Covid ha obligado a las empresas a plan-
tearse nuevos modelos de trabajo, de ges-
tión de la jornada laboral. Las rutinas 
profesionales han cambiado debido el te-
letrabajo, lo que ha implicado una digita-
lización a marchas forzadas para adap-
tarse a la nueva realidad. Estos cambios 
deberían ser aprovechados y mantenidos 
en el futuro, para beneficio de la vida fa-
miliar y personal de los empleados, e in-
ducir a una conciliación más real. 
 
Y finalizo parafraseando a Albert Eins-
tein, Galicia debe plantearse que en me-
dio de la dificultad reside la oportunidad.  

Una oportunidad para 
Galicia tras la era post Covid
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FRENTE A LA INCERTIDUMBRE 
QUE HA TRAÍDO EL COVID-19, 
del que se sabe todavía poco y con 
la amenaza de rebrotes hasta que 
se descubra una vacuna, tenemos 
algunas certezas. Una de ellas es su 
impacto diferencial en hombres y 
mujeres a tal punto que, aunque se 
cobra más vidas en los primeros, 
exhibe un aumento de brechas de 
género en detrimento de las segun-
das en tres ámbitos: salud, econo-
mía (por su sobrerrepresentación 
en sectores más propensos a una 
mayor pérdida de empleo, así co-
mo la mayor tendencia a hacerse 
cargo de las tareas del hogar) e inte-
gridad física, habiéndose constata-
do el aumento de denuncias por 
violencia de género prácticamente 
en todo el mundo. 
 
La crisis sanitaria, con su consi-
guiente crisis económica y, proba-
blemente también política porque 
ya está haciendo tambalear gobier-
nos, muestra una novedad: es la 
primera con registros detallados de 
las diferencias de género. Lo ante-
rior facilita sobremanera la adop-
ción de respuestas con perspecti-
vas de género, claro está, siempre y 
cuando haya voluntad política. Ma-
yor garantía para ello vendría dada, 
según ONU Mujeres, si se escucha-
se más a las mujeres ya que “tener 
en cuenta a la mitad de la pobla-
ción en la toma de decisiones enri-
quecerá y mejorará los resultados”. 
La preocupación no es trivial. En 
Italia, las mujeres han tenido que 
organizar una campaña pública 
denominada “Dateci voci” (Danos 
voz) para frenar su exclusión como 
expertas de comités para la recons-
trucción post Covid. 
 
Distintos indicadores podrían reve-
lar si la voz de las mujeres está sien-
do escuchada durante esta crisis. 
Uno de ellos es su presencia equita-
tiva en instancias de decisión, tanto 
política como técnica. Sin embargo, 
aunque los números importan, no 
garantizan totalmente que las deci-
siones sean sensibles al género. Pa-
ra el ámbito de nuestra comuni-
dad, un indicador más sustantivo 
vendría dado por algún cambio en 
el conjunto de temas considerados 
de primer orden para Galicia. La 
experiencia autonómica ha permi-
tido detectar, con cierto nivel de 
consenso, cuáles serían las deman-
das estratégicas de progreso y que, 
usualmente, se expresan como re-
clamo frente al gobierno central: la 
importancia del rural y de la pesca; 
las infraestructuras, con un lugar 
estelar para la transferencia de la 
AP-9 y la llegada del AVE; la finan-
ciación autonómica así como la 
pérdida de protagonismo de una 
industria que cobra dramatismo 
con el posible cierre de Alcoa. Lue-
go de escalar posiciones en las 
preocupaciones de los gallegos, se 

dejó de echar balones fuera frente 
al tema del despoblamiento. El re-
sultado fue la que sería la primera 
Ley de Impulso Demográfico de 
España. Ya antes nos ufanábamos 
de ser también los primeros en te-
ner un plan de conciliación de la 
administración autonómica. Mien-
tras tanto, temas tales como la vio-
lencia machista o el fomento de la 
vocación científica en jóvenes y ni-
ñas, y que aparecen enmarcados 
como parte de la igualdad de géne-
ro, discurren por otras vías.  
 
Antes de que el virus aterrizase en 
nuestras vidas, la Encuesta de Fe-
cundidad que elabora el INE mos-
traba en 2018 que, para el caso de 
las gallegas, tenían únicamente un 
hijo debido a razones laborales y a 
la imposibilidad de conciliar el tra-
bajo con la familia. ¿Podrán bonos 
y ayudas, que quizás la crisis econó-
mica obligue a suprimir o recortar, 
variar la tendencia a convertirnos 
en el  erial demográfico hacia el 
que, de no mediar cambios, nos di-
rigimos?  
 
Hablando en plata, que la concilia-
ción entrase en la que se denomina 
“agenda gallega” supondría un 
cambio de estatus para una dimen-
sión que, como la “economía de los 
cuidados”, la pandemia ha venido a 
poner en valor. También supon-
dría que hemos aprendido, como 
miembros de una comunidad que 
renueva cada 25 de Julio su com-
promiso de vivir juntos en un lugar 
del mundo llamado Galicia, la ne-
cesidad de priorizarla. Tomar en 
serio el horizonte de nuestra posi-
ble  extinción como pueblo coloca 
en un lugar secundario cualquier 
otra lucha de corte identitario.  

La voz de las 
gallegas

MARÍA DE LOS 
ANGELES 

FERNÁNDEZ-
RAMIL 

Presidenta Fundación Hay 

Mujeres, doctora USC y 

docente de CESUGA 

APÓSTOL 

20 
20

FORMAS SIMBÓLICAS 
QUE COHESIONAN LA 
SOCIEDAD y hacen patente 
un determinado estilo de vi-
da, pero todo apunta a una 
obsolescencia programada 
como si se tratase de un 
bien de consumo en peligro 
de extinción convertido en 
“experiencia” para los turis-
tas lo que le resta intensi-
dad y significado, cuando 
no es un sentimiento com-
partido o celebrado. 
 
Los rituales hacen converger 
un espacio y un tiempo, por-
que nos invitan a recordar y 
a estabilizar la vida humana, 
dándole sentido a nuestra 
existencia. Celebrar el Día de 
Galicia invita a pensar en 
nuestro ser y sentir como ga-
llegos. Ese hecho no debería 
ser foco de exaltación narci-
sista, sino un sentir colectivo 
que tiene su proyección en 
un lugar, en un país al que 
hay que estar agradecidos 
por su singularidad. Mien-
tras la pandemia ha dado lu-
gar a cien días de soledad, 
nuestra tierra seguía flore-
ciendo y resurgiendo, si-
guiendo el ritual de la prima-
vera, a pesar de la oscura me-
táfora de la “nueva normali-
dad”  en el que la palabra 
rebrote, ya no supone una 
vuelta a los orígenes.  
 
Cualquier celebración que se 
precie se convierte en la ex-
presión simbólica de unos 
objetivos y valores colectivos. 
Una aceptación de una reali-
dad ulterior que garantiza la 
permanencia como civiliza-
ción. La búsqueda de una 
plenitud física y espiritual se 
alcanza cuando se despeja la 
incertidumbre sobre nuestra 
identidad, en la que aparte de 
ser ciudadanos del mundo, 
nuestra cultura imprime 
cierto carácter. 
 
Cuando recreamos una tra-
dición que emerge de la so-
ciedad de antaño ignorando 
su significado, se convierte 
en un simple festejo. Cuando 
se dogmatiza, también pue-
de racionalizarse demasiado. 
Habría que abogar por una 
mayor representatividad y al-
cance para que la población 
sea consciente y no se pierda 
el vínculo como algo fuera 
del ciudadano, porque en es-
te tipo de vivencias hay que 
sentirse acompañado para 
sentir entre todos esa fuerza 
transformadora. No se debe-
ría  protocolarizar toda nues-
tra vida social, pero sí cuando 
pretendemos que esta sea la 

expresión de la vida comuni-
taria. Hay que implicar a la so-
ciedad de algún modo, para 
que redescubra y reconozca 
su implicación en el proceso y 
que no perdamos esa sensa-
ción de encuentro. La ausen-
cia de conciencia colectiva no 
permite detenerse en la gran 
realidad de estar juntos vivien-
do la misma experiencia des-
de distintas individualidades.  
 
El pensamiento de Ramón 
Piñeiro era muy elocuente en 
lo que se refiere a la posibili-
dad de una filosofía social 
unida a una cultura determi-
nada a través de un senti-
miento común. Creo que en 
esto somos grandes pioneros 
porque llevamos la saudade a 
otros pueblos a través de un 
intuicionismo y una fenome-
nología muy particulares. 
Nos realizamos cuando vivi-
mos históricamente y la his-
toria se realiza en nosotros. 
Sólo la trascendencia será si-
nónimo de superviviencia, no 
la mera costumbre. Que vivir 
como gallegos no sea sólo un 
eslogan. Sueña, vive, ama, 
Hogar de Breogán. 

Cualquier 
celebración que se 
precie se convierte 
en la expresión 
simbólica de unos 
objetivos y valores 
colectivos
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A POCO QUE UNO indague, lea, ob-
serve e imagine, la Catedral de San-
tiago está llena de fascinantes histo-
rias y recuerdos que la historia ha te-
nido a bien legarnos. Capítulo espe-
cial, a mi juicio, merece la 
emperatriz Berenguela Berenguer, 
de Barcelona. Reina, peregrina, culta 
y con carácter; la biografía de este 
personaje es absolutamente sor-
prendente para hablar de una mujer 
del siglo XII. Hija de nobles y esposa 
de Alfonso VII “El Emperador”, ma-
dre de los futuros reyes Fernando II 
y Sancho II, fue clave en la vida políti-
ca de su época. Peleó en el campo de 
batalla, urdió estrategias para derro-
car a los enemigos del reino con di-
plomacia, frenó la sublevación en As-
turias o resistió heroicamente en un 
Toledo sitiado por los musulmanes. 
Todo ello sin olvidar su amor por la 
belleza y la cultura. Gracias a su me-
cenazgo, promovió la difusión de los 
trovadores provenzales, el conoci-
miento de las proezas del Cid o man-
tuvo una férrea divulgación de la pe-
regrinación a Santiago. Precisamen-
te en su Catedral yace enterrada des-
de hace 871 años.  
 
Catalana de cuna, Berenguela ya te-
nía en mente la idea de unificar la 
Península tal cómo harían algunos 
siglos más tarde los Reyes Católicos, 
aunque para muchas generaciones 
de este país sigue siendo una gran 
desconocida. Una injusticia de raíces 
y justificantes de quizás rancia pro-
cedencia, pero que gracias a cróni-
cas varias podemos remediar. Los 
logros de una mujer de hace nueve 
siglos, sin medios digitales, sin ape-
nas infraestructuras y con los condi-
cionantes y estereotipos de la época 
sirven de acicate y revulsivo para sus 
contemporáneas.  
 
Hija del conde de Barcelona, Ramón 
Berenguer III y de Dulce de Proven-
za, nació en 1116.  A los 12 años se le 
concertó matrimonio con Alfonso 
VII, rey de León. La muerte le sobre-
vino joven, a los 33. Después del fa-
llecimiento trasladaron su cadáver a 
Galicia, y se conserva en la Capilla de 
las Reliquias (Panteón Real) del tem-
plo compostelano, junto a su marido 
y a su hijo Fernando. La representa-
ron vistiendo una túnica con manto 
sobre los hombros, la cara cubierta 
con un velo y con corona real.  
 
Durante toda su vida, a merced de lo 
que recogen los diferentes testimo-
nios, la reina Berenguela fue una 
gran devota de Santiago Apóstol, y 
además benefactora con la ciudad. 
Promovió que se restauraran cami-
nos y puentes, la construcción de 
iglesias y monasterios para cobijar a 
los peregrinos. Medió para que tanto 
sus restos como los de su esposo el 
rey Alfonso descansasen eternamen-
te cerca del Apóstol a pesar de las de-
savenencias entre el monarca y el ar-
zobispo Xelmírez. Devoción que sin-

tieron también sus herederos. En 
un documento firmado por su nie-
to el rey Alfonso IX de León, de ma-
yo de 1188, se certifica el traslado 
de los restos de su padre Fernando 
II (hijo de Berenguela) a la Cate-
dral, sepultado con honores reales. 
Y en ese documento se confirma-
ban los privilegios y exenciones 
concedidos al templo de Santiago, 
donde también se ordenaba que 
nadie construyese ningún castillo 
en aquel territorio.  
 
El paso del tiempo, además de bo-
rrar imperdonablemente su re-
cuerdo, también nos ha dejado le-
yendas sobre esta misteriosa, acti-
va y gentil mujer. La leyenda afir-
ma que, al morir tan joven, le fue 
concedido el privilegio de abando-
nar su sepulcro la noche del 24 de 
julio, víspera de la fiesta de Santia-
go y noche mágica de los fuegos, 
para mezclarse por las calles de 
Santiago con peregrinos y residen-
tes. Se cuenta y rumorea que su 
eterna belleza sería contagiada a 
toda muchacha compostelana 
con la que Berenguela se cruzase 
durante su periplo nocturno.  
 
Realidad o no, lo importante es su 
legado, significado, trascendencia 
y el injusto olvido histórico. Y ya sé 
que a estas alturas están pensando 
ustedes que servidora se equivoca 
porque su nombre viste a una de 
las Torres de la Catedral. Pero no, 
la Torre de la Berenguela debe su 
denominación al obispo Beren-
guer, artífice de su construcción. 
Cierto que puede ser un capricho 
del destino para remediar injusti-
cias… Quien lo sabe. Lo que sí sa-
bemos es que si ella pudo, ¿por 
qué no tú?  

Una emperatriz 
en la Catedral 
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